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Pionirji po poti petnajste
L etos  z a č e te k  p o h o d a  iz gozda  p o d  T reb e ln im , kjer je  

bila s e p te m b ra  1 9 4 2  u s tanov ljena  G u b č e v a  brigada

S f r O R  AVBELJ V DOL.
OPLICAH — Predsednik pred

sedstva SRS Viktor Avbelj- 
-Rudi se je v nedeljo, 23. maja, 
jjtudil v Dol. Toplicah, kjer so 

rc'  1 . dolenjskega bataljona 
praznovali 40-letnico ustano- 

bataljona z razvitjem pra- 
P°ra, Topličani pa svoj krajevni 
Praznik. Več o proslavi in bor
čevskem srečanju poročamo na 
novomeški strani. (Foto: R. 
Bačer)

Vsako leto krenejo pioniiji 
na pohod na osvobojeno ozem
lje po poti slavne XV. divizije 
vedno z drugega kraja. Letos je 
bil v torek, 17. maja, začetek te 
poti v gozdiču pod Trebelnim, 
kjer je bila leta 1942 ustanovlje
na Gubčeva brigada.

Med potjo  bodo pionirji obšli 
številne znane kraje in obeležja iz 
NOB poleg trebanjske občine še v 
litijski, dveh ljubljanskih občinah,

D A N  T O P N IŠ K E  E N O T E
Tudi v vojašnici narodnega heroja 

Mirka B račiča v Ribnici so svečano 
proslavili obletnico ustanovitve 1. 
slovenske topniške brigade. Sve
čanosti so se udeležili preživeli borci 
te  brigade s kom andantom  Mihom 
Mišičem, ki je  imel ob tej pri
ložnosti govor. Proslave so se udele
žili še predstavniki družbeno
po litičn ih  vodstev iz občin  Ribnica 
in Kočevje, m ladina in pionirji 
osnovne šole „Prva slovenska to p 
niška brigada" s Prevol, šolarji iz 
Ribnice, Dobrepolj, Velikih Lašč, 
Loškega potoka, Sodražice, Sušja in 
Dolenje vasi ter učenci Centra po
klicnih šol iz Kočevja.

M. G -č

Grosupljem, Kočevju, Novem 
mestu, do cilja 12. junija v Črnom 
lju. Takrat bo tam  osrednji zbor 
pionirjev..

Kurirsko torbo in pohodno zasta
vo je prvemu nosilcu, učencu 6. b 
m okronoške osnovne šole Stojanu 
G olobiču, izročil predsednik tre
banjske občinske Zveze združenj 
borcev Ciril Bukovec. O Gubčevcih 
in XV. diviziji je na mitingu govoril 
predsednik njenega odbora Stane 
Škerl. Med pionirje so prišli tudi 
Karel Osredkar - Dimeš in Vida 
Brest. V imenu sveta Zveze pionirjev 
pri republiškem odboru Zveze prija
teljev mladine je govoril I ranci 
Kržan. Prigodni kulturni program so 
izvedli učenci m okronoške osnovne 
šole.

A. Ž.

IZ RODA V ROD — Do osrednjega zbora pionirjev v Črnomlju 
bosta kurirska torba in zastava menjali mnogo pionirskih rok. Na 
sliki: prva predaja ob spomeniku Gubčeve brigade. (Foto: A. 
Železnik)

Od junija s  čistimi računi
U speh sanacije  IMV je  odv isen  tu d i  o d  po ravnave  vseh o b v ezn o s t i  d o  kupcev  -  Ja n e z  

Z em lja r ič  p o udar i l  vlogo delavcev pri sestavi sanacijskega p rog ram a

Podelili Tomšičeve nagrade
Najvišje s ta n o v sk o  p r iz n a n je  za ž iv ljenjsko de lo  

prejel M iran Šušta r ,  u p o k o je n i  nov inar  Dela

V ponedeljek, 24. maja, so v Ljubljani slovesno podelili Tomšičeve 
nagrade -  najvišja slovenska priznanja za najboljše novinarske 
dosežke v minulem  letu. Tomšičeve nagrade, ki jih je podelil 
predsednik RK SZDL. Slovenije Mitja R ibičič, so prejeli: Miran 
Šuštar, upokojeni novinar Dela, za življenjsko delo: Mirko Čepič, 
novinar 7 1} za 50 tem atsko zaokroženih zapisov s skupnim 
naslovom Razmišljajmo skupaj; Jure Pengov, televizijski kom entator, 
za jedrnato  in objektivno poročanje, zlasti s Kosova in o letalski 
nesreči na Korziki; Ivica T ratnik, urednica literarnih oddaj programa 
v italijanskem jeziku radia Koper Capodistria, za uspešno novinarsko 
povezovanje italijanske in slovenske narodnosti; Val 202, ki je med 
poslušalci ustvaril nov, neposreden način kom uniciranja. Nagrade 
sklada Toneta Tom šiča so dobili: Lado Am brožič, kom entator radia 
Ljubljana, Ladislav Lesar, novinar Nedeljskega dnevnika in Vojmir 
Tavčar, časnikar agencije Alpe Adria.

Svarilno, a hkrati tudi ohrab
rujoče so zvenele sklepne be
sede predsednika republiškega 
izvršnega sveta Janeza Zemljari
ča med petkovim obiskom v 
novomeški Industriji motornih 
vozil. Večurna razprava, v ka
teri so sodelovali še Mitja Ribi
čič, predsednik RK SZDL, Via- procesa in povečanju izvoza. V ta

■ ■■ sklop sodi tudi zagotovilo IMV, da
bo že junija  poravnala vse obvezno
sti do kupcev, hkrati pa tudi pričela 
prejemati dinarska vplačila za katrce 
in devizna za R 18 in R 9.

začasnega kolegijskega poslovod
nega organa te probleme v IMV 
označili kot odločilne v nadaljnjih 
prizadevanjih za izhod iz današnjega 
položaja. Prav zaradi tega so se 
predstavniki IMV pred dnevi dogo
vorili s francoskim Renaultom  za 
povečan obseg uvoza sestavnih in 
rezervnih delov v zameno za pove

čan izvoz katrc v Francijo. Hkrati jc 
takrat beseda stekla tudi o m orebit
nih vlaganjih Renaulta v IMV, kajti 
brez tovrstnega sodelovanja’ si jc 
danes težko predstavljati uspehe 
celo pri izvajanju prvega dela okvir
nega sanacijskega programa, ki govo
ri le o poravnavi obveznosti do 
kupcev, zapolnitvi proizvodnega

do Klemenčič, podpredsednik 
IS, Janez Bedina, predsednik 
SISEOT Slovenije, Tone Hren, 
tajnik sklada skupnih rezerv 
gospodarstva Slovenije in števil
ni drugi predstavniki republiš
kih in novomeških družbeno
političnih organizacij, gospo
darstva in bank, je  strnila števil
na razmišljanja v ugotovitev, da 
lahko že po komajda treh ted
nih dela začasnega kolegijskega 
poslovodnega organa govorimo 
o prvih pomembnih premikih.

Ob že znanih težavah avtomobil 
ske industrije s pom anjkanjem  rezer
vnih in tudi sestavnih delov so člani

5 »Parada ” novosti £
% V N ovem  m s s tu  odpri  #  
£ Dolenjski kn jižn i  se jen  £

5 — ------------------------------------ *^  Številni obiskovalci, in še po- 
S  sebej kulturni delavci od blizu ir £  
^  daleč, so se v ponedeljek, 24. J  
^  maja, zvečer udeležili otvoritve 4  
J  jubilejnega, 5. Dolenjskega knjiž- J  
^  nega sejma, ki so ga mladina ir 0  
\  KUD Krke, novomeška knjigar-

(Nadaljevanje na 2. strani)

Z A O B L JU B A  OB 
JU B IL E JU

Pionirska organizacija letos praz
nuje 40-letnico ustanovitve. Temu 
jubileju so učenci celodnevne 
osnovne šole Edvarda Kardelja na

J  na Mladinske knjige in Študijska J  Bizeljskem posvetili miting ob spre-
?  i. — : • t  -.. . t i : _______ j ____: 1:1: . ^  in tn n  V n r ir^ l rn v p  n n J tp  v  n n n P flp lip li

°I>KRITO O TEŽAVAH IN NAPAKAH — Člani začasnega kolektivnega poslovodnega organa v IMV 
®° v petek predstavnikom najvišjih republiških teles podrobno obrazložili težave, v katerih je  danes ta 
0 varna, hkrati pa nakazali že prve sadove komaj tritedenskega dela poslovodnega organa pri izdelavi 

^acijskega programa. (Foto: J. Pavlin)

^  knjižnica Mirana Jarca priredili v 
^  avli’ poslovne stavbe tovarne J  
^  zdravil v Ločni. 0
\  Na pregledni knjižni prodajni ij 
^  razstavi je na ogled produkcija J  
^  slovenskih knjižnih naložb, iz- ^  
S dana od  lanskega do letošnjega ^  
y  maja. Skupaj je  razstavljenih f  
S  okoli 700 knjižnih novosti. Po- 4  
^  seben kotiček imata književnika J  
^  Bojan Štih in Drago Jančar, gos- 0  
S  ta otvoritvene slovesnosti letos- J  
^  njega knjižnega sejma. Z njima je ^  
J  potekal tudi pogovor, j
Jj V torek so se mladi iz Novega J  
^  mesta, ki jih  še posebej zanim ata 0  
J  literarno ustvarjanje in knjiga, J  
y  pogovarjali s karikaturistom  in ^  
S  ilustratorjem  Božom Kosom ter 4  
y  z Jarom  Dolarjem, strokovnim £  
^  sodelavcem NUK v Ljubljani in 4  
J  znanim slovenskim bibliotekar- J  
^  jem  in publicistom. Danes, pred- ^  
■N zadnji dan sejma, bosta prof. dr. 0  
^  ITane Jerm an in urednik Marjan ^  
S Krušič v Krkini avli govorila o ^  
^  Veliki ilustrirani enciklopediji. ^

d v a j s e t  l e t
Z E L E N E G A

JU R IJA
Največja folklorna prire- 

“Bev na širšem Dolenjskem,
- rRomaljsko jurjevanje, bo 

etos že dvajsetič ,po vrsti. 
ubilejna prireditev bo v 

r°boto in nedeljo, 5 . in 6 . 
na stalnem prostoru v 

rnomlju. Letos bodo na- 
opile vse belokranjske 

ojklorne skupine', ki bodo v 
°boto zvečer prikazale šte- 

| . e kresne običaje, v nede
lo pa se bodo predstavile z

jurjevskimi obredji, belo-
^anjskimi koli in pesmimi. 

0  veliko folklorno priredi-_ 
Cv s* vsako leto ogleda več 
,s°č  obiskovalcev iz Bele 
r.ajine, ostSlih delov Slove

n j e  in sosednje Hrvaške.

Znanje -  opora pri odločanju
Blizu s to  d r u ž b e n o p o l i t i č n ih  delavcev je  na O to č c u  dva dn i s ledilo razč lem b i  

de lega tskega  s istem a -  M arko  Bulc o  o d n o s ih  na ravni federac ije

Delegatski sistem ni nekaj, kar je  mogoče uresničevati z levo 
roko, zato so marsikje že pred marčnimi volitvami z vso resnostjo 
načrtovali tudi raznovrstne oblike izobraževanja za delegate. V 
prejšnjih dveh mandatnih obdobjih smo ob nespornih prednostih, 
ki jih nudi delegatsko odločanje, lahko zaznali tudi pomanjklji
vosti, tem pa je  v glavnem botrovalo neznanje.

Zdaj, ko so nove delegatske skup- delegatskega sistema v Sloveniji;
ščine s svežimi močm i začele uresni
čevati naloge, ki jim  jih  nalagajo 
politične, gospodarske, kulturne, 
sploh vsakršne oblike življenja, ka
kor se to  obrača v samoupravni 
družbi, je kajpak tudi čas za udejan
janje načrtov glede izobraževanja, ki 
bo delegatom v oporo pri odloča
nju. Blizu sto družbenopolitičnih 
delavcev iz dolenjskih in posavskih 
občin  je imelo prejšnji teden pri
ložnost slediti podrobni razčlem bi

ugotovitve, ki so jih  podale razprave 
na tem  dvodnevnem seminarju (pri
pravil ga je Center za druženopo- 
litično izobraževanje pri ljubljanski 
ESPN) na O točcu, bodo dobrodošle 
pri nadaljnjem usposabljanju dele
gatov.

Kot rečeno, šlo je za vsestransko 
osvetlitev dobrih pa tudi nevšečnih 
značilnosti delegatskega sistema. 
Gradiva, ki so ga za posamezne teme 
pripravili poznavalci (udeleženci se

minarja pa pravočasno dobili za 
proučitev, kar je om ogočilo pravo 
študijsko delo), je za obsežno knji
go, beseda pa je. tekla o pomenu 
delegacije, o tem, kakšno vlogo ima 
delegatski sistem pri odločanju  od 
ideje prek inštitucije do prakse, o 
družbenoekonom skih osnovah za 
delovanje delegatskega sistema, o 
odnosu med skupščino in izvršnim 
svetom, o vlogi, položaju in delova
nju zborov združenega dela, o dele
gatskem  sistemu v krajevni skup
nosti pa o delegatskem sistemu na 
ravni federacije, o čem er je  kot 
vodja slovenske delegacije v zvez
nem zboru republik in pokrajin o 
preteklem  m andatnem  obdobju go
voril Marko Bulc.

D. R.

Podbočje
bo dobilo 
novo šolo

Šestega junija , p red  p raz 
n ik o m  k rške  o b č in e

7. junija je praznik krške 
občine v spomin na prve krške 
borce in vse druge iz teh krajev, 
ki so dali za svobodo največ 
celo življenja. Hkrati pa se ob 
svojem prazniku Krčani spomi
njajo številnih rojakov, ki so 
morali med zadnjo vojno na 
trnovo pot izgnanstva.

Letošnji občinski praznik bo 
že v petek, 4. junija ob 18. uri 
naznanila tedaj odprta razstava 
akademskega slikarja Draga Ple
menitaša v Lamutovem salonu v 
Kostanjevici. Na slavnostni aka
demiji v počastitev občinskega 
praznika v soboto, 5. junija, 
bodo v Delavskem dom u Edvar
da Kardelja v Krškem podelili 
najvišja občinska priznanja.

Med osrednje pridobitve ob 
letošnjem prazniku nedvomno 
spada nova osnovna šola v Pod
bočju, ki jo  bodo ob slovesni 
otvoritvi v nedeljo, 6. junija ob 
10. hkrati poimenovali po G or

janskem  bataljonu. Borci le-tega 
bodo v Podbočju po nedeljski 
slovesnosti na tovariškem sreča
nju izmenjali bogate revolu
cionarne izkušnje in spomine na 
povojno izgradnjo.

Na Stadionu Matije Gubca v 
Krškem pa bo naposled v nede 
Ijo tudi m ednarodna speedway 
dirka, za katero je pokroviteljica 
krška občinska skupščina pripra
vila lična spominska priznanja in 
nagrade.

jem u kurirčkove pošte v ponedeljek, 
24. maja. Pionirjem iz brežiške 
občine so jo  izročili kurirji, z 
osnovne šole v Bistrici ob Sotli, ki 
nosi ime Titove m atere Marije Broz. 
Sprejem kurirčkove pošte je bil za 
mladino in druge prebivalce KS 
Bizeljsko prisrčno slavje, združeno s 
počastitvijo dneva m ladosti in 
zaobljubo pionirjev, da bodo vztra
jali na Titovi poti ih oplajali svoje 
delo z bogatim  izročilom  revolucije. 
Ta misel je prepletala ves kulturni 
program in pospremila kurirje, ki so 
ponesli pošto od odreda do  odreda v 
brežiški občini. Danes pripravljajo 
sprejem kurirčkove pošte v - Breži
cah, kjer bo na slovesnosti pred 
spom enikom  revolucije govoril pred
sednik občinske organizacije ZB 
NOV Vinko Jurkas.

M E N T O R JI  IZ  V SE 
S L O V E N IJE  V 

R IB N IC I
Gasilska zveza Slovenije je organi

zirala 7. in 8. maja v Ribnici seminar 
za m entorje pionirjev in mladine v 
gasilskih organizacijah. Udeležilo se 
ga je 65 m entorjev iz 
približno 75 odstotkov slovenskih 
gasilskih zvez. V strokovnem  delu 
seminarja so poslušali več predavanj 
in gledali vzgojne filme. Tekmovali 
so tudi v orientacijskem  pohodu, 
šahu in kegljanju. Obiskali so še 
dom  gozdarjev v Glažuti, partizan
sko bolnišnico Ogcnjca, ogledali pa 
so si tudi ribniški grad in park 
kulturnikov.

D o k o n ca  ted n a  
bo  p rev ladovala  precej 
so n č n o  in  razm iro m a  
to p lo  vrem e.

OD NEDELJE VIŠJE CENE -  Kopalna sezona se je  v Dolenjskih 
Toplicah začela že pred 1. majem. Med tednom ni navala, konec 
tedna pa je v bazenu tudi po 300 kopalcev. Posnetek je  z zadnje 
nedelje, ko je  začela veljati nova cena: vstopnina za odrasle je  
50 din, (Foto: R. Bačer)

YU ISSN 0416 -  2242

L eto  X X X III 
č e tr te k , 

27. m aja 1982

13. feb ru arja  1975 je  bil lis t od likovan  z redom
Z A S L U G E  z a  n a r o d  s  s r e b r n i m i  ž a r k i



Ljubljansko 
pismo

Neupravičene 
socialne razlike 
se povečujejo

Bo tu d i  XII. kongres  
Z K J to  le ugotavljal?

V pripravah na 12. kongres 
ZKJ je  m oč pogosto slišati 
zahtevo, da bi morali bolj od loč
no in organizirano ko t doslej 
zmanjševati neupravičene social
ne razlike, onem ogočati privati
zacijo družbenega dohodka in 
bogatenje na lahek način in tuj 
račun. A ta zahteva nikakor ne 
pomeni, da je  treba pogledati 
pod prste ljudem, ki pridno in 
ustvarjalno delajo, še zlasti ne 
zaposlenim v uslužnostnih dejav
nostih malega gospodarstva.

Na potrebo po zmanjševanju 
socialnih razlik, ki niso nastale 
ko t rezultat dela, so opozorili 
tudi dokum enti 10. in 11. kon
gresa ZKJ, pred tem  pa pismo 
predsednika T ita in izvršnega 
biroja. A vse analize kažejo, da 
smo na tem  področju  štorih zelo 
malo in da se neupravičene 
socialne razlike zadnja leta še 
poveču jejo .,

Komisije za proučevanje virov 
premoženja niso upravičile svo
jega obstoja, in to  zato, ker jim  
ni nihče pomaagal. Ukinili smo 
jih, nismo pa še sprejeli drugih 
ukrepov.

Pojavov bogatenja na račun 
tujega dela in davčnih utaj je 
povsod po državi veliko, zato so 
se s tem  družbeno škodljivim 
pojavom spopadh tudi naši raz
iskovalci javnega mnenja. Tako 
je  inštitu t za sociološke in poli- 
tično-pravne raziskave v Skopju 
s posebno anketo, ki so jo  izved
li pod naslovom „Javno mnenje
v SR M akedoniji", vključil tudi 
posebno poglavje o socialnih raz
likah.

Na vprašanje, ah se socialne 
razhke pri nas povečujejo ali 
ostajajo enake ali se zmanjšujejo, 
je sleherni drugi anketirani 
občan in delovni človek odgovo
ril, da se povečujejo. Samo peti
na anketiranih je odgovorila, da 
so ostale enake, druga petina pa, 
da tega ne more oceniti. Na 
enako vprašanje je leta 1978 
odgovorilo znatno manj anketi
ranih, da se socialne razlike po
večujejo.

Na vprašanje, na katerem  po
dročju  je  najočitnejša razlika 
med revnimi in bogatim i v naši 
družbi, so anketiranci navedli tri 
področja. Na prvem m estu je 
zaposlitev, nato  stanovanja in 
nazadnje šolanje otrok. Vile, 
jahte in luksuzni avtom obili so 
se znašli rta četrtem  m estu, poto 
vanja in razvedrilo pa na petem.

Podatki govorijo, da se lahko 
na račun družbene lastnine ma
terialno najbolj okoristijo ljudje 
ki imajo ekonom sko ah po litič
no m oč ah uživajo različne privi
legije. Na svoje oči lahko vidi 
mo, kako se m onopolni doho
dek ah renta  v različnih oblikah 
preliva v privatne žepe. Zaradi 
velikih družbenih naložb v infra 
strukturo in v turizem  se je 
skokovito dvignila cena gradbe 
nih zemljišč. Posamezniki so čez 
noč postali milijonarji in milijar
derji, nismo pa sprejeli ukrepov, 
da bi se ta  renta prelila v družbe
no blagajno. Zelo skrom no je 
tudi obdavčevanje privatnikov v 
konjukturnih  dejavnostih, ki s 
pom očjo različnih „zvez“ zaslu
žijo mihjone, hkrati pa visoko 
obdavčujem o obrtnike v storit 
veni obrti. Zaradi om enjenih po 
javov so v komisiji za pripravo 
resolucije 12. kongresa ZKJ oce
nili, da je  ,,naša davčna politika 
izgubila razredno razsežnost" in 
da „ta  politika nima nikakršne 
ekonomske upravičenosti".

Povečevanje socialnih razlik v 
naši družbi vodi k oblikovanju 
parazitskega sloja ljudi, ki vsilju
je svoj stil ravnanja in vsebino 
življenja in razvrednotenja m ora
le tud i vsem drugim ljudem, in 
to ne brez uspeha. Ponekod si te 
skupine prizadevajo osvojiti tudi 
prostor na političnem  prizori
šču. Prav zato je tako aktualno 
vprašanje, »zakaj ne stopimo 
odločneje takim  pojavom na pot 
(in takim  ljudem na prste), in 
zahteva, naj to  storim o na 12 
kongresu ZKJ.

VINKO BLATNIK

Doklej pastorka kmetijstva?
Kljub težav am  so slovenski v inogradn ik i in vinarji ustvarili skoraj t r e t j in o  jugoslo

vanskega izvoza vin — T e h te n  posvet v M etliki

■■■•■•■■■■■■■■■M

Na seji VIII. skupščine poslovne skupnosti za vinogradništvo in 
vinarstvo Slovenije, ki je bila 19. maja v metliški Vinski kleti, so 
delegati govorili predvsem o težavah. Zdaj manjka denarja za 
obnovo vinogradov, tehnologija je vse bolj zastarela, ponekod pa je 
prihajalo celo do pritiskov, naj se zemlja izrablja za druge družbeno 
bolj koristne kulture.

Cie prav se je tudi slovensko vino
gradništvo prilagajalo razmeram v 
gospodarstvu in precej zmanjšalo 
načrte za obnovo vinogradov, se 
dogaja, da zaradi pom anjkanja de-

Od junija...
(Nadaljevanje s 1. strani)

Poglobljeno sodelovanje z Rena
ultom  ali m orda celo novim partner
jem , pa je  temeljni kamen, na kate
rem je zgrajen drugi del načelnega 
sanacijskega programa. 1MV ima da
nes še precej neizkoriščenih zmoglji
vosti, za izrabo teh  pa seveda po
trebuje dobre programe in pomoč. 
Kot so pokazali nedavni pogovori v 
Franciji, so v R enaultu pripravljeni 
pomagati, o konkretnejših oblikah 
sodelovanja, morda celo o večji se
rijski izdelavi enega tipa vozila, pa 
bo že čez nekaj dni stekla beseda 
na skupni komisiji, ki sta jo  v te 
namene imenovala Renault in 1MV 
ob sodelovanja predstavnikov bank 
in zbornice. Zaenkrat pa tečejo raz
govori za začasno . zapolnitev teh 
zmogljivosti s kragujevško Crveno 
zastavo, nekaj celo z zahodno- 
nemšk o tovarno VW.

Ko govorimo o posameznih delih 
sanacijskega programa je potrebno 
vedeti, da gre le za okviren plan, 
m edtem  ko bi naj bil dokončen 
predlog sanacijskega programa, 
vključno z dolgoročnimi rešitvenimi 
načrti , predložen republiškemu IS 
do januatja. Prav zato so številni 
razpravljal« poudarili posebno težo 
prvega dela programa, ki mora med 
drugim že v jun iju  spraviti do kup
cev 3.500 zdaj še nedokončanih ka- 
trc, 600 osemnajstic, 514 dostavnih 
vozil hkrati pa izpolniti obveznost o 
mesečno izgotovljenih 3.000 novih 
vozilih. Le tako namreč letošnja 
predvidena izguba ne bo . presegla 
1,5 milijarde in le tako bodo imela 
predvidevanja stvarnejšo osnovo za 
zmanjšanje te  izgube v prihodnjem  
letu na polovico.

•  Pred obiskom v IMV je 
številna delegacija, ki sta jo 
vodila Janez Zemljarič, pred
sednik republiškega izvršnega 
sveta in Mitja Ribičič, predsed
nik RK SZDL, obiskala straški 
lesni kombinat Novoles, Beseda 
je stekla o letošnjem poslovanju 
tega velikega lesno-predeloval- 
nega kolektiva kot tudi o neka
terih značilnostih našega in 
tujega trga.

„Po tem, kar je začasni poslo
vodni kolektivni organ pokazal v teh 
treh  mesecih, je  videti, da gre tokrat 
zares," je  v zaključnih besedah po
udaril Janez Zemljarič. „O b tak
šnem delu se bomo slej ko prej 
pričeli spraševati po rezultatih. Ih 
če  bo  resnično vsak delavec v IMV 
vedel, za kaj gre v teh  programih, 
kje je  njegovo mesto, potem  ti 
rezultati ne bodo slabi."

B. BUDJA

narja ne izpolnjujejo niti teh. Prav 
tako m anjka obratnih sredstev, 
obresti za kredite naraščajo, stroški 
pridelovanja pa so vse večji. Zaradi 
vseh teh težav slovenski vinograd
niki ne morejo v vinograde in tehno
logijo vlagati tohko, ko t bi morah, 
če bi hoteli ohraniti korak z raz
vojem.

Omalovažujoč odnos do vino
gradništva je tohko bolj nerazumljiv, 
ker je bilo v preteklem  obdobju 
doseženih kar precej uspehov. Vse 
bolj se je uveljavljala načrtovana 
družbena proizvodnja, krepila se je 
lastna trsničarska proizvodnja, k 
urejanju razmer pa je prispevala tudi 
nova vinska zakonodaja. Da je vino
gradništvo lahko družbeno koristna 
panoga našega kmetijstva, so poka
zali tudi izvozni uspehi, saj so slo
venski vinogradniki in vinarji ustva
rili okoli 30 odstotkov jugoslovan
skega izvoza vin in kar 40 odstotkov

konvertibilnega deviznega priliva.
Ker se vinogradniki in vinarji ne 

morejo sprijazniti s tem, da bi bilo 
vinogradništvo pastorka kmetijstva, 
terjajo, naj se uresničujejo vsaj 
skrčeni programi obnove vinogradov 
in telinologije v vinskih kleteh. V ta 
namen so na seji skupščine sprejeli 
tudi osnutek samoupravnega spora
zuma, po katerem  bodo podpisnice 
od vsake napolnjene steklenice vina 
prispevale v sklad za razvoj vino
gradništva in vinarstva po 50 par. 
D okončno oblikovanje predloga 
samoupravnega sporazuma bo pri
pravila posebna komisija in ga bo 
predložila na izredni seji skupščine 
konec julija._____________J. SIMČIČ

M LA D I B E L O K R A N JC I 
V B E O G R A D U

Zaključne prireditve v počastitev 
dneva mladosti v Beogradu se je 
udeležilo tudi 50 mladih iz Bele 
krajine: 30 iz Črnomaljske in 20 iz 
methške občine.Mladi Belokranjci so 
obiskali tudi hišo cvetja, Muzej 25. 
maj in si ogledali druge kulturne 
znam enitosti Beograda.

Mala divjad ogrožena
Na O to č c u  p ro g ram sk o  volilna sk u p šč in a  Lovske zveze 

S lovenije  — Novi p red sed n ik  B ojan  Š krk

V soboto, 22. maja, je bila na 
Otočcu programsko-volilna 
skupščina Lovske zveze Slo
venije, ki so se je udeležili

Še zadnji 
predsednik
Izvoliti ga m ora jo  samo 

še v K očev ju

Kaže, da bo končno, 4 . junija, 
tudi občinska skupščina Ko
čevje dobila ko t zadnja v Slo
veniji * svojega predsednika 
izvršnega sveta. V nadaljevanju 
druge seje občinske kandida
cijske konference Kočevje, ki je 
bila 24. maja, so soglasno po

t r d i l i  za kandidata na to  dol
žnost inženirja agronomije Sta
neta Letonjo, sedanjega di
rektorja INKOP Kočevje.

Stane Letonja je  opravljal in 
Še opravlja mnoge odgovorne 
dolžnosti v občini Kočevje. Med 
drugim so ga 14. aprila letos 
izvohli za predsednika zbora kra
jevnih skupnosti občinske skup
ščine Kočevje. Na torkovi kandi
dacijski konferenci so ugotovih, 
da ga bo treba te dolžnosti raz
rešiti, hkrati pa so za novega 
predsednika zbora krajevnih 
skupnosti predlagali Jožeta 
Furlana iz Koblarjev v krajevni 
skupnosti Stara cerkev.

Pri postopku za izvolitev 
novega predsednika izvršnega 
sveta je prišlo letos v občini 
Kočevje do mnogih zapletljajev. 

g  J. PRIMC

delegati lovskih družin. Med 
številnimi gosti pa sta bila tudi 
predstavnika Kluba prijateljev 
lova iz Celovca Mirko Kumer in 
Društva slovenskih lovcev Julij
ske krajine in Furlanije Joško 
Pahor.

V poročilih in razpravah 2. 
skupščine so bila v ospredju vpra
šanja, ki zadevajo uresničevanje 
•družbeno dogovorjenih nalog, za
kona o varstvu, gojitvi in lovu 
divjadi ter o upravljanju lovišč. 
M očno je bilo poudarjeno, da je 
m oč vprašanje varstva in gojitve 
divjadi uspešno reševati le skupaj s 
km etijskimi in gozdarskimi organi
zacijami.

Na O točcu so tudi ugotovih, da je 
odstrel parkljaste divjadi zadovoljiv, 
m edtem  ko število male divjadi 
(zajec, fazan, jerebica) stalno upada. 
Mala divjad je  vse bolj ogrožena 
zaradi posega v naravo (zaščitna 
sredstva, kmetijska mehanizacija).

Na koncu so lovci opozorih na 
pojav stekline, ki je  ogrozila že blizu 
80 odstotkov slovenskega prostora. 
Na skupščini so podelili pet visokih 
lovskih odlikovanj, ki so j ih  prejeh: 
Radoslav Canjko, Ivan Rojc, Alojz 
A rko, Ivan Šekoranja in Miro Dobri- 
lovič. Posebno priznanje je prejel 
tudi Lojze Briški, ki je  vrsto let 
uspešno vodil lovsko organizacijo. 
Za novega predsednika so izvolih 
Bojana Škrka.

M IR N A : N O V A  
D E L A V N IC A

Jutri, 28. maja, bodo v nekdanji 
zadružni trgovini na Mirni odprh 
delavnico za popravilo km etijskih 
strojev. Težko pričakovana pri
dobitev je sad sodelovanja km e
tijskih zadrug Trebnje in Novo 
m esto ter krajevne skupnosti Mirna.

Razstava in knjiga n mlinih
V D olenjsk i galeriji v N ovem  m es tu  o d p r ta  e tn o lo šk a  razstava  o  m linarstvu  

P redstav itev  knjige J a n e z a  Bogataja  „M linarji  in žagarji v do lin i zgo rn je  K rk e"

Dolenjski mlini m žage so svoj zlati vek preživeli; tisti čas, ko je 
bila Dolenjska med vsemi slovenskimi pokrajinami posejana z 
največ mlini, ko so se na Krki vrtela številna kolesa mogočnih 
„malnov‘‘ in žag, ob potočkih pa klopotala skromnejša mlinska 
kolesa, je enkrat za vselej minil. Niso pa mlini in žage ter utrip 
življenja, ki se je ob teh malih gospodarskih enotah spletal, povsem 
utonili v pozabo. V prostorih Dolenjske galerije v Novem mestu so 
v ponedeljek, 24. maja, odprli etnološko razstavo o mlinih in 
žagah, hkrati pa predstavili pravkar izšlo knjigo Janeza Bogataja 
„Mlinaiji in žagarji v dolini zgornje Krke".

Tako knjiga kot razstava sta plod Bogato gradivo, ki je skrbno ure- 
večletnega dela Janeza Bogataja, ki jeno v dokum entaciji etnološkega

oddelka Dolenjskega muzeja, je slu
žilo tudi pri postavitvi razstave, ki 
ponuja zanimiv pogled v mlinarstvo, 
zgodovino in razširjenost te de
javnosti ter v delovni proces in 
posamezne sestavine načina življenja 
v mlinih in žagah. Velik del gradiva 
predstavljajo fotografije, razstavljen 
pa je  ob drugih predm etih tudi 
celoten mlin iz Marinče vasi.

je v letih od 1971 do 1977 s 
študenti oddelka za etnologijo na 
ljubljanski filozofski fakulteti zbral 
veliko etnološkega gradiva o mlinih 
in žagah ob Krki in drugih dolenj
skih vodotokih, na osnovi zbranega 
gradiva pa napisal magistrsko na
logo, ki jo je kasneje še primerno 
predelal v poljudnejšo obliko. Taka 
je  zagledala beli dan v knjižni izdaji, 
ki so jo  ko t prvo knjigo zbirke ,Jz  
dolenjske zakladnice" založih: 
D1TC tozd Časopis Dolenjski list, 
Znanstveni inštitu t filozofske fakul
tete  Univerze Edvard Kardelj in 
Dolenjski muzej.

Dolenjski in fo rm ativn i in 
t iskarsk i c en te r  Novo m es to  
6 8 0 0 0  NOV O  M ESTO  
Je n k o v a  1

razpisuje
prosta dela in naloge

I. ZA D E L O V N O  O R G A N IZ A C IJO  
IN D IV ID U A L N E G A  P O S L O V O D N E G A  ORGANA 
DO

Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati se 
naslednje pogoje:
— visoka, višja ali srednja izobrazba ekonom ske, pravne, 
politološke ali grafične smeri,
— najmanj pet let delovnih izkušenj,
— da je dosegel pri svojem prejšnjem delu pomembne 
organizacijsko vodstvene uspehe,
— da ima družbenopolitične vrline in pozitiven odnos do 
samoupravljanja in je državljan SFRJ.

II. ZA T O Z D  Č A S O P IS  D O L E N JS K I LIST: 
IN D IV ID U A L N E G A  P O S L O V O D N E G A  ORGANA 
T O Z D

Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati nasled
nje pogoje:
— da ima najmanj srednjo izobrazbo,
— najmanj 5 let prakse v stroki, ■ »
— da je dosegel pri svojem prejšnjem delu pom em bne  
organizacijsko vodstvene uspehe,
— da ima družbenopolitične vrline in pozitiven odnos do 
samoupravljanja in je državljan SFRJ.

III. Z A  T O Z D  G R A F IK A  N O V O  M ESTO: 
IN D IV ID U A L N E G A  P O S L O V O D N E G A  ORGANA 
T O Z D

Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati nasled
nje pogoje:
— da ima najmanj srednjo izobrazbo,
— najmanj 5 let prakse v stroki,
— da je dosegel pri svojem prejšnjem delu pomembne 
organizacijsko vodstvene uspehe,
— da ima družbenopolitične vrline in pozitiven odnos d° 
samoupravljanja in je državljan SFRJ.
Mandat za razpisana dela in naloge traja štiri leta. Prijave z 
dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev naj kandidat 
pošljejo v 20  dneh po razpisu na naslov: Dolenjski 
informativni in tiskarski center. Novo mestg, Jenkova 1 " 
splošna in kadrovska služba.
Kandidati bodo obveščeni o izidu v 30  dneh po izteka 
razpisa.

3 4 4 /2 1 - 8 2

JNHI

Številni obiskovalci otvoritve raz
stave in predstavitve knjige po trju 
jejo, da je zanimanje za etnološke 
razstave dokajšnje in zato res ni 
odveč, če si v letu dni lahko v

Dolenjski galeriji ogledamo že drugo 
etnološko razstavo. Odprta bo do
28. junija. M. MARKELJ

Tehnika za okolje
Na Gospodarskem razstavišču v 

Ljubljani poteka od 25. do 28. maja 
v okviru ljubljanskih ekoloških 
dnevov 7. mednarodni sejem z na
slovom ..Tehnika za okolje” .

Teme razstave so zelo razno
vrstne; gospodatjenje z zemljo in 
vodo, varstvo zraka pred onesnaže
vanjem ter varstvo pred hrupom , 
ravnanje z odpadki, racionalna raba 
energije, elem enti gradbeništva in 
varstva bivalnega prostora. Cilj sej
ma je predstaviti slovenski in jugo
slovanski javnosti možnosti varstva 
okolja in sm otrno izrabo vseh virov 
energije. Poleg 120 razstavljalcev iz 
Jugoslavije sodeluje 9 gostov iz Itali
je, Švice, ZRN, ZDA in Avstrije.

Sejem je  odprt od 9. do 18. ure, 
do 3. maja pa bodo v hali A2 vsak 
dan predvajali filme na tem o „Pre- 
delava odpadkov ter varstvo 
okolja.”

G o stišče  PRI G R A D U  
B R E Ž IC E  
Delovna sk u p n o s t

razpisuje dela in naloge

IN D IV ID U A L N E G A  P O S L O V O D N E G A  O R G A N A
Delovne organizacije Gostišča (za 4-letni mandat)

Kandidati za opravljanje prostih del in nalog direktorja 
DO morajo poleg splošnih pogojev, določen ih  z zako
nom, splošnimi akti in družbenim dogovorom izpolnjeva
ti še naslednje:
— srednja strokovna izobrazba ekonom ske, gostinske ah 
turistične smeri z najmanj 4-letno prakso na vodilnih 
delovnih mestih,
— kvalificirani gostinski delavec z najmanj 5-letno prakso 
na vodilnih DM,
— m oralno-politične vrline in o r g a n i z a c i j s k e  sposobnosti
vodilnega delavca,
— da ni kaznovan s prepovedjo opravljanja takega dela ih 
da ni preiskav, ali kazenskem postopku,
— da bo poleg opravljanja dela in nalog ind. poslov, 
organa še aktivno delal v turnusu strežbe ali kuhinje.

Stanovanje ni zagotovljeno.
O sebni'dohodki po uspehu oziroma po SAS o delitvi 
osebnih dohodkov. Kandidati naj pošljejo pismene 
ponudbe z dokazili o  strokovni izobrazbi in dosedanjih 
zaposlitvah v 15 dneh po objavi razpisa na naslov- 
G ostišče PRI GRADU, 6 8 2 5 0  BREŽICE, Ulica prvih 
borcev št. 2.
Vlog, ki ne bodo dokumentirane, ne bom o upoštevali- 
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 15 dneh po izbiri. ,

3 4 0 /2 1 - 8 2  j
Em a m ilMMI««MMMNIIMMMMMai

T ovarna  ce lu loze  in papir ja  „ D ju ro  Salaj' 
-  T O Z D  E N E R G IJA

objavlja prosta dela oz. naloge za:

Krško

PO M O Č  PRI U P R A V L JA N JU  N A P R A V  ZA 
D IS T R IB U C IJO  E L E K T R IČ N E  E N E R G IJE  -  z a 1 
delavca

Pogoji:
— poklicna šola elektro smeri
— 2 leti delovnih izkušenj
— delo v 3 izmenah
— prednost imajo kandidati, ki imajo izpit za stikalničafj*

Navedena dela oz. naloge so  za nedoločen čas in s polnih1 
delovnim  časom. Prijave sprejema kadrovska služba nase
DO 15 dni po objavi.
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30  dneh po iztek 
roka za sprejemanje prijav.
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M.KOSANOVIČ

KOMUNALNA ŽILA — Skozi Šmihel v Novem 
roestu so komunalci že izkopali osrednji kanal 

. >na katerega se bodo priklopile tudi novograd- 
nJe’ ki bodo zrasle na Regerških košenicah, zelo 
prav pa bo prišel tudi vsem, ki že žive v tem delu 
mesta .(Foto: M.Markelj)

PO BOLJ UGLAJENI PROGI -  Tudi dolenjska 
železniška proga je deležna posodobitve, vsaj v 
spodnjem ustroju. Z novimi pomagali odpade 
prenekatero nekdanje težaško delo. Zvarjene 
nove tirnice merijo 220 metrov. Letos jih zame
njujejo od Sevnice do Tržišča. (Foto: A. Želez
nik)

ČASTNO OPRAVILO NAJMLAJŠIMA -  Pred 
dnevom mladosti so Slovenci, ki so na začasnem 
delu v Nuernbergu (med njimi je precej rojakov iz 
Posavja), odprli svoje prostore. Vrvico sta pre
rezala najmlajša člana Društva Simon Jenko, 
Metod Topolnik in Mihaela Jošt. Več v prihodnji 
Prilogi. (Foto: P. Perc)

SREČANJE S PUŠKO -  Krajevna konferenca 
ZRVS Birčna vas je v nedeljo zbrala več kot 
štirideset članov na spoznavanje modeme lahke 
oborožitve in streljanje. Povabila je tudi mla
dinsko organizacijo in predstavnike SLO. Zlasti 
mladi so z zanimanjem sledili predavanjem. 
(Foto: T. Jakše)

ČAS D E L A  ZA  
Z D R U Ž IT E V

Pobuda za združitev dveh 
anhovskih tozdov. Opekarne 
v  Brežicah in Rudnika v 
Globokem, je vzniknila že 
lani, ker se proizvodnja do
polnjuje in ker imata zdru
žena kolektiva boljšo 
ekonomsko osnovo za po
slovanje in razvoj. To so 
podprli tudi s strokovnimi 
utemeljitvami in delavci se 
bodo o združitvi v kratkem 
izrekli na referendumu. Ta 
je že razpisan. Oba kolektiva 
sta majhna in bosta po zdru
žitvi štela 106 ljudi. Rudnik 
ima zdaj 48 delavcev, 
Opekarna 58.

Kaj ta hip gradi Dolenjska
V štir ih  d o len jsk ih  o b č in a h  je  v t e k u  za 8 ,9  milijard d inarjev  investicij, pri ka te r ih ,  žal, 

km etijs tva  ni zraven, o s ta le  na ložbe  pa so p re d n o s tn e  zaradi izvoza

Sejmišča
NOVO MESTO Na ponedeljko

vem sejmu je  bilo naprodaj 335 
pujskov, starih od 6 do 12 tednov, 
ter le 8 prašičev, starih nad 3 
mesece. Ker je bilo povpraševanje 
mf  .no ' so morali rejci znižati ceno 
? praši čem,  tako da je znašala 

00 do 3.300 din za glavo, za 
«arejše pa od 3.400 do 4.200 din. 
dodanih  je bilo 149 pujsov.

REŽICE -  Na sobotni prašičji 
^Jem so rejci pripeljali 421 praši- 

v’.star'h  do 3 mesece, lastnike pa 
vit, i zamenla 'o  308. Cena se je
ž iv e  1 n - e ^  ' n  z a  ' u k *!?2111

e teže. Pujsov nad 3 mesece 
starosti ni bilo naprodaj.

Po podatkih SDK Novo 
mesto je  bilo konec marca letos 
na območju dolenjske regije v 
gradnji 108 objektov, med nji 
mi pa je  nekaj že dokončanih in 
v poskusnem obratovanju, ven
dar še ni finančnega obračuna. 
Tak primer je Krkin Program 
64 pa še nekaj manjših.

Največja investicija na Dolenj
skem je  I. in II. faza gradnje tovarne 
avtomobilov v IMV, katere pred
računska vrednost je znašala 3,9 
milijarde dinarjev, vendar so dela 
ustavili, ker ni sredstev za lanskolet
ne prekoračitve, ki znašajo 9 milijo
nov dinarjev. V IMV delajo zdaj nov 
investicijski program, v mnogo 
manjšem obsegu. Ta program je še v 
obravnavi pri bankah, gre pa za 
vrednost okrog 6 milijonov dinarjev.

Sicer pa Krka končuje tovarno 
izolacijskih vlaken Inis, ki bo s 
prekoračitvam i prvotnega predraču
na veljala 1,1 milijarde. Ta sredstva 
so zagotovljena in računajo, da bo 
tovarna že septem bra letos začela 
preizkusno proizvodnjo. Naložba je 
prednostna, ker nadomešča uvoz 
nafte. Razen tega poteka dograditev 
Krkinega hotela v Šmarjeških Topli
cah, ki bo s podražitvami vred veljal 
346 milijonov dinarjev. Ena največ
jih  investicij pa je še gradnja centra 

'z a  usmerjeno izobraževanje, ki je 
tudi finančno krita.

Kmetijski
m

Odločilen je prvi odkos !
t Kot da res ni mogoče ,iz svoje kože” ! Po nepokošenih 

s°deč, nas tudi lanska grenka izkušnja ni dosti 
z a č u '  se še sPo m *nja , je tedaj proti koncu maja in v 
na f i  .juniia pritisnila prava poletna vročina in z njo so 
lan t- a n̂e razmere za prvi odkos trave, vendar se mnogi
kol h n *S 0  zSan^*’ ker po njihovem pač še ni prišel pravi 
t ,. arski čas za košnjo, „pravi svetniki” . No, slednjič so prišli 
sPravil Z n^ m' Pu nadležno junijsko deževje in znane neprilike s

-^^netijsk i inštitut Slovenije zato letos še posebej opozaija na 
P v°easen prvi odkos. Na ravninskih travnikih osrednje Slove- 

karnorštejemo tudi Dolenjsko, je pravzaprav ta  čas košnja 
v mim°> saj priporočajo kositi med 15. in 25. majem, če le 
5  to dopušča. Za hribovske predele je priporočen čas med 

0 m '5• junijem. Odločilno je stanje rasti, pri tem pa je treba 
Posebej poudariti, da ne velja več staro pravilo, po katerem je 

0  treba kositi, ko so najvažnejše trave v obdobju cvetenja, 
^ eč Praj, ko so še v času Iatenja. 

več strokovnjaki poudarjajo, da vsebuje krma toliko
k , SUrovih in prebavljivih beljakovin ter mineralnih snovi, 
zač' ' T  zgodaj kosimo. Zgodnja košnja, opravljena ob 
Pr h ■ latenia ’ Je v preizkusih dala krmo z 8,1 odstotka 

e avljivih beljakovin in škrobno vrednostjo 41, srednje rana 
s,1Ja 4,6 oz. 35,2, pozna košnja, opravljena v času cvetenja, 

tr ‘V e ^ oz. 28. Dovolj rana košnja omogoči tudi, da na 
korist namesto dvakrat lahko kosimo trikrat, kar ni majhna

strokŠe ”ekaj praktičnih napotkov iz knjige znanega travniškega 
pok .TPJaka inž. Gvida Fajdige. On priporoča, naj bi najprej 
fen °vi ^ avn'ke, predvsem vlažne, na katerih prevladuje lisičji 
travn i!6 ^ 0  11 aJ ,ravn'ki, kjer prevladuje zlasti ovsenec, zatem 
Noh z v’s°ko pahovko, travniško bilnico in pasjo travo. 
tU(j.ena košnja pa ne bo prezgodnja in s tem škodljiva, pribija

V Beli krajini velja kot novo 
naložbo v vrednosti 240 milijonov, 
om eniti Rudnik Kanižarica, ki gre v 
tehnološko izpopolnitev in nove raz
iskave, nova večja investicija, ki se 
pravkar začenja, pa je  gradnja v 
Iskrini tovarni Keko v Žužemberku. 
V trebanjski občini je Novolesova 
naložba. 102 milijona dinarjev v 
Industrijo gradbene keramike Račje 
selo najpomembnejša in domala edi
na investicija.

Na Dolenjskem -pa sta bili tudi 
dve večji naložbi ustavljeni. Beltovo 
v Črnom lju so lani prijavili pri SDK, 
vendar so še pred začetkom  del 
umaknili napovedano gradnjo nove 
livarne za 360 milijonov. Inšpekcija 
pa je ustavila začeto gradnjo novega 
kmetijskega šolskega centra pod 
Trško goro, ki bi jo morala financi
rati IMV zaradi preselitve šole iz 
grmskega gradu, a ni bilo denarja za 
gradbene podražitve. Pred kratkim  
je bila zadeva urejena, ker je šola 
sama zagotovila kredit pri republiški 
izobraževalni skupnosti in se bo 
gradnja nadaljevala.

R. BAČER

Če bodo devize
Težave v preskrb i  z n a f t 

nimi derivati

Ker ne uvažamo toliko surove 
nafte, ko t je z energetsko bilanco 
predvideno, smo zašli v težave pri 
preskrbi z naftnim i derivati, so 20. 
maja povedali na tiskovni konferen
ci predstavniki republiškega kom ite
ja za energetiko.

Pri preskrbi z ekstra lahkim goril
nim  oljem so že ves čas zapleti, saj 
je zvezni izvršni svet brez posvetova
nja s predstavniki republik sklenil, 
da tega derivata do meseca sep
tem bra ne bo m ogoče dobiti za 
kurjenje. Zato pa je preskrba z 
dieselskim gorivom v maju veliko 
boljša, kot je bila v preteklih dveh 
mesecih. Težave so tudi z m otornim  
petrolejem  ter m otornim  bencinom , 
saj ie za Slovenijo v letošnjem letu 
predvideno 25 tisoč to n  bencina 
manj ko t lani, v prvi tretjini letoš
njega leta pa smo ga porabili 6 
odstotkov več ko t v istem obdobju

lani. Mazut je mogoče dobiti le še 
na ,.recept".

Predstavnik Petrola je povedal, da 
je Slovenija zelo dobro preskrbljena 
z zemeljskim plinom, ki priteka iz 
Sovjetske zveze, saj je ponudba več
ja od porabe.

Do konca junija bo imela Slove
nija težave tudi v preskrbi z e lektrič
no energijo, saj so morali v trbovelj
ski term oelektrarni ustaviti blok, v 
Krškem jedrsko elektrarno, v Šošta
nju pa je šel v rem ont blok 5. Te 
vrzeli zapolnjujejo z električno ener
gijo, izposojeno v Avstriji. Na Zdru
ženih elektrogospodarskih podjetjih 
Slovenije opozarjajo, da morajo 
gospodinjstva varčevati, kolikor je le 
mogoče.

V Slovenskih rudnikih so v prvih 
štirih mesecih letos nakopali 4,8 
odst. več premoga, kot je bilo pred
videno, toda količine porabljenega 
premoga so večje od predvidenih, 
zato napovedujejo, da bo tudi letos 
primanjkovalo tega pomembnega 
trdega goriva.

M. KRUMPACNIK

Pozabljene reke
Prednosti  savske verige

Preskrba z električno energijo ni 
le na nitki, temveč lahko privede do 
teme. Na to zadnje dni spet opozar
jajo energetiki. Krški jedrski velikan 
namreč spet stoji, v že tako hudo 
obremenjenih term ocentralah opo
zarjajo na nujne rem onte. Najdražja 
je energija, k ije  ni.

Ne bi zato vendarle ob akciji 
spreminjanja načrtov kaj preokrenili 
tudi v energetiki v prid gradnje 
vodnih elektrarn? V Posavju že 
prvotno niso bili zadovoljni z 
odmaknjenim rokom gradnje tako 
imenovane savske verige. V Sloveniji 
smo doslej izkoristili komaj četrtino  
vodnih zmogljivostii. S 16 novimi 
hidroelektrarnam i na Savi, osmimi 
na Muri in drugje ter manjšimi 
objekti bi lahko dobili kar 1.000 
megavatov energije!

To elektriko b i lahko izdatno 
oplemenitili s toplotnim i črpalkami, 
eno od m ožnosti za racionalnejše 
ogrevanje. Teh črpalk seveda ni 
m ogoče propagirati, če nam tako 
manjka elektrike. Bi pa lahko, če bi 
jih . namestili, v kakšnih 400.000 
gospodinjstvih z njimi prihranili do 
800 .000 ,ton kurilnega olja na leto! 
Zanimivo je, da bi že hidrocentrale 
posavske verige Vrhovo, Boštanj, 
Blanca in Krško s 130 megavati 
lahko nadomestile 10.000 to n  kuril
nega olja. Gradnja pa bi prinesla še 
druge koristi. Vodne elektrarne 
lahko gradimo z dom ačo oprem o, 
gradbinci, katerim  na vsakem kora
ku manjka dela, pa bi bili zaposleni.

A. Ž.

Inž. M. L
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Ureja Trt Doberšek

Kaj bo s 
samorodnicami?

V začetku maja letos je zače
lo veljati določilo 54. čl. zakona 
o vinu in drugih proizvodih iz 
grozdja in vina (Ur. 1. SRS št. 
16 /74), ki določa, da se samo
rodnice smejo gojiti še osem let 
od dneva, ko začne veljati ta 
zakon. In teh osem let je  z 
letošnjim majem preteklo! Lo
čitve, ali pridelek samorodnih 
tr t pridelovalci sami popijejo ali 
ga prodajo, zakon ne pozna; to  
pomeni, da bodo morali tudi 
tisti, ki pridelek samorodnih trt 
sami popijejo, samorodne trte 
krčiti in. jih nadomestiti z nasadi 
žlahtne trte.

V zvezi z navedenim zakon
skim določilom  je na zahtevo 
republiške kmetijske inšpekcije 
kmetijski inšpektor oddelka za 
m edobčinske inšpekcijske služ
be Novo mesto 18. maja sklical 
sestanek km etijskih referentov 
občin Novo mesto, Trebnje, 
Črnomelj in Metlika. Sestanka 
so se udeležili še zasto,pniki KZ 
Novo m esto, TOZD Hmeljnik in 
KZ Metlika ter zastopnika Dru
štva vinogradnikov Dolenjske. 
Namen sestaika je bil dogovor o

merah za zamenjavo 
samorodnic
z žlahtno trto , kar zahteva nave
deno zakonsko določilo. Kmetij
ski inšpeklor je za uvod k tej 
boleči problem atiki povedal, da 
je ravno na tem  obm očju ta 
problem atika zelo pereča in 
zahtevna, kar je utemeljil s po
datki o površinah sam orodnic na 
obm očju navedenih 4 občin:

dohodka od vinogradov na tem 
obm očju tudi velika gospodar
ska škoda. Če računam o pri
delek 8000 litrov vina na hektar 
in vzamemo ceno za liter vina 25 
din, je samo na obm očju občine 
Novo mesto letna škoda 180 
milijonov dinarjev (novih), na 
celem obm očju pa 284 milijo
nov.

Na razpravi, ki je sledila nave
denim podatkom , je bilo sklenje
no, da je akcijo za zamenjavo 
samorodnic z žlahtno trto  treba 
začeti takoj, in to ;

z zakonitim i predpisi, ki jih  
bodo začeli izvajati pristojni 
upravni organi občinskih skup
ščin;

s finančno podporo pri 
zamenjavi samorodnic z žlahtno 
trto , ki je omejena na občinske 
vire iz skladov za pospeševanje 
kmetijstva, kmetijskih zemljiških 
skupnosti, sredstev krajevnih 
skupnosti in kreditov kreditne 
službe tukajšnjih OZD;

na strokovno pom oč pri 
izbiri pravih sort žlahte trte  za te 
kraje in na strokovne nasvete pri 
negi žlahtne trte , kar je zahtevno 
delo kmetijskih pospeševalcev 
OZD. Ugotovljeno je bilo, da je 
treba še letos doseči dopolnitev 
trsnega izbora za Dolenjski vino
rodni okoliš, da bodo trsničarji 
KZ TOZD Hmeljnik Novo mesto 
že prihodnjo pomlad lahko cepi
li ustrezne sorte žlahtne trte , ki 
naj nadomestijo samorodnice. 
Pri tem ni m ogoče čakati na 
rezultate poskusov, ki za sorte, 
katero smo od nekdaj imeli v teh 
krajih, niti niso potrebni. Ker so 
lastniki sedanjih nasadov samo
rodnic manj vešči v gojenju 
žlahtne trte , ki bo posajena na
mesto samorodnic, bo  nujna

Občina Skupaj ha Čistih Mešanih nasadov
vinogradov samorodnic ha s samorod. ha

Novo mesto 1500 600 300
Trebnje 518 100 100
Črnomelj 700 . 120 120
Metlika 492 10 70
Skupaj 3210 830 590

Iz podatkov o površinah je strokovna pom oč pospeševalcev.
razvidno, da je od skupnih po
vršin vinogradov na obm očju teh 
4 občin  kar 26 %  vinogradov 
zasajenih s čisto samorodnico. 
Če pa upoštevamo, da tudi vina 
iz mešanih vinogradov, ki imajo 
med žlahtno trto  posajene samo
rodne *trte, po zakonu o vinu ni 
dovoljeno dajati v prom et, je 
44 % vinogradov na tem  obm oč
ju, od katerih vina ni dovoljeno 
dajati v prom et. Najbolj pereč 
problem je na obm očju občine 
Novo mesto, kjer v 60  % vino
gradov kraljuje (vsaj delno) 
samorodnica, in  tega vina na 
zakonit način ni mogoče pro
dati. Ker dajejo vinogradi tem u 
predelu znaten vir dohodkov, in 
to iz najbolj revnih, hribovitih 
zemljišč, je  zaradi tega izpada

Pred začetkom  izvajanja 

zakonitih predpisov
bodo pristojni občinski upravni 
organi morali na terenu ugotovi
ti sedanje dejansko stanje. V ta 
namen bodo upravni organi ime
novali posebne komisije, sestav
ljene iz zastopnikov krajevnih 
skupnosti. Kmetijskih zadrug in 
zastopnikov Društva vinogradni
kov. Komisije bodo pregledale 
vinograde na celotnem obm očju 
in zapisniško ugotavljale dejan
sko stanje. T očna navodila za 
svoje delo bodo komisije dobile 
na posebnem sestanku pred pri
četkom  dela. Komisije bodo za- 
če lede la tipo  10. 6. 1982 in ga 
bodo morale končati do začetka 
trgatve. Dl'
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©  emonin kotiček
ENKRAT ZA VEČKRAT

T u d i  le to šn jo  sezono  so 
v trgovski hiši M ax im ark e t  
v Ljubljani p o sk rbe li  za vas

Priprave na letni oddih se 
bližajo. Marsikaj bo potrebno  
obnoviti in kupiti na novo, še 
posebno če  ste se od ločili za 
kempiranje. Poudarek sem dal 
tistim  izdelkom, ki jih kupimo 
enkrat in jih uporabljamo več 
let ali pa stalno. Ostalo potroš- 
no blago pa bom le tu in tam  
omenil in vas spomnil na kakš
no posebnost. Če se že o d loč ite  
za pot v Ljubljano, imate tako 
ali tako ustaljeno navado, da si 
„Maxi" ogledate od vrha do tal
— no upam, da ne samo ogleda
te. Navajam tudi nekaj cen, da 
boste za nakupe pripravili že 
doma.

1. Z A  LETNI O D D IH  
V ČAM PU

— šotori:
— za 4  osebe 18 .663 ,50  din
— za 2 osebi 19 .384 ,85  din
— razni tipi taborniških šotorov 
od 4 .5 0 0 ,0 0  din dalje

— ostala oprema:
— stoli od 4 9 0 ,65  din dalje
— mize od 7 8 7 ,70  din dalje
— postelje od 1 .190 ,40  din 
dalje
— ležalniki od 7 7 6 ,7 5  din dalje
— spalne vreče od 1 .050 ,00  
dalje '
— zložljivi senčniki od 9 0 9 ,0 0  
dalje
— pribor za kuhanje, plinske 
svetilke in gorilniki, posodje in 
omarice za hrano.

2. Z A  O D D IH  IN 
R E K R E A C IJO

— jadralne deske IMG RAD od 
19 .000 ,00  do 2 6 .0 0 0 ,0 0  din
— čolni:
— Šport Beograd, TIP Meteor 
2 7 .5 4 4 ,7 5  din
— Meteor special 3 2 .1 3 3 ,5 5  din
— Elan TIP Pasara 5 4 .669 ,60  
din
— Elan jadrnica S 375
4 3 .4 0 0 ,0 0  din
— izvenkrmni m otor TOMOS T 
4 S z dolgo osjo 16 .555 ,90  din
— prtljažnik za čo ln e 1 .546 ,80  
din

POSEBNO PRIPOROČAM: 
Izredno praktičen in nepogreš
ljiv izdelek je 12-voltni KOM
PRESOR za polnjenje avtom o
bilskih in dvokolesnih zračnic, 
gumijastih čolnov  in zračnih  
blazin, ki ga ob uporabi priklju
čim o na avtom obilski akumula
tor. CENA PA JE 2 .1 9 1 ,3 0  din. 
Za din 7 9 4 ,2 8  lahko kupite 
sesalec za prah za avtom obil ali 
počitn iško prikolico. Priključek 
je za 12 in 220  voltov.

3. R A Z N A  O P R E M A

-  V maximarketu prodajajo 
tudi kom pletne pribore za 
ribiče, oprem o za planince, te
nis, za kopanje (kopalke in fro- 
tirasta oblačila ter druge kopal
ne dodatke) itd.

* Ob ponudbi za dopust, ki jo 
objavljamo na tej strani, sem  
vas skušal opozoriti, kam naj se 
obrnete, da si boste nakupili 
kar vam morebiti še manjka.

KIT KZ Č R N O M E L J ,  
kom isija  za de lovna  
razm erja  T O Z D  Ž iv i
nore ja

objavlja
prosta dela in opravila na:

1. o b ra tu  Lokve: 
2  T R A K T O R IS T O V . 

2. o b r a t  Dragatuš: 
1 T R A K T O R IS T A .

Pogoji: kandidati morajo 
imeti opravljen izpit iz 
„F" kategorije.
D elovno razmerje sklepa
mo za nedoločen  čas s 3- 
m esečnim  poskusnim  
delom.
Kandidati naj vložijo  
ponudbe z dokazili v roku 
15 dni po objavi na_ KIT 
Kmetijska zadruga Črno
melj.

novoles
„ N O V O L E S ' lesni k o m b in a t  
Novo m e s to  — S traža ,  n. sol. o. 
T O Z D  B LA G O V N I P R O M E T

Prijetne počitn ice vam želi
vas

JANEZ DOLENJSKI

V B O ŠT A N JU  
N A JB O L JŠ I 

S T R E L C I
Najboljše posavske strelske dtuži- 

ne so se 9. maja na strelišču v 
Leskovcu pri Krškem pom erile za 
naslov ekipnega regijskega prvaka v 
streljanju s serijsko zračno puško. 
Rezultati:

Ekipno 
_ v, SD
Partizan Leskovec 1.354, SD Artiče 
1.335 in SD DES Krško 1.219.

Posamezno: Manojlovič (IMV)
368, Kovačič 622, Mirtelj .(oba 
Boštanj) 363, Sotošek (Partizan) 
360, Kranjc (IMV) 356 itd .

E. SEČEN

Ekipno: SD Boštanj 1.414 kro
gov, SD IMV Brežice 1.400, SD

S KOMPASOM NA OHRID
Ko se ob sončnem  vremenu 

kopate v Ohridskem jezeru in 
ko s hitro kretnjo priplavate na 
površje ter za trenutek razbijete 
vodo nad seboj, se okrog vas na 
gladki svetlomodri površini po
javijo srebrni prozorni veliki in 
mali mehurčki. V vsakem od 
njih se dvakratno ogleduje son
ce, kot dva ogorka različnih 
velikosti. Če se približate ene
mu od večjih m ehurčkov in 
zadržujete dih, da ga s sapo ne

bi razpočili, lahko v njem kot v 
ukrivljenem ogledalu zagledate 
svoj vlažni, nasmejani obraz. 
Toda nad vašim tem enom  stoji 
ono večje sonce kot velika zvez
da.

Vse to  traja kratko, kot vsa
ka lepota, a ponavlja se nešteto
krat . . .

(Iz potopisa Ive Andrica 
„Ob svetlem ohridskem  
jezeru")

TUDI VI U Ž IV A JT E  
V LEPOTI

'Kompas je pripravi! 8- in 
15-dnevne letne oddihe v hote
lih Biser in Metropol v družin
skih bungalovih v avtocampu  
Livadišta.

Odhodi potnikov z letališča  
Brnik so ob petkih ob 19. uri. 
Otrok do 10. leta  starosti ima 
30 % popusta. Za dva otroka do 
10 let starosti pa je potrebno 
PLAČATI CENO LE ENEGA 
ARANŽM AJA. V Kompasovi

ALI STE SE ŽE ODLOČILI?

poslovalnici Rent—a—Car si 
lahko izposojate avtom obile, 
čolne, deske za jadranje itd. 
Kompas je pripravil tudi števil
ne izlete, ki se jih lahko udeleži
te, č e  ste za to  razpoloženi.

Tako si lahko ogledate Ohrid, 
se z ladjo odpeljete do Sv. 
Nauma ali pa z avtobusom  v 
Kruševo. Temperatura vode 
ohridskega jezera je poleti 
25 C, kar je prijetna tem peratu
ra tudi za najbolj zmrznjene.

Če se boste prijavili za odhod  
25. JUNIJA, pa boste za hotel 
Biser in bungalove Livadište 
PLAČALI SAMO 6 .8 0 0  DIN 
ZA OSEBO.

KOMPAS IN OHRID VAS  
PRIČAKUJETA!

Delavski svet TOZD BLP razpisuje prosta dela in naloge 
delavca s posebnimi pooblastili in odgovornostm i

V O D JA  IZ V O Z N E G A  O D D E L K A
pod naslednjimi pogoji:
1. visoka strokovna izobrazba ekonom ske ali druge 
ustrezne smeri ali z delom  pridobljene delovne zm ožnosti 
za opravljanje teh del,
2. najmanj 4 leta delovnih izkušenj pri opravljanju enakih 
ali sorodnih del,
3. opravljen strokovni izpit za delo pri zunanjetrgovinskih 
poslih,
4. aktivno znanje enega svetovnih jezikov in pasivno 
znanje še enega tujega jezika,
5. organizacijske in vodstvene sposobnosti,
6. m oralnopolitične kvalitete.

Kandidati naj pošljejo svoje vloge z dokazili o  izpolnjeva
nju pogojev v 15 dneh po objavi na naslov:
„NOVOLES" lesni kombinat 
Kadrovsko socialna služba 
68351 STRAŽA
O izbiri bom o kandidate obvestili najkasneje v 60  dneh po 
poteku razpisnega roka.
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M E T L I K A  m i r n a p e c

objavlja
prosta dela in naloge delavca s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi:

1. IN D IV ID U A L N E G A  P O S L O V O D N E G A  O R G A 
N A  -  D IR E K T O R J A  T O Z D  K O N F E K C IJA  -  
M IR N A  PEC

Za razpisana dela in naloge veljajo naslednji pogoji:
— višja ali srednja strokovna izobrazba ustrezne smeri
— 5 let delovnih izkušenj na vodilnih ali vodstvenih delih  
in nalogah
— organizacijske in vodstvene sposobnosti
— moralna in politična neoporečnost.
Razpis velja 15 dni po dnevu objave. Kandidati bodo o 
izidu razpisa obveščeni v 20-ih dneh po končanem  
razpisu. D elovno razmerje bo sklenjeno za dobo 4  let. 
Prijave zbira Kadrovska in splošna služba s sedežem  v 
Metliki.

M O R JE , P L A N IN E , 
Z D R A V IL IŠ Č A

Če se še niste odločili, kje 
boste letovali, vam bo pri od lo
čanju pomagal Kompasov pro
spekt POČITNICE 1982.

HOTELI, ZASEBNE SOBE, 
APARTMAJI

Ste se naveličali hotelov, be
tonskih zgradb, smradu in dru
gih tegob sodobnega sveta? Pri 
Kompasu lahko izbirate! Na 
voljo so vam različne m ožnosti. 
Zadnje čase so zelo priljubljeni 
apartmaji ob morju in v gorah, 
kljub temu da je potrebno za
vihteti kuhalnico v lastni režiji. 
Novo okolje in še nižji stroški 
letovanja imajo svojo veljavo.

M O Ž N O S T  K R E D IT A

Kompasove poslovalnice 
odobravajo turistični kredit, če  
je višina aranžmaja več kot
4 .000  din. Za vrednost med
5 .000  in 10 .000  din je doba 
vračanja 3 mesece, za vrednost 
med .10 .000  in 3 0 .000  din 6 
mesecev in za vrednost med
3 0 .0 0 0  in 5 0 .000  din pa 12 
mesecev. Ob sklenitvi prijave je 
stranka dolžna vplačati 40  % 
pologa od vrednosti aranžmaja 
in 1 % zavarovalne premije od 
vrednosti kredita.

V E L IK I PO PUSTI 
S P R A V O Č A S N IM  
P L A N IR A N JE M

Tokrat vam priporočam o, da 
si že doma napravite načrt, 
kako b o s te . preživeli letni od
dih, kako boste v izbrani kraj 
potovali, č e  boste del svojega 
časa porabili za rekreacijo itd. 
Zakaj je vse to  potrebno? Pra
vilno načrtovani oddih vam bo 
prihranil velikb denarja. KAR 
50%  POPUSTA vam bo Kom

pas priznal v času od 5. junija 
do 25. septembra za polete iz 
Brnika do letališč v SPLITU in 
DUBROVNIKU, 15%  PO
PUSTA boste dobili pri najemu 
avtom obilov KOMPAS HERTZ 
RENT -  A -  CAR, 40  % PO
PUSTA BOSTE IMELI PRI IZ
LETIH IZ KRAJEV DO
PUSTOVANJA. TODA vseh 
teh ugodnosti ne boste deležni, 
č e  se boste na njih spom nili šele 
na dopustu! VSAK KOMPA
SOV GOST MORA OB PREJE- 
M U  N A P O T N I C E  
(VOUCHERJA) DVIGNITI 
USTREZNE KUPONE ZA PO
PUSTE.

Med letošnja Kompasova 
drobna presenečenja sodijo tudi 
majhna praktična darilca. Otro
ci bodo dobili žoge, starši pa 
darilca, s katerimi bodo imeli 
obilo zabave.

N A G R A D N I BOBEN

Tu in tam se nas kakšen naš 
gost spomni z razglednico. Ta 
pohvali, drugi graja. Letos pa si 
želimo takih razglednic prejeti 
čim več. Zbrali jih bomo, vtak

nili v boben in žrebali! In nagra
de?

I. do 3., nagrada bo vračilo 
celotnega vplačanega zneska za 
letovanje

4. do 10. nagrada bo velika 
maskota Kompasovega Jureta

I I .  do 30. nagrada bodo  
Kompasove žoge

31 . do 50. nagrada pa kom
pleti (4) Kompasovih značk.

RAZGLEDNICE POŠLJITE 
NA NASLOV: KOMPAS
JUGOSLAVIJA — tozd Doma
či turizem, Pražakova 4, 61001  
Ljubljana, s pripisom „ Nagrad
na anketa".

D A  NE BO P R E P O Z N O

Ko boste vse to  dobro pre
brali, se zamislite. O dločitev  
prepuščam o vam! Mi smo vam 
samo povedali, kaj vam nudi
mo. Če se boste ogreli, vas 
vabimo v najbližjo Kompasovo 
poslovalnico (na Dolenjskem v 
Novem mestu in Ribnici) ali pa 
v urad katere izmed pooblašče
nih agencij. Zvedeli boste cene, 
kdaj imamo še prostor in vse 
ostalo. Lahko pa nas pokličete  
tudi po telefonu.

K O M PA SO V A  Z O G A  — T ud i m a jh n e  reč i  napravijo  
o t r o k o m  veliko veselja (fo tografija :  J. Saje).
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Ra z p i s n e  k o m i s i j e  
d e l o v n e  o r g a n i 
z a c i j e
DELOVNE S K U P N O 
STI SKUPNIH S L U 2 B  
t o z d  n o t r a n j a  
OPREMA
- - S L O V E N I J A L E S -
STILLES"
Tovarna stilnega po
hištva in notranje opre- 
ro®, n. sol. o.
SEVNICA

f r
s u m s

s t i l l e s

MR

razpisujejo dela  in na loge  (reelekcija)

T  D IR E K T O R JA  d e l o v n e  o r g a n i z a c i j e
2 . VODJO D E L O V N E  SK U PN O ST I SK U PN IH  

SLUŽB
3. VODJE SPL O ŠN O  K A D R O V S K E G A  S E K T O R 

JA  V DSSS
4. V O D JE M A T E R IA L N O —N A B A V N E G A  S E K 

T O R JA  V DSSS
5- VODJE T O Z D  N O T R A N JA  O PR E M A  
6. VODJE P R O D A JE  T O Z D  N O T R A N JA

Samouprava pod vprašajem
Krajani M estn ih  njiv izigrani -  Lepe o b l ju b e  vzel čas

T O Z D  N O T R A N JA

6. VODJE P R O D A JE  
OPREMA 

7 - VODJE P R O IZ V O D N JE  
OPREMA

Pogoji: poleg  sp lošn ih ,  z z a k o n o m  d o l o č e n i h  in m o r a ln o 
p o l i t ičn ih  k va li te t  m o ra jo  k a n d id a t i  izpo ln jeva ti  še  nasled
nje:

pod 1 /  visoka ali višja strokovna izobrazba ustrezne smeri, 
5 — 6 let delovnih izkušenj pri delih in nalogah s 
posebnimi pooblastili in odgovornostjo, izdelan program 
razvoja DO

pod 2, 3, 4 /  visoka, višja ali srednja strokovna izobrazba 
ustrezne smeri, 5 -  6 let delovnih izkušenj pri delih in 
nafogah s posebnimi pooblastili v stroki, izdelan program 
dela sektorja.
pod 5, 6, 7 /  višja ali srednja strokovna izobrazba ustrezne 
smeri, 5 — 6 let delovnih izkušenj pri delih in nalogah s 
posebnimi pooblastili v stroki, izdelan program razvoja 
TOZD in poslovanja.

Kandidati, ki se bodo prijavili za opravljanje del in .nalog 
vodje DSSS in vodje TOZD Notranja oprema, morajo 
poleg vodenja DSSS in TOZD opravljati še dela in naloge, 
ki sodijo v delokrog enega od sektorjev oz. dela s 
posebnimi pooblastili in odgovornostmi v DSSS in TOZD, 
tako da bosta v DSSS izbrana 2 izvajalca, v TOZD pa prav 
tako 2 izvajalca za opravljanje razpisanih del in nalog. Vsi 
delavci od zaporedne štev. 1 do 7 bodo imenovani za 
dobo 4 let.
Kandidati, ki kandidirajo za razpisana dela in naloge pod 
1, 2, 3  in 4, naj pošljejo vloge n a ‘naslov ,,Slovenijales— 
Stilles", delovna skupnost skupnih služb, za razpisno 
komisijo, pod 5, 6, in 7 pa na naslov ,,Slovenijales—Stil- 
les" Sevnica, TOZD Notranja oprema, za razpisno 
komisijo, vsi v roku 15 dni od dneva razpisa.
Kandidati bodo o izboru obveščeni najkasneje v 30 dneh 
po poteku razpisnega roka.
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T R G O V S K O  P O D JE T JE  I

n a m a  !
L J U B L J A N A  

TO ZD  V E L E B L A G O V N IC A  K O Č E V JE

objavlja  p ro s ta  de la  in na loge

1. n a t a k a r j a  II
2 . s k l a d i š č n e g a  d e l a v c a  i 
3 - h i š n i k a

Delo se z d ru žu je  p o d  1. in 2. za n e d o lo č e n  čas ,  p o d  3. pa |  
*a d o lo č e n  čas.
Pogoji
Pod 1: gos t inska  šola za n a tak ar je ,  izp it  iz h igienskega |  
tn in im um a,  p o s k u s n o  d e lo  2 meseca,
P°d 2: nedokončana osnovna šola, poskusno delo 1 |  
mesec,
P°d 3: poklicna šola ključavničarske ali strojne smeri, 5 |  
let delovnih izkušenj, izpit iz varstva pri delu.

K andidati  naj vloge z d okaz i l i  o  izpo ln jev an ju  pogojev  |  
o d d a jo  v 15 d n e h  na naslov: TOZD veleb lagovnica  1 
MAMA, Kočevje ,  TZO 20.
O izbiri b o d o  o b v e šč en i  v 15 d n e h  p o  sp re jem u  sklepa.

3 3 1 /2 1 - 8 2  1
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OBVESTILO
OBVEŠČAMO, da se ponovno odpira planinski dom in 
9°stišče „Vinka Paderšiča" (G ospodična) na Gorjancih. 
Cenjenim gostom  nudimo dom ačo hrano, pijačo in prenoči
šča.
Posebej o b v e š č a m o  š p o r tn e  e k ip e  za m o ž n o s t  v iš inskih 
priprav in u g oden  p o č u te k .

Otvoritev b o  5. 6. 1982.

Vabljeni!
STANISLAVA LONČAREVIČ, NOVO MESTO

3 3 9 - 2 1 /8 2

NAŠ O B R A M B N I DAN
V petek, 14. maja, smo imeli 

učenci naše šole obram bni dan. 
Učenci nižjih razredov so tekmovali 
za športno značko na Kuzarjevem 
kalu, peti in šesti razredi so imeli 
pohod na Gorjance, učenci sedmih 
in osmih razredov pa so se preiz
kusili v znanju iz SLO. Reševali so 
naloge iz zemljepisa, zgodovine, 
biologije in orientacije ter se po
merili v streljanju, reševanju testov 
iz kolesarjenja ter se prizkusili v 
znanju iz prve pom oči in v postav
ljanju šotorov.

Člani literarno-novinarskega 
krožka XII. SNOUB Bršljin

V SA V IN JSK I GAJ
Člani hortikulturnega in novinar

skega krožka naše šole smo 11. maja 
odšli na izlet v Savinjsko dolino. V 
Celju smo se ustavili v vrtnariji 
Hmezad, kjer smo si ogledali sadno 
drevesnico, okrasno drevesnico, rast
linjake s cvetjem in tople grede. V 
Mozirju pa smo obiskali Savinjski 
gaj, ki že štiri leta privablja v svoje 
naravno okolje mnoge obiskovalce.

MAJA PLLKO 
DRAGANA STOJIČ 

COŠ Baza 20 
Dol. Toplice

G O S T IT E L J P IO N IR JA  
-  TE K M O V A L C A

14. in 15. maja je bilo v Sevnici 
republiško srečanje mladih zgodo
vinarjev in likovnikov. Pionirji 
tekmovalci so prenočili pri učencih 
naše šole. Bil sem gostitelj sedmo- 
šolca iz Kopra in sem mu razkazal 
naše mesto. Vesel sem, da sem 
spoznal novega prijatelja, posebno 
še, ker je bil moj gost član zmago
valne ekipe.

ALES FILEJ, 5. e 
" OŠ Savo Kladnik 

Sevnica

O B ISK  IZ  T R S T A
14. maja so obiskali našo šolo 

osnovnošolci iz Trsta in okolice. 
Pripravili smo jim  skromen kulturni 
program, predstavili pa smo jim  tudi 
naše izvenšolske dejavnosti. Z 
veseljem so sodelovali z nami-

RAJKO VRLINIČ- 
OŠ Vinica

U Č E N K E  PR O TI 
U Č IT E L JIC A M

Pred kratkim  so se pomerile v 
odbojki in rokom etu tovarišice 
učiteljice in učenke naše šole. V 
odbojki so tovarišice premagale 
učenke, v rokom etu pa so krepko 
izgubile, saj so imele učenke veliko 
več telesne kondicije. Tekmovanje 
je bilo športno in zanimivo.

MARIJA KOVAČIČ 
JOŽICA DRMAŽ 

OŠ Šentjernej

B R A L N A  Z N A Č K A
Ljubitelji lepih knjig in lepe slo

venske bčsedc smo tudi letos tekmo
vali za bralno značko. Slovesno po
delitev značk in priznanj ter 
nagradnih bonov smo imeli v petek. 
Na proslavi sta nastopila otroški in 
mladinski pevski zbor, s svojimi deli 
pa so sc predstavili tudi ustvarjalci 
naše šole.

MARIJA ABRAM 
OŠ Šentjernej

V E SE L A  ŠOLA 
V ST O PIC A H

Letošnje občinsko tekmovanje v 
,.veseli šoli" je bilo v soboto, 14. 
maja, v Stopičah. Pokroviteljica 
Iskra je prispevala praktične nagrade 
za najboljše. Naša predstavnica, ki se 
je uvrstila najboljše, na 2. niesto, je 
bila Mojca Lukšič.

EMIL SENICA 
COŠ Baza 20 Dol. Toplice

PRV I DAN ŠO LE
Letos smo prvič praznovali dan 

šole. Izbrali smo 24. maj, ki je tudi 
krajevni praznik. Že v petek so trije 
naši učenci sodelovali na ekstempo- 
ru, v ponedeljek smo se srečali z 
učenci z Gabrovke, v torek pa smo 
bili na Bazi 20 sprejeti v mladinsko 
organizacijo. ^  H 0 K n ,„ RLI,

COŠ Baza 20. Dol. Toplice

R E V IJA  F O L K L O R E
V okviru tedna mladinske kulture 

je 18. maja v Straži potekala revija 
folklornih in plesnih skupin. Nasto
pili so cicibani in dve plesni skupini. 
Naša domska folklorna skupina je 
zaplesala splet belokranjskih plesov, 
plesna skupina pa dva plesa. Priredi
tev je lepo uspela, za kar sc zahvalju
jem o novomeški ZKO.

RENATA MATKOVIČ 
Dom za učence Majde Šilc 

Novo mesto

NA B O H O R JU
Nedeljskega zbora planincev na 

Bohorju smo se udeležili tudi pionir
ji PD Lisca. Izlet je bil za nas, 
najmlajše, naporen.

NINA VALENTIČ 
Sevn ica

- Bili smo veseli, ko so zaživele 
manjše krajevne skupnosti, ki lahko 
bolje uresničujejo interese vseh 
občanov. Krajani Mestnih njiv smo 
se, ne tako dolgo nazaj, odločili, da 
bom o zgradili otroško igrišče. 
Pomagali smo pri delu ter prispevali 
obveznice za ceste. Končno so se 
lahko otroci sproščeno igrali na 
svojem igrišču.

Danes pa je to igrišče skladišče 
materiala, prostor za delovne bara
ke, kontejnerje in poljsko stranišče, 
ker bodo med 5. im 4. blokom na 
Mestnih njivah gradili nov stanovanj
ski blok. V času izgradnje na Mest
nih njivah to zemljišče ni bilo pri
merno za gradnjo. Kasneje so na 
tem mestu predvideli etažno zgrad-

PO M A G A LI D R U Ž IN A M  
P O N E S R E Č E N IH

Učenci tjsnovne šole Metlika smo 
se dogovorili z Rdečim  križem, da 
bom o pomagali družinam, katerih 
družinski člani so se ponesrečili v 
rudniku v Zenici. Vse razredne 
skupnosti so vestno zbirale denar. 
Akcija je uspela, saj smo zbrali več 
kot milijon starih dinarjev.

MARJANA VUKŠIN1C, 8.a 
OŠ Metlika

Z „M A LIM I 
N O V IN A M I“ V 

P O D R A V IN O
Sarajevske Male novine so mla

dinski list in ga beremo pri fakulta
tivnih urah srbohrvaščine. Letos so 
razpisale literarni natečaj ..Mladost 
na Podravsko) brazdi" na temo o 
hrani. Udeležila se ga je tudi naša 
šola. Med nagrajenci sem tudi jaz. 
Za nagrado bom preživel dva dni v 
Podravini, kjer bom ponovno tek
moval. Če bi mi uspelo, bi preživel 
teden dni v eni izmed neuvrščenih 
držav.

ANDREJ PIRMAN, 6.a 
OŠ Artiče

M LA D O ST,
PO D A J MI K R IL A

V soboto, 21. maja, je bila v 
Metliki kulturna prireditev , .Mla
dost, podaj mi krita." Na njej je 
nastopilo veliko pevcev, recitatorjev 
in glasbenikov. Gledalci smo se pri
jetno  zabavali, pri petju pa smo 
pomagali pevcem.

VESNA GOSENCA 
OŠ Metlika

PO SA V SK I M LA D IN C I 
NA B O H O R JU

V nedeljo, 16. maja, je bilo na 
Bohorju srečanje posavske planinske 
mladine sedmih planinskih društev. 
Planinci in godba s Senovega so nam 
pripravili kulturni program. Prejeli 
smo trimske značke in nalepke, 
udeleženci orientacijskega pohoda 
in zaslužni planinci pa priznanja. 
Kljub vročini nam bo ostal izlet v 
prijetnem spominu.

JANKO KROSELJ, 5.b 
OŠ Artiče

bo (vrtec, trgovina). Sedaj, ko je  
urejeno igrišče, bodo gradili visok 
blok, ki bo zmanjšal vrednost igri
šča. Med gradnjo bo igrišče, katere
ga ureditev ni bila poceni, uničeno.

Občani Mestnih njiv so želeli 
trgovino, krajevna skupnost svoje 
prostore, stanovanj v mestu pa je 
vedno premalo. Zato je krajevna 
skupnost želela združiti vse interese 
ter obljubila, da bodo v bloku po
slovni prostori krajevne skupnosti, 
zaklonišče in trgovina ter s  tem 
pritegnila nekaj občanov. Izdelali so 
lokacijsko dokum entacijo. Kasneje 
so ugotovili, da v tem bloku ne 
morejo biti niti prostori krajevne 
skupnosti niti zaklonišče, trgovin pa 
je v bližini že dovolj.

Zaradi tega ter zaradi zelo slabih 
stanovanjskih razmer (zelo vlažen 
blok št. 4) in predvidenega zmanjša
nja funkcionalnega prostora stano
valci 4. in 5. bloka niso dali soglasja 
za gradnjo bloka. Zagotovili so jim , 
da bo ostalo igrišče nedotaknjeno. 
Kljub nesoglasjem pa je bilo izdano 
tudi gradbeno dovoljenje. Da je 
parodija še večja, zahteva izvajalec 
del, da stanovalci obeh blokov 
umaknejo drva, ki jih potrebujejo za 
kurjavo.

Takšno je  samoupravljanje na 
Mestnih njivah. Upira se nam, da bi 
priznali, da je takšen način samo
upraven,saj so odgovorni postopo
ma zanikali vse, kar so nam obljubi
li.

STANOVALCI BLOKA ŠT. 4 
Mestne njive

S PO SO JE N O  T R N JE
Nekateri bi radi, da za novo 

himno proglasimo pesem: „Skrb 
moja, preidi na ramena dru
gega' “

(Iz VEČF.RNJIH NOVOSTI)

Trud mladih zaman
Slabo o b isk an e  p r i re d i t 

ve m ladincev iz Sel

Konec preteklega leta so 
mladi v Selah ponovno ustano
vili osnovno organizacijo ZSMS. 
Šteje okrog 40 članov, od ka
terih je polovica zelo delovnih. 
Trudijo se, da bi poživeli živ
ljenje v vasi, a ne najdejo po
m oči. Tudi prireditve, ki jih 
pripravijo, so zelo slabo obi
skane.

Kljub lepemu kulturnem u 
programu ob 8. marcu je bil 
obisk zelo pičel. Prišle niso niti 
m atere vseh nastopajočih. Trud 
mladih ni bil dovolj poplačan 
tudi na prireditvi ob Dnevu 
mladosti. Celo vseh mladincev ni 
bilo moč videti, od mater pa so 
bile prisotne le tri.

Zato se sprašujemo, kje so 
predstavniki družbenopolitičnih 
organizacij, društev, skupnosti v 
vasi. Mar je vaščanom tako malo 
mar, kaj se dogaja v Selah? 
Bojimo se, da bo volja mladih, 
ki se trudijo, kmalu pošla. In 
zopet bom o na začetku.

D. C.

OGLAŠUJTE V DL!

PO V E Č A N O  
Č L A N ST V O  R K

Ob m ednarodnem dnevu RK so 
bili na OŠ Janez Trdina v Stopičah 
učenci prvega in sedmega razreda 
sprejeti med mlade oziroma redne 
člane RK. Z novimi nalogami jih je 
seznanila Dunja O brč, predsednica 
OO RKS Stopiče.

Novinarski krožek 
o. š. Stopiče

20. D O M IA D A
Letošnja 20. domiada je potekala 

v Mariboru, kjer so se zbrali mladi iz 
vseh domov Slovenije. Mlade iz do
lenjskih domov je na posvetu o 
življenju in prostočasnih dejavnostih 
v domovih zastopala Tončka Pan- 
grčič. Na posvetu so sklenili, da 
bodo v domovih uvedli ,,odprt te
den", v katerem bi se mladi predsta
vili širši javnosti.

MARIJA ZEMLJAK 
Dom za učence M. Šilc 

Novo mesto

SK U PŠČ IN A  
O B Č IN S K E  ZR V S

Delegati krajevnih organizacij 
Zveze vojaških rezervnih starešin ko
čevske občine so na skupščini, ki je 
bila v četrtek, 20. maja, ocenili delo 
te organizacije v zadnjih štirih letih 
kot dobro. Še posebno delavni sta 
bili krajevni organizaciji v Dragi in 
Vasi Fari. Delegati so nato sprejeli 
obrežen delovni načrt.

VIKTOR DRAGOŠ

Z B IR A N JE  
O D PA D N IH  S U R O V IN
Mladi dopisniki s topliške šole: 

Jožica Zupančič, Andrej Novina, 
Jana Jošt in Dragana Stojič, poroča
jo o akcijah zbiranja starega železa 
in papirja. Odpadne surovine so 
zbirali po več vaseh, nato pa so 
zbrano zvozili na prevzemna mesta. 
Akcije so se dobro obnesle; učenci 
so očistili okolje, industrija je dobila 
dragocene odpadne surovine, v raz
redne blagajne pa je tudi kanil kak
šen dinar.

 m m m a m
PREŽIVELI OB BREZOVEM KRUHU -  Petinštirideset mladih iz 
OO ZSMS Otočec, dijakinj srednje šole zdravstvene usmeritve, 
vojakov, brigadirjev IMV. članov GDOtočec in šolarjev otoške šole 
je minulo soboto in nedeljo preživelo dva dni in noč v Zgornjem 
Grčevju. Mladi so se poizkušali preživeti ob rastlinah, ki so jih 
nabrali v gozdu in travnikih. Na pohodu so spoznali tudi poglavja iz 
topografije, ob tabornem ognju pa so pripravili spominsko uro z 
borci XII. SNOUB. Tabor mladih je pripravila krajevna organizacija 
ZRVS Otočec (Foto: J. Pavlin)

Vikend na otočku na Krki
Mladi raziskovalci so odkril i  kršitelja o b č inskega  o d lo k a  

o  varovanih  o b m o č j ih  — U radni p o s to p e k  že t e č e

Območje reke Krke je zavarovano 
in kot predpisuje odlok o varovanih 
obm očjih občine Novo m esto, so 
prepovedani vsi posegi, ki bi spre
menili značaj varovanega pokrajin
skega obm očja, v strugi reke na 
njenili bregovih in na lokah. Posebej 
so prepovedane gradnje novih stavb 
ali drugih naprav na strugi ali ob 
njej, razen v naseljih, ki ležijo ob 
Krki in zanje velja urbanistični red. 
Občan, ki si je kupil o toček sredi 
Krke v Kotih in začel na njem 
postavljati vikend, se teh zakonskih 
določil očitno  ne drži.

Tudi brez teh bi lahko ugotovili, 
da je takšen poseg v naravo nepravi
len, zato obsojamo poseg, ki je 
prizadel strugo Krke, in zahtevamo, 
da se vzpostavi prvotno stanje. Že
limo, da dolina reke Krke ohrani 
'svojo naravno podobo, in ne zdi se 
nam prav, da posamezniki samo
voljno razpolagajo s prostorom .

25 LET PO M A G A L 
R A Z Š IR JA T I T E D N IK
Dolenjski list je m očno priljub

ljen, jaz pa sem več kot 25 let 
skrbel, da se ta časopis razširja tudi 
med Dolenjci, ki ne žive na Dolenj
skem ter v Posavju, kjer sem službo
val 15 let. S tega obm očja sem 
pošiljal uredništvu najrazličnejše 
vesti. Hkrati pa sem večkrat predla1 
gal, naj tudi Dolenjski list odpre 
rubriko zavmlade dopisnike. Danes 
sem vesel, ko prebiram v časopisu 
pisma osnovnošolcev.

S. SKOČIR

Morda bi zaleglo le opozorilo: 
..Oprosti, tovariš, naredil si napa
ko!" Vendar pa tako največkrat ne 
gre. Potreben je nastop oblasti, 
potrebni so pravni predpisi, ker 
nasilni posamezniki postavljajo 
osebni interes pred družbenega.

Klub mladih raziskovalcev 
Novo mesto

Odkrito o napakah!
Še o  Dražgoški b i tk i  — 
B orcem  ni vseeno, kaj je 

s f i lm o m

Ponovno se oglašam v zvezi s 
snemanjem filma Dražgoška bit
ka, ker mi ko t borcu ni vseeno, 
zakaj se snemanje ne nadaljuje in 
zakaj ni nobenih pravnih pojas
nil ter ugotavljanja odgovorno
sti. •

Preseneča me, da ni nič dore
čenega, saj letos praznujemo 
40-letnico te slavne b itke  in dru
ge pomembne jubileje. Borci 
naše občine, kot lahko po
vzamem iz razgovorov z njimi, 
vsi obsojamo zavlačevanje okoli 
filma in menimo, da naj pride v 
javnost vsa resnica o napakah, ki 
so bile storjene pri tem filmskem 
projektu. Mislim, da moramo 
prav borci, ki smo veliko prebili 
in veliko dali od sebe, odločno 
zahtevati, da se zadeva razčisti.

DUŠAN VLAD1Č 
Krško
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Ivanka

Karlina Žlogar

Marko T udjan

Jože Pel'

uredništvo v gosteh: 1 jr o  A n i  K n l
RADOVIČA K run s e n i o č i

Pred slabimi sedmimi leti, ko je uredništvo 
Dolenjskega lista prvič gostovalo na Radoviči, je 
bila podoba te, po površini ene največjih krajev
nih skupnostih v metliški občini približno takale: 
v štirih vaseh je živelo skoraj sto ljudi več kot 
zdaj; že tedaj so si želeli imeti obrat, po možnosti 
Kometov, a ga 'še zmeraj niso dobili; šlo je za 
edino krajevno skupnost v občini, ki ni premogla 
niti enega metra asfalta; prah z makadamskih cest 
je onesnaževal vodnjake, vodovod je imelo le pol 
gospodinjstev na Radoviči; slab električni tok je 
ustavljal stroje; samo s kmetovanjem se ljudje 
niso mogli preživljati, tarnali so nad nizkimi 
odkupnimi cenami pridelkov, garanje na zemlji 
pa je odvračalo mlade, da bi nasledih starše, dali 
podeželju svežih moči; za kmečki turizem ni bilo 
pogojev; ljudje so se pritoževali nad slabo založe
nostjo trgovine; šola je samevala, gasilci in lovci 
so bili zelo dejavni, mladinci malo manj, eno ob 
drugem pa je ponujalo misel, da je radoviška 
krajevna skupnost že dolgo, predolgo upnica 
družbe.

In kako je v tem koncu Bele krajine dan
danes? O tem so ljudje prejšnji teden v Radoševi 
gostilni pripovedovali novinarjem Andreju Bar- 
tlju, Milanu Marklju in Dragu Rustji. Lokal je 
odprt šele od začetka tega leta, predtem pa v 
Radoviči več ko dvajset let ni bilo gostilne. 
Mnogo od tistega, česar že pred sedmimi leti niso 
premogli, v štirih vaseh radoviške krajevne skup
nosti tudi zdaj nimajo, pohvalijo pa se lahko s 
precej dosežki, ki kajpak niso prišli sami po sebi, 
zvečine so plod volje 'tamkajšnjih ljudi, njihove 
pripravljenosti, da prispevajo denar pa tudi udar
niško poprimejo za delo.

Tajnik krajevne skupnosti Jože Rus je orisal 
krajevno skupnost takole: „Naša skupnost je mea 
največjimi v metliški občini. V štirih vaseh, 
Radoviči, Krašnem vrhu, Bojanji vasi in Radoših, 
živi 442 ljudi. Zemlja je večidel skopa, skalnata, 
zato si ljudje služijo vsakdanji kruh z vinograd
ništvom, živinorejo in sadjarstvom. Vinogradi so 
obnovljeni, kooperacija s kmetijsko zadrugo po
teka v redu, vendar bi ljudje precej slabše živeli, 
ko bi ne bili zaposleni na Suhorju, v Metliki, 
Novem mestu. Na delo se redno vozi 118 
delavcev, torej ni gospodarstva, kjer bi ne bil vsaj 
eden zaposlen. Čistih kmetov pri nas ni več, 
imamo pa nekaj zaščitenih kmetij. V zadnjem 
času opažam, da ljudje posvečajo več skrbi 
obdelovanju zemlje: več sejejo pšenice, v hlevih 
je več živine, če seveda odmislimo konje; zanima
nje je tudi za rejo ovac.”

Marljivi in delavni ljudje radoviške krajevne 
skupnosti so dobili vodovod pred dobrimi štirimi 
leti, močnejšo elektriko imajo v treh vaseh, 
medtem ko v odmaknjenih Radoših še sveti 
slabša elektrika. Ceste so kar dobro urejene, saj 
jih pokriva asfalt. Težava je edino s kilometrskim 
odsekom med Radovico in Metliko, ki je maka
damski, poln lukenj in sploh slab.

Jože Rus je povedal nekaj pikrih besed na 
račun zapostavljenosti, ki jo kot član borčevske 
organizacije še globlje čuti. „Med vojno je padlo 
40 borcev iz naše krajevne skupnosti, naš krvni 
davek je bil velik, a zdaj se mi zdi, kot da je širša 
skupnost pozabila na nas. Radi bi rešili nekaj 
zadev a brez denarja pač ne gre. Kako je lahko 
hudo, če v vsej krajevni skupnosti ni telefona, 
smo v naši družini skusili še kako resno. Lani je 
cirkularka moji ženi odrezala roko, in preden 
smo dobili avto in voznika, ki je težko ranjeno 
soprogo odpeljal v Metliko, je minila cela ura.”

„Ljudje so res pridni,” je  dejala Karlina 
Žlogar. „Ni težav, kadar je treba kaj organizirati. 
Vsakdo ima kakšno dolžnost v krajevnih organi
zacijah. Vse dobro delajo, naj bo to  Rdeči križ ali 
civilna zaščita. V slednji smo se še posebno 
izkazale gospodinje. Lani smo bile na tekmova
njih prve v občini.”

Ker je  bila v teh krajih dolgo doma revščina in 
je bilo za vsa usta premalo kruha, so se ljudje 
odseljevali. Marsikaterega krajana je pot peljala v 
tujino. Med takimi sta bila tudi Anton in Slavica 
Radoš, ki vodita gostilno na Radoviči; na lastne 
oči smo, se prepričali, aa krajani res potrebujejo 
te vrste prostor. Čeprav imajo vsi doma v kleti 
dovolj dobrega domačega vina, radi proti večeru 
zavijejo v gostilno, da se kaj pomenijo in poino- 
drujejo. v

,,Po 13 letih dela v Nemčiji sva se z možem 
vrnila na Radovico in za novo leto letos odprla 
gostilno. Kraj je bil brez lokala skoraj 25 let.

Kaj posebnega ne pričakujem od turistič
nega razvoja, saj bo dovolj dela v gostilni za 
domačine. Oba z možem pa bi si še najbolj 
želela, da bi dobila *. vas telefon.”

Ivanka Šavor je potožila, da ljudje ponekod še 
zmeraj niso zadovoljni z elektriko, nad založe
nostjo trgovine pa se v glavnem ne pritožujejo, 
čeprav k njim še zmeraj ne vozijo kruha. „ 0  tem 
govorimo prav na vsakem sestanku, pa se nič ne 
spremeni. Ne bi bilo napak, ko bi meso vozili 
pogosteje, zdaj ga v domačem kraju lahko 
kupimo le enkrat na teden. Ni slišati večjih 
pripomb glede avtobusnih zvez, o pokritem 
postajališču pa se nikakor ne moremo zediniti, 
bilo pa bi res potrebno, morda pred bivšo šolo, 
kjer na avtobus ali kombi čakajo otroci, pozimi 
ali v dežju pa ni nič kaj prijetno stati na planem.”

Potem ko se je  zjezila nad poštarjem, ki 
pošiljke za ljudi iz Radošev pušča na Radoviči, je 
Ivanka Radoš dejala: „Saj razumem, da pot do 
nas ni lahka, a če jo  težko zmaguje poštar, jo  še 
toliko težje stari ljudje. Z avtom komaj prideš do 
hiš, za popravilo poti ne skrbi nihče. To pa še ni 
vse, najhuje je, da si moramo sami nositi vodo.”

,,Danes smo imeli že dve nesreči. Zdravnik je 
bil nujno potreben, pa ga nismo mogli poklicati, 
saj Radoviča nima _ telefonske povezave s 
svetom,” je dejal Jože Žlogar st. „Nič ne kaže, da 
bi kaj kmalu prišli do telefona. Bili so časi, ko bi 
lahko več naredili za skupni blagor ljudi, a so 
odgovorni ljudje v občini stvari odlagali, zdaj pa 
jim prav pride izgovarjanje na slabe gospodarske 
razmere, pomanjkanje denarja ipd. Sami smo 
nemočni, čeprav se ne otepamo prispevkov, dela, 
drugi pa se obnašajo negospodarno. Naj za primer 
navedem le cesto proti Metliki. Kolikor je  še 
makadama, je  bil že pripravljen za asfaltiranje, a 
se je nenadoma vse ustavilo. Cesta je spet 
kotanjasta, spet bo šlo po -nepotrebnem veliko 
denarja za izravnavo, utrditev cestišča. Kdo je 
odgovoren za to? ”

Bili so časi, ko v vaseh radoviške krajevne 
skupnosti ni bilo hiše, ki ne bi premogla konja. 
Zdaj so v hlevih samo še štirje konji, volov tudi 
ne veliko več, traktorjev pa bi lahko našteli le 
malo manj ko petdeset. Ta podatek seveda govori 
v prid napredku. Tega zaznava tudi 76-letni Jože 
Golobič; pravi, da ga veseli, ko vidi, da so 
nekateri mladi gospodarji nadvse delavni. Vidi pa 
ta možak res dobro, pri častitljivih letih Do
lenjski list še zmeraj bere brez očal, dela se pa 
tudi ne brani. „Dokler bom pokonci, mi ne bo 
nič manjkalo. Žal mi je, da ne morem obdelati 
vse svoje zemlje, a v pušči je nimam, odstopim je 
drugim. Zame ni lepšega občutka, ko zjutraj 
vstati, čutiti, da si še kolikor toliko pri močeh, in 
poprijeti za delo. Bil sem hlapec, partizan, dolga 
leta mlinar, zdaj sem upokojenec, ki ne miruje. 
Takole menim: 50 let sem kadil, potem pa 
prenehal, kot bi odrezal. Zdi se mi, da je take in 
podobne stvari početi za človeka več ko dovolj, 
delati pa se splača do konca življenja.”

Jože Žlogar ml. z Radoviče je  predsednik 
krajevne konference SZDL, sicer kmet. „Letos bi 
radi asfaltirali vaške poti in dokončali asfaltiranje 
ceste Radoviča -  Krašni vrh. Prav tako name
ravamo posodobiti električno napeljavo; sedanja 
je  še prva, stara več kot 30 let, in temu primerno 
je tudi elektrika slaba; krajani bomo prispevali 
drogove in izkopali jame. Zelo si želimo telefon, 
saj so ti naši kraji precej od rok. Ena večjih težav, 
ki krajane že dalj časa jezi in vznemirja, pa je 
okoli 1,5 km ceste od križišča pod vasjo do 
Slamne vasi. T o  bi bilo še treba asfaltirati, pa bi 
imeli dobro povezavo z občinskim središčem, 
kamor smo vsi tako ali drugače vezani. Naši 
ljudje so vedno pripravljeni tudi sami poprijeti za 
delo in za napredek teh krajev tudi prispevati 
denar. Pri nobenih delih do sedaj ni bilo težav in 
jih tudi naprej ne bo. Ljudje so pripravljeni delati 
in težko razumejo, da je sedaj težje za denar. 
Precejšnja pridobitev' za te kraje bo asfaltirana 
cesta Radoviča — ,Sošice, ki jo  v okviru spomin
skega območja Žumberak -Gorjanci posodabljajo 
tri občine: Metlika, Ozalj in Jastrebarsko. To bo 
potem najkrajša povezava z Zagrebom” .

V teh krajih se ljudje ukvarjajo v glavnem z 
vinogradništvom in .živinorejo. „To pa je zelo 
težak posel,” pravi Žlogar, „ni pravega zaslužka 
in nihče noče ali ne more kmetu zagotoviti, da 
bo svoj pridelek res prodal po taki in taki ceni. Pa 
še to: na Radoviči ne moremo kupiti umetnih 
gnojil, zaščitnih sredstev in drugih kmetijskih

potrebščin in moramo za vsako malenkost v 
Metliko.”

Vsekakor pa so ti kraji v zadnjih letih naredili 
korak naprej. Na prvem mestu je treba omeniti 
cesto Suhor — Radoviča, Radoviča in Bojanja vas 
sta dobili vodovod, prebivalci Bojanje vasi so 
dobili tudi boljšo elektriko; Radoviča, Bojanja 
vas in Krašni vrh imajo asfalt skozi vas.

Jože Petrič z Radoviče se vsak dan vozi na delo 
v novomeško IMV, je sekretar osnovne organi
zacije Zveze komunistov Radoviča, ki šteje 11 
članov. „Iz naše krajevne skupnosti se na delo v 
IMV vozi več kot 15 ljudi, precej pa se jih  v 
službo vozi v Metliko. IMV-jev avtobus, ki vozi iz 
sosednjega Ostriža, odpelje z Radoviče ob 5. uri, 
nazaj pa pridemo ob treh popoldne. Za krajane je 
sedaj najpomembnejše, da bi asfaltirali še tisti del 
ceste od križišča do Slamne vasi. Vaščani si 
želimo, da bi lahko doma kupovali kruh, prav 
tako pa ni mesnice. Sčasoma bi morda lahko 
dobili tudi kakšno delo, saj je tu  šejjudi, ki bi se 
bili pripravljeni zaposliti, še posebej v domačem 
kraju. Za prvo silo bi lahko delali v šoli, ki je 
sedaj prazna; tam imajo prostore družbeno
politične organizacije, krajevna skupnost, mla
dina, tu je  tudi trgovina. Vsekakor bi bilo bolje, 
ko bi ljudje imeli delo v domačem kraju.”

Krajani, ki se vozijo na delo v Metliko, so se 
pritoževali nad slabo avtobusno zvezo z Metliko 
za popoldansko izmeno; avtobus odpelje z Rado
viče že ob 12.15, tako da so ljudje že pred eno 
popoldne v Metliki in eno uro brezkoristno 
čakajo na začetek dela.

Mladina je v tej krajevni skupnosti dokaj 
aktivna, še posebej — kot sta povedala Marjana 
Grojzdek, zaposlena pri Žitu v Metliki, in pred
sednik 0 0  ZSMS Radoviča Jože Režek, zaposlen 
v metliškem TGP — na športnem in kulturnem 
področju.

Jože Režek: „Naša osnovna organizacija šteje 
okoli 35 članov. Mladi so v glavnem s svojim 
delom uredili športno igrišče, ki sedaj čaka še na 
asfaltiranje; pri tem so nam pomagali tudi ostali 
krajani, zlasti s prevozi. O aktivnosti mladih 
športnikov govore tudi številni pokali in pri
znanja, ki so si jih priborili na raznih tekmo
vanjih. Zadnje čase mladi v glavnem ostajamo 
doma, hodimo v službo ali še v šolo, potem pa 
staršem pomagamo pri delu na zemlji. Mladi v teh 
krajih se nikoli nismo branili dela in smo vedno 
sodelovali tudi pri raznih prostovoljnih delih.”

Marjana Grojzdek: ,,Mladi pripravljamo pro
slave, včasih ob sobotah ples ali pa se dobimo in 
gremo na piknik. V glavnem smo mladi iz naše 
krajevne skupnosti zaposleni ali pa še hodijo v 
šolo. V športnem društvu se največ ukvarjajo z 
nogometom, namiznim tenisom, igrajo šah in 
kegljajo. Veliko mladih je v gasilskem društvu. Za 
zabavo in družabno življenje nam ostanejo v 
glavnem sobotni večeri in nedelje, kajti sicer je 
treba delati na zemlji. Mladi na Radoviči imamo 
svoj prostor, kjer se lahko zbiramo, in sicer v 
prostorih šole.”

Jože Cesar in Marko Tudjan sta na uredništvo 
v gosteh prišla s Krašnega vrha. Cesar je v službi v 
Novolesu v Metliki, po službi pa obdeluje 
kmetijo, ki meri 4 hckatije. „Samo od kmetije v 
naših krajih ne bi mogel živeti. Lani je naša vas 
dobila asfalt, asfaltiran pa je tudi del ceste od 
Radoviče do Krašnega vrha. Krajani smo za to 
prispevali denar in delo in si sedaj seveda želimo, 
da bi asfaltirali še tisti 1,5 km in da bi bili s 
sodobno cesto povezani z Radovico. Ena naj
večjih težav, ki tarejo našo vas -  ta ima 23 hiš in 
nekaj je  že praznih -  pa je  pomanjkanje vode. Ob 
suši nam pogosto zmanjka vode; to  pomlad so mi 
iz Metlike že dvakrat pripeljali vodo s cisterno, 
kar me je stalo 1.500 dinaijev. Rezervoar v 
Bojanji vasi je  višji kot naša vas in tako bi morali 
narediti pretočno črpalko. Vaščani smo za 
vodovod pripravljeni prispevati denar in pomagati 
pri delu.”

Marko Tudjan dela v metliškem Pionirjevem 
tozdu. „Jaz in moji vrstniki bi radi ostali na 
Krašnem vrhu, čeprav tukaj zemlja ni naj
primernejša za kmetovanje; je kamnita in jo  je 
težko strojno obdelovati. Kamna je pri nas res 
veliko, od daleč je videti, kot bi v travi čepele 
ovce. Po moje sta za našo vas in za to, da bi ljudje 
vztrajali tukaj, odločilni cesta in voda. Pa še 
nekaj je odločilno, to  velja predvsem za mlade: 
že tako je težko dobiti dekle, ki bi se bila 
pripravljena poročiti na kmetijo, še posebej pa k 
nam v hribe. ’ ■'

aijana Grojzdek

Anton Radoš

Ivanka avor

Jože Golobič Slavica
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»Uspeh, če dobro igramo”
Jutri bo sam osto jn i  k o n ce r t ,  30. m aja o b  15. uri pa 
pred delavskim d o m o m  v K rškem  p ro m e n a d n i  k o n 

cert šestih o rk es tro v  v p o čas t i tev  m ececa m ladosti

Ko je prof. Drago Gradišek 
pnšel iz ljubljanske Filhar
monije, kjer je pet let igral rog, v 
Krško, da bi maja 1975 po 
preminulem prvem poklicnem 
Kapelniku Maksu Urneku, pre- 
vzel dirigentsko palico v 
Pihalnem orkestru tovarne celu
loze in papirja „D juro Salaj", je 
imel orkester le 20 članov, 
•-etos, ko praznuje orkester svoj 
srebrni jubilej, je v njem že 52 
elanov.

»Prvi, najstarejši člani so še 
Zl~ i steber in gonilna sila 
orkestra. Ker pa imajo učenci 
osnovnih šol možnost, da brez
plačno obiskujejo individualni 
P°uk, ki ga vodim v naši glasbeni 
sobi v Delavskem domu Edvarda 
. rdelja, in dobijo pri nas še 
mstrument, je sestava zelo po
mlajena. Učim vse instrum ente, 
razveseljivo pa je, da se je najbolj 
Pomnožila prav pihalna sekcija,

Drago Gradišek: „Za nas je  
uspeh, če dobro igramo. 
Nobene zvrsti glasbe ne pod
cenjujemo!"

saj je bilo pihalcev premalo," 
pripoveduje pro£ Gradišek. Za 
podmladek se res ni treba bati, 
kajti čez 30 učencev s pridno 
vadbo vse bolj odpira duri k 
orkestru.

Godbeniki, ki jih je na željo 
delavcev Celuloze pred 25 leti 
povezal Rudi Umek, klepar v tej 
tovarni in prvi predsednik 
odbora za ustanovitev, so bili 
vedno nepogrešljivi ob  raznih 
proslavah in slovesnostih v 
Krškem Vsako leto  pripravljajo 
koncerte, s katerimi gostujejo po 
večjih krajih. Najbolje se pač 
počutijo  med ljudmi, ki radi pri
sluhnejo njihovemu igranju. Lani 
so jih  povabili v goste Slovenci 
na avstrijskem Koroškem; s SPD 
Zarja iz Železne Kaple -  v 
bližini te  je tovarna celuloze 
Rebrca -  izmenjujejo obiske. Že 
peto leto sodelujejo z orkestrom  
DPD Svoboda Prevalje, radi 
hodijo tudi na vsakoletno revijo 
v Artiče in v goste k raznim 
jub ilan tom  Čeprav pravijo, da 
se nočejo nikoli z nikomer pri
merjati, so ponosni na srebrno 
plaketo, ki so jo  dobili na 
lanskem predtekmovanju v 
Krškem in v finalu tekmovanja 
slovenskih pihalnih orkestrov na 
Bledu.

Člani orkestra -  upokojenci, 
delavci, dijaki, študentje in 
inženirji -  se zbero dvakrat na 
teden na rednih vajah; pred na
stopi so še sekcijske vaje, včasih 
celo vsak dan. Tako je tudi v teh  
dneh, ko se krški godbeniki pri
pravljajo na samostojen koncert 
ob srebrnem jubileju, ki bo ju tri 
v Delavskem domu Edvarda 
Kardelja. Na prom enadni kon
cert, ki bo v nedeljo, 30. maja, 
ob 15. uri pred krškim  osred
njim kulturnim  hramom, pa so 
povabili pihalne orkestre iz 
Radeč, Metlike, Kapel, Prevalj, 
Vevč in s Senovega. Parada šte
vilnih godbenikov bo krenila iz 
raznih koncev, sklenjena pa bo 
pred delavskim domom, kjer bo 
vsak orkester zaigral po dve 
skladbi, skupna pa bo izzvenela 
v počastitev kongresov in jubi
lejev ter meseca mladosti.

P. P.

Doklej brez posluha za „Našo besedo” ?
Je  pri nas zašepala organizacijska sp o so b n o s t  ali je  p reveč  g luhih  ušes?

Navajeni smo že tega, da se mnoge zaključne republiške 
prireditve vrstijo brez navzočnosti dolenjskih, belokranjskih in 
posavskih skupin. Ob tem ugotavljamo, da ali na teni območju ni 
tako imenovanih izbirnih prireditev ali pa so skupine kakovostno 
tako šibke, da jim niti selektor z najmilejšimi kriteriji ne more 
pomagati navzgor.

Podobno kot z odraslimi se doga
ja tudi z mladinskimi kulturnim i 
skupinami, ki jim  je bila že pred leti 
dana možnost nastopati v okviru

besede" so poudarili, da je ZKO 
Sevnica že lani začela to akcijo zato, 
da bi občinstvo bolje poznalo kul
turno dejavnost osnovnošolcev.

Bržčas lahko ob tem zapišemo, 
da je „Naša beseda" v dolenjski in 
posavski regiji preveč zanemarjena 
možnost za uveljavljanje kulturnih 
dosežkov mladih na širšem obm oč
ju. Krivde za to pa ne gre lepiti le na 
čelo ZKO, saj so za gibanje enako 
odgovorne ZSMS v posameznih 
občinah.

1. Z.

„Naše besede” . Vsebinsko in pro
gramsko zelo spremenjena ,,Naša 
beseda", ki je postala neke vrste 
gledališko gibanje mladostnikov, po
teka letos v treh zajetjih. Zaključna 
prireditev prvega, pomladanskega 
zajetja, ki je bila prejšnji teden v 
Bohinjski Bistrici, je po pričako
vanju potekala brez mladih Do
lenjcev in Posavcev. Iz preglednice 
obm očnih prireditev „Naše besede 
82 ‘ je razvidno, da od vseh sloven
skih pokrajin le Dolenjska z Belo 
krajino in Posavjem ni imela take 
prireditve, akoravno so mladi, zlasti 
iz šol, to sezono veliko nastopali. 
Morda bo kaj prišlo v drugo zajetje, 
morebiti celo kaka igra, uprizorjena 
v okviru dnevov mladinske kulture v 
novomeški občini, ali kaj primer
nega iz kakšne druge občine.

Kaže pa, da so ZKO v dolenjski in 
posavski regiji na „Našo besedo" 
pozabile, saj se je tm enda) od vseh 
le sevniška spomnila na to gibanje in 
pripravila preditev, na kateri učenci 
iz osnovnih šol Blanca, Boštanj, 
Krmelj, Sevnica, Šentjanž in Tržišče 
nastopajo ta teden s pesmijo, bese
do, igro in plesom. Ob najavi „Naše

Orjaški zbor v Šentvidu
13. T a b o r  slovenskih  pevsk ih  zborov  b o  20. junija

Samo še dobre tri tedne je do 
letošnje največje pevske prireditve 
na Slovenskem oziroma do tradi
cionalnega Tabora slovenskih pev-

D A N ES
P R E D S T A V IT E V

V E L IK F
E N C IK L O P E D IJE

V okviru prireditev 5. dolenj
skega knjižnega sejma, ki poteka 
od ponedeljka v avli poslovne 
stavbe Krke na Cesti herojev v 
Novem mestu, bodo drevi ob 18. 
uri predstavili Veliko ilustrirano 
enciklopedijo. O delu, ki pomeni 
pomembno obogatitev slovenske 
kulture, bosta govorila prof. dr. 
Frane Jerm an in urednik zbirke 
Marjan Krušič.

skih zborov, ki bo že trinajstič v 
Šentvidu pri Stični, posvečen pa bo 
40-letnici ustanovitve prvih sloven
skih narodnoosvobodilnih udarnih 
brigad Toneta Tomšiča, Matije 
Gubca, Ivana Cankarja in Ljuba 
Šercerja.

Podobno kot lani se bo pevski 
tabor tudi letos začel s koncerti 
prijavljenih zborov.' Ti nastopi bodo 
zvečer pred glavno prireditvijo v 
številnih dolenjskih in drugih krajih 
pod geslom „Pojo naj ljudje". Na 
osrednji taborski manifestaciji, ki bo 
20. junija v Šentvidu, bodo združeni 
zbori zapeli skupne pesmi in nekakš
no taborsko himno „Pojo naj ljud
je" , za katero je besedilo napisal 
Janez Kranjec. Računajo, da bo pod 
skupno taktirko pelo kakšnih 8000 
pevcev. Takega orjaškega zbora pa 
Slovenija še ni videla in ne slišala.

P R I SL O N U : 
LA D O  JA K ŠA  

K O T F O T O G R A F  
IN G L A SB E N IK

Drevi ob 19. uri bodo v novo
meškem razstavišču Pri slonu odprli 
razstavo fotografij avtorja Lada Jak
še iz Ljubljane. Ker je Jakša morda 
celo bolj znan kot glasbenik in 
skladatelj, se bo na nocojšnji otvo
ritvi predstavil Novom eščanom tudi 
s te strani. Nastopil bo skupaj s 
prijateljem basistom Matevžem 
Smerkoljem. Razstava bo na ogled 
do četrtka , 3. junija.

Mladi obogatili kulturni utrip
V novom eški o b č in i  so se k o n č a l i  dnevi m lad inske  k u l tu re  — številni nas top i  dokazali ,  
da raste s šolarji zanim iv in za k u l tu ro  zavzet ro d  — Srednješo lc i še p rem a lo  sodelu je jo

~Š ponedeljkovo zaključno 
Pnreditvijo v novomeškem 
ti ~  z nj°  so počastili

oi dan mladosti — so se kon- 
dnevi mladinske kulture v 

t v?n,eški občini. To je bil 
. njen in hkrati celovit prikaz 
^javnosti, ki poteka pretežno v 
c( Vn ' tako imenovanih svo- 
Ustn • aktivnosti na šolah, 
del Vâ no 'n poustvarjalno 
del ' -.uP'n ‘n posameznikov,

klavirski večer učencev. Na več šo
lah (Šentjernej, Mali Slatnik, Katja 
Rupena, Žužemberk, SŠTU) deluje
jo gledališke skupine, ki so za tokrat 
pripravile lutkovne, pravljične in 
druge igre in gostovale v drugih 
krajih, kakor je predvideval pro
gram. Nadalje velja om eniti, da so se 
na sam ostojnih večerih predstavile 
folklorne in plesne skupine, instru
m entalisti in ansambli, filmarji in 
fotografi, izdelovalci ročnih del,

likovniki in ne nazadnje literati, ki 
so nastopili ob razstavi šolskih glasil.

Ob koncu kaže poudariti, da so 
bili dnevi mladinske kulture prijetna 
osvežitev iij obogatitev kulturnega 
življenja v novomeški občini, še 
posebej pa v krajih, kjer kulture 
nimajo vsak dan na velikem krož
niku.Zato bi jih  vsekakor veljalo 
nadaljevati, v prihodnje pa vključiti 
še več srednješolcev, ki so do zdaj 
preveč stali ob strani.

TABOR JE IZJEMA -  Med okoli 25 likovnimi kolonijami, ki s 
spremenljivo srečo delujejo v Sloveniji, je  trebanjski Tabor likovnih 
samorastnikov izjema. To ni le zategadelj, ker na njem ustvarjajo 
slikarji in kiparji tako rekoč z ramo ob rami, pač pa tudi zato, ker 
slovi kot ena najbolj organiziranih in samoupravno urejenih. Tabor 
ima od vseh kolonij na Dolenjskem tudi najdaljšo tradicijo, saj bo 

. letos že štirinajstič.
■■■■■■■■•■■■■■a M a a a e a aa aaa aa aaa aaa aa aaa aa aB i

pretežno v okviru :
sj4i,°yn°š°lskih in srednješo!
obisk J ruStev> so ra°gl'
veni r°iVa*c' spoznati v devetih 
dneh i 'h ’ Kier se j e v desetih 
nact drstilo  šestnajst raznih 
ca t°*)0v- ZKO kot prireditelji- 

* manifestacije je mogla v 
ni y ! t n }  ug°toviti, da se v obči- 
da P . m°čan rod mladih in 
skrb h re^ 'm n' treba biti v 

e” za pomladitev in nadalj- 
J razrast njihovih skupin.

so^se t*nev'l ' mladinske kulture, ki 
je n v P™ polovici maja, se
najbo|jaZalo\ da j* zborovsko petje 
ka k i rrin°žična in razširjena obli
no tr rrrUrne®a t*e*a na šolah. To sta 
novr, - tUcil o*56 pevski reviji v 
so n meskem Domu JLA, na katerih 
mi, ,ajPriei nastopili otroški in mlajši 

inski zbori, zatem  pa mladinski
o k v i  nješolskih pevski zbori. V

u glasbenega dela na dnevih
mladinsko b iznat kulture je bil razviden 
Kozf* delež glasbene šole Marjana 
^  _ lne’ ki je med drugim pripravila

Novomeščani med ljubljenci Tali je
Novo uvrstitev  na za k l ju č n o  repub liško  revijo g ledaliških sk u p in  so novom eški 

igralci dosegli pod  vods tvom  Milana B ra toža ,  ki se je  z režijo prv ič  preizkusil

Milan Bratož 
odhod?

uspehu

„ G R U PA  j u n i j  
SPET R A Z S T A V L JA
revi ob 19. uri bodo v Likov- 

I i ,razstavišču Riharda Jakopiča v 
jga . n i  odprli razstavo „Junij 82".

njej se bo  s svojimi likovnimi 
slik-ZV°di P o s ta v i lo  več kot 80 
tu» ev in kiparjev iz Jugoslavije in 
,■-*.lnc- Zanimivo je, da je razstav
im ^  Vsa*c9 leto več; odkar jc  tako 
Vr!lnovana skupina Junij odprla 

ta  inozemcem, so se vanjo vklju- 
1 umetniki tako rekoč z vseh 

ontinentov. Vsekakor se je s tem 
iih °  SV0Jsko gibanje likovnikov, ki 

združuje le sla po ustvarjanju in 
razstavljanja in to  ne glede na 
Jiiovo slogovno ali kako drugo 

pripadnost.

Bil je km et, ljubimec, 
delavec, plemcnitnik, prostak, na 
sm rt resen mož, drugič pa ve
seljak, da mu ga ni bilo para v 
devetih farah in še eni povrhu. Kaj 
vse je že bil, koga vse jc  že 
upodobil! Imena oseb, ki jih  je 
igral, so utonila v pozabo, prav 
tako naslovi iger in njihovi avtorji- 
Spominja se le, da so se vrstila 
resna pa manj resna dela, drame, 
tragedije, komedije. N atančno pa 
ve opisati like, ki jih je ustvaril, 
nemalokrat celo proti režiserjevi 
zamisli, a nazadnje vendar v nje
govo zadovoljstvo. Z Novo
meščani je nastopal še pod režiser
sko „ tak tirko“  Toneta Trdana in 
bil član ansambla, ki so mu na 
zvezni reviji dramskih skupin na 
Hvaru nadeli za tretje  mesto 
Talijan bronasti venec.

Milan Bratož živi z novo
meško gledališko skupino nič 
manj ko t četrt stoletja. Odkar je 
prvič stopil na oder, je bila 
malone ’v vsakem glcdališkemjlelu 
ena vloga rezervirana zanj. Če je

moral ponudbo iz kakršnihkoli 
razlogov zavrniti, je s tem  povzro
čil hude preglavice režiserju in 
drugim, saj so vsi vedeli, da je 
Milan kot nekakšen magnet, ki 
drži skupino skupaj in zna 
poiskati rešitev tudi takrat, ko 
grozijo najbolj črn i oblaki. Ves 
čas je vplival na druge, da so 
zoreli, in ob tem  tudi sam zorel. 
Po „hvarski“  generaciji so se 
obrazi v novomeški gledališki sku
pini večkrat menjali, ostal je le on, 
zdaj po izkušnjah in tudi sicer 
najstarejši med njimi, hkrati p  
edina še aktivna vez med rodovi v 
zadnjih petindvajsetih letih.

Nekdaj je  .bil prepričan, da 
bo ostal gledališču zapisan le kot 
igralec, nikakor pa ne kot režiser, 
akoravno se mu je  nemalokrat 
zahotelo, da bi drugačil reži
serjevo zamisel o predstavi. Do 
letošnje sezone je bil temu prepri
čanju trdno zvest. Ko pa so se v 
skupini dogovorili, da bi enkrat 
poskusili spraviti kaj na oder z 
lastnimi močmi oziroma pripraviti 
stabilizacijsko predstavo, so se oči 
vseh obrnile proti njemu, češ: 
„Milan, ti režiraj, ker imaš največ 
izkušenj." Izbrali so Shafferjevo 
„Črno kom edijo", saj so ugotovili 
da bo to  delo, ob katerem  se bodo 
lahko sprostili po vsakdanjih
skrbeh, obenem  pa poskusili kar
najprepričljiveje odgovoriti na
izziv, ki je  v tej komediji očiten: 
pokazati svoj drugi jaz.

, ,Režijskega dela se nisem

ustrašil, čeprav sem se presneto 
zavedal, da morda le nimam tistih 
pravih izkušenj in zn an ja" , pri
poveduje Bratož. „Bodrilo pa me 

j e  dejstvo, da smo od začetka 
poprijeli vsi kot eden in da je  bil 
sleherni član skupine pripravljen 
dati od sebe, kar 'največ more? Ker 
smo se zmenili, da bo to  pred
stava, ob  kateri naj bi pozabili na 
težave, ki nas tarejo, smo vadili in 
se pripravljali na premiero povsem 
neobremenjeno. Ko je le-ta tudi 
prišla in potem, ko smo igrali na 
občinskem  srečanju gledaliških* 
skupin, nas ni niti malo m otilo, da 
nas gleda republiški selektor 
hkrati z drugimi gledališkimi stro
kovnjaki. Saj s predstavo nismo 
merili prav nikamor, še najmanj na 
kakšen ugleden plasma med ljubi
teljskimi gledališči. Naš 
edini sm oter je bil z igro zadovo
ljiti sebe in občinstvo."

Seveda Novomeščani niso 
ostali prikrajšani za dobro igro 
svoje ljubiteljske skupir.e. „ Vselej 
znajo sprejeti to , kar jim  ponu
dimo, saj so se dolga leta vzgajali 
ob  poklicnih in ljubiteljskih pred
stavah," je  Milan Bratož ugotavljal 
pred leti. Na svoj „račun“ pa ob 
„Č rni komediji" niso prišli le gle
dalci, marveč tudi strokovnjaki. 
Selektor ni mogel prezreti dejstva, 
da so igralci in režiser z delom, ki 
se ga ni lotila še nobena ljubitelj
ska skupina na Slovenskem, dali 
od sebe več, kot je bilo pričako-

ki so po svoje krojile nastajanje 
predstave. Ob obvestilu, da je 
novomeška „Č rna komedija 
uvrščena med šest najboljših ljubi
teljskih stvaritev to  sezono v Slo
veniji oziroma na zaključno pri
reditev bližnjega jubilejnega 25. 
srečanja gledaliških skupin Slo
venije v Škofji loki, pa so bili vsi 
le nekoliko presenečeni, kajpada 
prijetno, kot pravi Bratož.

Novomeščani, ki so za upri
zoritev „Črne komedije" porabili 
najmanj 120 ur na okoli 45 vajah 
in imeli do zdaj osem predstav na 
odrih v raznih krajih, se uspeha 
seveda veselijo.''Da bi se škofje
loškemu občinstvu in kritiškim 
očem, ki bodo med njim, pred
stavili v najboljši luči, igro še 
pilijo. Poleg tega mislijo že na 
naslednjo sezono, ko nameravajo 
„Č rno kom edijo" ponoviti 
najmanj sedemkrat. Skupaj bi 
torej bilo petnajst predstav. V 
zgodovini novomeškega amater-- 
skega odra je bil s te strani 
uspešnejši le Budakov „K lobčič“ .

Milan Bratož napoveduje, da 
bo zavoljo prevelikih delovnih 
obremenitev in novih delovnih 
obveznosti v „Labodu“ počasi 
izpregel. Čeprav je v besedah in 
dejanjih odločen, skoraj ni verjeti, 
da bo to v resnici storil. Zavoljo 
uspeha, ki ga je dosegel s skupino 
kot režiser, bi bila tudi škoda. V 
marsičem celo nepopravljiva.

I. Z.

Ne izkoriščanje, 
marveč sporazum
Vse nesporazum e v 
ikovnih  ko lon ijah  naj bi 

odpravili  z obveznim i 
s ta tu t i

Slovenija se nikakor ne 
more pritoževati, da je 
likovno „podhranjcna“ . To
vrstna dejavnost in življenje 
sta razviti celo bolj, kot do
voljujejo gmotne razmere. O 
tem govore najprepričljiveje 
podatki o čedalje večjem 
številu ustvarjalcev, razstav, 
galerij in najrazličnejših 
ikovnih kolonij. Po ugoto
vitvah Društva slovenskih 
likovnih umetnikov pre
moremo tačas pri nas kakih 
petindvajset kolonij. To 
pomeni, da pride ena pov
prečno skoraj na dve občini. 
Seveda so tu  upoštevani tudi 
tako imenovani kiparski sim
poziji Forma viva in neka
tere stalne otroške kolonije.

Ko je minuli teden v 
Cankarjevem domu v Lju
bljani tekla beseda o 
namenu, vzponih, padcih in 
odmevnosti likovnih kolonij, 

poudarili, da so svoj 
obstoj upravičile le tiste, ki 
so se vkoreninil? v kulturno 
življenje krajev, kjer so bile 
in so. Med lake štejejo ra
vensko slikarsko kolonijo, 
kostanjeviško Formo vivo in 
še nekatere druge, taka pa je 
bila tudi Dolenjska slikarska 
kolonija, dokler ni vsebinsko 
in gmotno opešala, Seveda 
pa je za obstoj pomembno 

kaj drugega. Nepozna
vanje dela likovnikov je 
često skrhalo odnose med 
organizatorji kolonij in sli
karji. Slednji so se večkrat 
čutili napetnajstene, saj so 
kolonije od njih zahtevale 
neprimerno več, kot so bile 
glede na stroške upravičene, 
V Cankarjevem domu so za 
primer navedli Bovec, kjer 
so slikarjem, ki v koloniji ne 
bi ustvarili predpisanega šte
vila del in jih odstopili 
organizatorjem, celo zagro
zili s sodiščem.

Vsi taki in podobni ne
sporazumi bi po mnenju 
samih slikarjev odpadli, če 
bi bile obojestranske pravice 
in dolžnosti poprej napisane 
v dokumenti*'.. Vse kolonije 
naj bi dobne statute, kjer bi 
bil n a ta n c ii opredeljen 
odnos do li: ovnih ustvar
jalcev. »Kolonij izrazito 
oblastniškega birokrat
skega tipa. kot so nekatere 
bile, na Slovenskem res ne 
potrebujemo več," je 
povedal Jože Ciuha, pred
sednik DSLU. Očitno je, 
da se bo pri likovnih kolo 
nijah nekaj spremenilo. Kaj 
bo to, naj bi zvedeli že 
kmalu, morda še pred 
iztekom letošnje sezone za 
kolonije.

I.Z .

F O L K L O R N I V E Č E R  
SK U PIN E  ..K R E S "

Novomeška folklorna skupina 
Kres bo imela ju tri zvečer samo
stojni nastop v novomeškem Domu 
JLA. Pred L ' iu bo dolenjske, belo
kranjske staj i kv in posavske plese.
V prog' 
harmoi n 
Jure, en- 
VVZ ’ 
oktet.

bodo sodelovali še 
V-ni > Slovenec in 

/ C.uikovic, otroci 
Sentjernt-kki

v K l
O

I

vati, tudi zavoljo težavnih razmer,

v  Riba. ! st , . v ij  i j o  na 
trto ii! ovr. Me uje ,,J:* 
T rost", ki bo predvidoma od 10. 
20. julija.
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P O T A Romski konji v mladi pšenici
Prebivalci Ž ab jeka  un ič il i  na jm anj 30  hektarjev  gozda  -  S p re m e n je n a  pok ra j in a  -  Pri 

D obrušk i  gm ajni og rožen  ev ropsko  p o m e m b e n  nasad rd ečeg a  hrasta

—

dežurni
_  X  !1motajo

TREŠČI LO JE  -  Med nevihto je
18. maja popoldne udarila strela v 
televizijsko anteno na hiši Marjana 
Krausa v Vel. Cikavi. Na podstrešju 
se je  vžgal stiropor. Krausovih ni 
bilo doma, ogenj so opazili sosedje 
in ogenj h itro  pogasili. Strela je 
povzročila škodo tudi v stanovanju, 
s stropa je padel lestenec, poško
dovan je  stabilizator televizijskega 
sprejemnika itd.

PRISILNO TREZNENJE -  
Metliški m iličniki so 19. maja po
poldne pridržali do iztreznitve Mar
tina Kočevarja iz Rosalnic. Možak je  
že pijan prišel v hotel Bela krajina. 
Ker mu niso hoteli postreči, je  začel 
kričati in razbijati po točilnem  
pultu. Moral je  na treznenje, čaka ga 
tudi sodnik za prekrške.

BREZ PLENA — Te dni so ugo
tovili, da je pred kratkim  nekdo 
vlomil v zidanico Ljubljančana 
Antona Murglja na Loparjih pri 
Jablanu. Nepridiprav je vdrl skozi 
balkonska vrata, preiskal vse pro
store, vendar ni našel primernega 
plena. Zaradi vloma je nastala škoda 
na vratih.

A V T O B U S PO 
N E S R E Č I O D P E L JA L  

N A P R E J
Voznik avtobusa Vinko Žerjav 

(45 let) s Trebeža je 19. maja do
poldne v Globokem  peljal nekoliko 
preveč po sredini oziroma levi strani 
ceste. Nasproti mu je s tovornjakom  
pripeljal 48-letni Janez Balant iz 
Ljubljane. Tovornjakar se je umikal 
v desno, pri čem er se je udrla 
bankina. Tovornjak se je zaletel v 
drog električne napeljave in v 
ograjo. Škode je za 300.000 din. 
Avtobus je  po nesreči mirno od
peljal naprej, ne da bi ustavil.

Romi niso lastniki gozdov, drva 
pa potrebujejo prav tako ali pa še 
bolj kot drugi ljudje. V tem stavku 
tiči jedro številnih nesporazumov, ki 
jih med drugimi pomaga reševati 
dipl. inž. Jože Kruljac, gozdarski 
inšpektor pri novomeški upravi in
špekcijskih služb.

„Romi iz novomeškega Žabjeka," 
je povedal Kruljac, „so dobesedno 
spremenili videz pokrajine. S črnimi 
poseki v značilni višini pasu so 
uničili 30 do 40  hektarov gozda. 
Doslej so na občini ljudi, ki so jim  
Romi naredili škodo v gozdu ah na 
polju, oproščali plačila davkov za 
uničeni nasad ali letino, po novem 
pa bo občina plačevala odškodnino. 
To odločitev so prizadeti toplo 
pozdravili. Zanimivo je, da lastnika 
gozda, ki na črno poseka svoj les, 
praviloma pokliče k sebi sodnik za 
prekrške, Romu, ki seka tuje, pa je 
vse oproščeno.

Največ škode narede na gosto 
naseljeni Romi. Primer takega na
selja je Žabjek. Tu se zgodi 
primer je  čisto svež -  da se romski 
konji pasejo v mladi pšenici. Dokaj 
običajen pa je dogodek, ko Rom 
sredi gnojenega travnika zabije kol 
in nanj priveže konja. Čez dan je 
trava v krogu 20 metrov čisto po
pasena in steptana. Potem se kol 
preseli 20 metrov naprej."

S črno romsko sečnjo lesa se v 
novomeški občini poleg Žabjeka, 
kjer je  gozd po mnenju strokovnja
kov degradiran, srečujemo še v 
Dobruški gmajni. Tam so gozdarji 
pred 15 leti uredili nasad rdečega 
hrasta. Dobruški nasad rdečega 
hrasta je  evropska gozdarska po
sebnost, skoraj nepojmljivo je 
namreč, da to lepo drevo lahko 
uspeva na takem  terenu. A glej, 
ravno ta drevesna posebnost je, žal

O K R A D L I 
S L IK A R JA

Novomeški slikar Jože Kotar 
se je udeležil tridnevnega slikar
skega ekstem pora v Ljubljani. 
Marljiv in hiter je naslikal dve 
deli ter ju  imenoval „Stari trg" 
in  „Gradaščica“ . Kotar je 
kasneje ugotovil, da je nekdo v 
noči s sobote na nedeljo vdrl v 
njegov zaklenjeni avto in odnesel 
štiri Slike. . Zdaj ugotavljajo, ali 
je dela ukradel naiven ali morda 
poklicno podkovani tat.

Varnosti se slabo piše
T e h n ič n o  pom an jk lj iv ih  je  60  o d s to tk o v  o seb n ih  
av to m o b ilo v  in 4 4  o d s to tk o v  av to b u so v  in t o v o r 

n jakov

V prvem letošnjem trom esečju se je  na slovenskih cestah zgodilo 
1.267 prom etnih nesreč, v katerih je umrlo 96 ljudi. Število nesreč je 
v primerjavi z enakim obdobjem  lani večje za 14 odstotkov, mrtvih 
pa je bilo za 5 odstotkov manj.

Republiški svet za preventivo in vzgojo v cestnon prom etu tudi v 
najnovejšem poročilu ugotavlja, da se tehnično stanje vozil slabša iz 
leta v leto. Po ugotovitvah zadnje akcije ,,Brezhibno vozilo je varno 
vozilo" je bilo skoraj 60 odstotkov vseh osebhih avtomobilov 
tehnično pomanjkljivih. Še posebej zaskrbljujoče je tehnično stanje 
tovornjakov in avtobusov. Ugotovili so, da jih  z napakami vozi kar 44 
odstotkov, kar je katastrofalen podatek. Če k tem u dodamo še slabo 
preskrbo z rezervnimi deli, neurejeno servisno mrežo in šibko 
(Jelovanje notranje kontrole v podjetjih za javni prevoz in transport, 
lahko zapišemo, da se slovenski prom etni varnosti slabo piše.

Posebno poglavje so ceste. Zaradi pomanjkanja denarja ne načrtu 
jejo domala nobene prom etnovarnostne rekonstrukcije, kaj šele 
novogradnje. Gospodaijenje je omejeno na najnujnejše vzdrževanje.

Eden osrednjih varnostnih problemov v, cestnem prom etu je 
psihofizično stanje voznikov, med katerimi se število alkoholikov ne 
zmanjšuje, opozarjajo pa tudi vpliv mamil in tako imenovanih 
psihoaktivnih zdravil. Tudi prom etni varnosti v šolstvu slabo kaže. 
Prometna vzgoja kljub številnim naporom  odgovornih še ni našla 
ustreznega mesta in pomena v učnih  načrtih  vrtcev, osnovnih, 
srednjih in visokih’ šol. Spričo ogroženosti o trok  in mladine je tak 
odnos šolskih oblasti neodgovoren, če uporabimo milo besedo.

ZANESLO JO JE Marija Smre- 
kai iz Dobruške vasi je 20. maja 
zvečer peljala z osebnim avtom od 
Škocjana proti Dobruški vasi. Med 
vožnjo jo  je začelo zanašati, tako da 
je  čelno trčila v osebni avto, ki ga je 
nasproti pripeljal Jože Avšič iz 
Brežic. Gm otne škode je za 50.000 
din.

PADEL V JAREK Alojz Kralj s 
Prevol se je 19. maja zvečer peljal z 
nvo irčkom  od  Prevol proti Smuki. 
P; ilinjah je v ovinku zapeljal na 
rob ceste in padel v jarek. Huje 
ranjenega Kralja so odpeljali v novo
meško bolnišnico.

rR Č IL A  TOVORNJAKA 
Mirko Štukelj iz Novega mesta je 21.

maja uopoiune vozil tovornjak skozi 
Podturn. V križišču mu je iz So
teske pripeljal nasproti s tovornja
kom Alojz Škerjanec iz Grosupljega. 
Čeprav sta oba voznika zavirala, je 
Grosupeljačna zaneslo v levo v Štuk
ljev tovornjak. Štukelj je  bil laže 
ranjen, gm otne škode pa je za
65.000 din.

VERIŽNO TRČENJE Mustala 
Bazlu je  23. maja popoldne peljal z 
osebnim avtom nemške registracije 
iz Zagreba proti Ljubljani. £ri 
Stranjah je zaradi del na cesti pro
met usmerjan s semaforom. Bazlu 
zaradi nepazljivosti pri rdeči luči ni 
pravočasno ustavil. Trčil je avto 
pred subo, ta v naslednjega itd. 
Trčila so štiri vozila. Poleg prask je 
tudi za 230.000 din gmotne škode.

ne iz enakih razlogov, všeč tudi 
tamkajšnjim  Romom. Poleti si sredi 
gozdiča urede poletno taborišče, 
pod lonci in kotli pa gore drva iz 
rdeče hrastovine. Računajo, da je 
pod romsko sekiro končalo-več kot 
150 rdečih hrastov.

M ED P R E V R A Č A N JE M  
PA D LI IZ  A V TA

Janez Mravinec iz Drenovca je 17. 
maja popoldne peljal z osebnim 
avtom od Črnomlja proti Vinici. Pri 
Novi Lipi je v ovinku zapeljal na 
bankino, bočno zdrsel v levo in se 
prevrnil na njivo. Med prevračanjem 
so iz avta padli voznik in sopotnika 
Branislav Zepohar iz Podklanca in 
Vladimir Stegne iz Sečjega vrha. 
Ranjence so odpeljali v novomeško 
bolnišnico. Gm otne škode je za
150.000 din.

SM R T POD 
T R A K T O R JE M

V petek  dopoldne je 47-letni 
Karel Jazbec na Bizeljskem s 
traktorjem  obdeloval strm  vi
nograd. Med obračanjem  se je 
stroj prevrnil in pokopal pod 
seboj voznika. Jazbec je bil takoj 
mrtev.

Poleg nasada rdečega hrasta je 
navaden gozd. Okoli 20 hektarov ga 
je. Lastniki so km etje iz Tomažje 
vasi. Inšpektorji so pred kratkim  na 
njihovo zahtevo naredili ogled. Ugo
tovili so, da so Romi samo zadnjo 
zimo posekali blizu 150 kubičnih 
metrov lesa, večinoma hrasta. Če 
računam o, da stane kubik na 
rastišču 560 dinarjev, ni težko izra
čunati, koliko bo morala za odškod
nino odšteti novomeška občina.

Dipl. inž. Jože Kruljac je tudi 
povedal, da v drugih občinah z 
obm očja novomeške inšpekcije ni 
črne romske sečnje. Vsaj v večjem 
obsegu ne. Izjema so le prebivalci 
Krupske loze v Beli krajini. Nekaj 
romskih družin se je  kljub nasproto
vanju gozdarjev naselilo na zem
ljišču nekdanje drevesnice. Blizu je 
seveda tudi gozd, ki je  romsko 
navzočnost že krepko občutil. Zgo
dilo se je celo, da je eden od 
tamkajšnjih Romov prodajal me
trska drva, ne ve se samo, če jih je 
sam napravil.

M. B.

V Škarjah na 
magistrali je 
prežala smrt

Z d o m e c  prehiteval to v o r 
njak  in tre šč il  v drugega, ki 

je  pripeljal n asp ro ti

V ponedeljek okoli desete ure se 
je na magistrali pri Poljanah zgodila 
prom etna nesreča, v kateri je umrl 
voznik osebnega avtom obila za- 
hodnonemške registracije Aleksan
der Veljovič (56 let) iz okolice 
Belega Manastira.

Veljovič je peljal iz Ljubljane 
proti Zagrebu. V bližini Poljan je 
začel prehitevati tovornjak, ki je 
vozil pred njim. Takrat je nasproti 
pripeljal tovornjak s priklopnikom , 
ki ga je vozil 24-letni Martin Žnidar 
iz Pešk pri Slovenski Bistrici. Veljo
vič je zaviral, pri čem er je avto z 
levo bočno stranjo zadel v prednji 
del vlečnega vozila tovornjaka, nato 
pa je z zadnjim delom  treščil še v os 
priklopnika. Avto je nato  odbilo v 
desno. Hudo ranjeni Veljovič. je 
umrl med prevozom v ' klinični 
center, hudo ranjeno sopotnico Mi
lico Veljovič pa zdravijo v novo
meški bolnišnici.

ROMSKI STIL -  Romske 
gozdne tatvine je lahko pre
poznati po značilnerft poseku v 
višini kolen ali pasu. (Foto: A. 
Bartelj)

P R A V O Č A S N A  POM OČ
V gospodarsko poslopje Vilija 

Bunderška v Finskem je 18. maja 
popoldne udarila strela. Ogenj so 
pravočasno opazili, poslopje je 
zaradi pravočasne intervencije
vaščanov in gasilcev iz Vel. Cirnika 
pogorelo le deloma. Škode je  za
50.000 din.

O G E N J 
P O G A S IL  D E Ž

Strela je 19. maja povzročila 
požar na električnem  drogu vi
soke napetosti pri Luterškem 
selu. Dež, ki se je ulil po gr
menju, je  plamene zadušil. 
Okvaro so delavci Elektra hitro 
odstranili.

N A ŠLI S O J O  
M R TV O

V Borštu pri Dvoru so 23. 
maja zjutraj našli mrtvo 42-letno 
Marijo Zaletelj. Dan poprej je 
bila z zpanci v K ranju Ko šo se 
vračali, so se ustavili v gostilni 
na Krki. T u je  Zaleteljeva pomo
toma odprla vrata v klet, padla 
po stopnicah ter se poškodovala 
po glavi in rokah. Zvečer je šla 
še spat, okoli 7. zjutraj pa je 
umrla. Zdravnik je ugotovil, da 
je  sm rt povzročila krvavitev v 
možganih -  posledica nesreč
nega padca.

ŠE ENA ŽRTEV — Nevarni ovinek pred suhorsko žago je prejšnji 
teden zahteval še eno pločevinasto žrtev. Vozilo, s katerim so se 
peljali iž Nemčije domov štiije hrvaški zdomci, je  na spolzki cesti 
zaplesalo in zdrknilo po strmini. Na srečo ni bil nihče ranjen, na 
avtomobilski pločevini pa je  bilo precej škode. Ta ovinek je  v dežju 
neprijetno presenetil že precej voznikov; kaže, da radi spregledajo 
opozorilni znak o obveznem zmanjšanju hitrosti. (Foto: M 
Markelj) N

S redn ja  šola te h n išk ih  usm eritev  Novo m es to

objavlja prosta dela in naloge
za d o ločen  čas (nadom eščanje delavke na porodniškem  
dopustu) s polnim delovnim  časom

-  O P R A V L JA N JE  DEL V K N JIG O V O D S T V U

Pogoji:
, 1. srednja izobrazba,
2. poskusna doba 3 mesece,
3. zaželana je praksa na podobnih delovnih opravilih.

Pisne ponudbe pošljite v 15 dneh po objavi na naslov: 
SREDNJA ŠOLA TEHNIŠKIH USMERITEV, Novo 
mesto, Ulica talcev 3.

3 3 2 /2 1 - 8 2

Razpisna komisija  
„ T R IK O N ,„  to v a rn a  p le ten in  
in kon fek c i je  n. sol. o. Kočevje, Reška 16

razpisuje
v skladu s sklepom  delavskega sveta Delovne skupnosti 
skupnih služb dela in naloge delavcev s posebnimi 
pooblastili in odgovornostmi:

1. V O D JE  F IN A N Č N O -F .A C U N O V O D S K E G A  
S E K T O R JA

2. V O D JE  S P L O Š N E G A  S E K T O R JA

Dela in naloge razpisujemo za 4 leta. Poleg splošnih v 
zakonu določen ih  pogojev morajo kandidati izpolnjevati 
še naslednje pogoje:

pod 1.: ‘ -
• — višja izobrazba ekonom ske smeri ter 3 leta delovnih  

izkušenj pri navedenih delih in nalogah
— srednja izobrazba ekonom ske smeri ter 5 let delovnih 
izkušenj pri navedenih delih ifi nalogah

pod 2.:
— višja politična, pravna, upravna smer ali višja izobrazba 
drugih smeri ter 3 leta delovnih izkušenj pri navedenih 
delih in nalogah
Pod 1 in 2 zahtevamo neoporečne m oralno-politične  
vrline.
Kandidati za razpisana dela naj pošljejo svoje ponudbe z 
ustreznimi dokazili v 15 dneh po objavljenem razpisu na 
naslov:
„TRIKON" tovarna pletenin in konfekcije n. sol. o. 
Kočevje, Reška 16, z oznako „Za razpisno komisijo".
Prijav, ki nimajo priloženih zahtevanih potrdil, ne bom o  
upoštevali pri izbiri.
O izbiri bom o-udeležence razpisa obvestili v 30  dneh.

3 3 3 /2 1 - 8 2

O B Č IN S K A  IZ O B R A Ž E V A L N A  S K U P N O S T  
KRŠK O  
O d b o r  za organizacijska  in kadrovska  vprašanja

RAZPISUJE
naslednje kadrovske štipendije za šolsko leto 1 9 8 2 /8 3

Poklic  oz. p rog ram  
razredni uč ite lj  
PU m a te m a t ik a  — fizika 
PU fizika — te h n ič n i  p o u k  
PU likovni — te h n ič n i  p o u k  
PU glasba — sm er pihala  — tro b i la

število š tipendij  
1 
2 
1 
1 
1

Prošnje pošljite na Odbor za organizacijska in kadrovska 
vprašanja pri Občinski izobraževalni skupnosti Krško, 
Cesta krških žrtev 63.

3 3 5 /2 1 - 8 2

—s

Razpisna kom isija  de lo v n e  organizacije  
S L O V E N IJA L E S , T ovarna  pohištva, Brežice p. o.

RAZPISUJE
dela in naloge (reelekcija):

O R G A N IZ IR A N J E  IN V O D E N JE  P O S L O V A N JA ' 
D E L O V N E  O R G A N IZ A C IJE  (ind ividualni poslo 
vodni organ)

Kandidati morajo poleg z zakonom  določenih  pogojev 
izpoljevati še naslednje pogoje:

— imeti višjo ali visoko usposobljenost lesarske, ekonom 
ske, gozdarske ali organizacijske smeri; .
— imeti najmanj 10 oziroma 5 let delovnih izkušenj, od 
tega najmanj 4 leta pri delih in nalogah s posebnimi 
pooblastili in odgovornostmi:
— m oralno-etične in družbenopolitične vrline, ki se 
izražajo V ustreznem odnosu do samoupravne in družbene 
ureditve, v sposobnosti za razvijanje samoupravnih 
odnosov, v razvitem čutu  za odgovornost,do dela z ljudmi 
in osebni poštenosti;
— ustrezne organizacijske sposobnosti za vodenje dela in 
poslovanja enovite delovne organizacije;
— najmanj pasivno znanje enega svetovnega jezika.

Kandidati morajo prijavi priložiti poleg ustreznih dokazil 
tudi program razvoja delovne organizacije za mandatno 
obdobje.
Delavec bo izbran za čas 4 let.
'O izidu razpisa bodo prijavljeni kandidati obveščeni pisno  
v 30  dneh po poteku roka za prijavo. Kandidati naj 
pošljejo pisno vlogo v 15 dneh po objavi razpisa razpisni 
komisiji SLOVENIJALESA, T ovarne. pohištva Brežice, 
68 2 5 0  BREŽICE z označbo „Za razpisno komisijo".



\

DOBRO p o v e l j e  — Čvrst poteg pri vlečenju vrvi je  v Lisci 
°mena delavk. Senovčanke na sliki so si priborile drugo mesto 

skupaj je  zadostovalo za ekipno zmago in prehodni pokal. 
(Foto: A. Železnik)

Bodrenje tudi za rekreacijo
Šport n e  igre sevniške Lisce privabile  t i s o č  delavcev

Sevničanke, Ekipni prehodni pokal 
so si priborile delavke iz senovskega 
tozda. Športni rezultati navsezadnje 
na takšnem  srečanju niso poglavitni, 
čeprav je konkurenca vse hujša.

A. Ž.

CUJNIK NA KUBI
Novomeški a tle t, jugoslovanski 

rekorder v m etu kopja Darko Cujnik 
je s še nekaj reprezentanti v ponede
ljek odpotoval na Kubo, kjer bodo 
nastopili na velikem atletskem  tek
movanju. Za Cujnika je nastop na 
Kubi tudi priznanje za njegove 
uspešne lanske nastope in trdo  delo 
pozimi, ki se je že pokazalo tudi v 
obliki odličnega rezultata, saj je 
pred kratkim  drugič orodje zalučal 
čez 80 m, točneje 80,96.

Športna rekreacija delavcev je  še 
® "9 marsikje podcenjevana V 

r i ,V?  1 *"'sc'  ‘maj°  vpeljano rekrea- 
jsko vadbo med proizvodnim 

v s? m- Enkrat letno pripravijo pri 
: °jem domu na Lisci se športne 
'gre med tozdi_ K

to k ra t jih  je  na Lisco odšlo 320, 
Posebno, priznanje so podelili dru-
■ n' 'eršetovih, zakaj njihova Tinca 
J . ra komaj leto  dni. Ivan Skočir 

je podal na pot kot najstarejši, 
er so bile to  že enajste igre, so se 

uveljavile nekatere športne zvrsti. V 
?ubojki je  zmagala ekipa senovške 

,.??• Fri streljanju so imele 
najboljši pogled Zagorjanke. V 
Krosu so zmagale Krmeljčanke. 
^ P ra v  je  to pretežno ženski ko- 

l 'v> J® vladalo veliko zanimanje za 
'ecenje vrvi. Najmočnejše so bile

Prva Hrvatska
V K rškem  je  bil 23 . keglja
ški tu rn i r  repub lišk ih  r e p re 

z e n ta n c  in V o jvod ine

V počastitev dneva mladosti je 
ono v soboto, 22. maja, na kegljišču 
Hotela Sremič v Krškem že 23. 
tradicionalno kegljaško srečanje 
..Bratstvo in enotnost 82“ . Na tradi
cionalnem srečanju jugoslovanske 
roladine so nastopile reprezentance 
Bosne in Hercegovine, Hrvatske, 
Makedonije, Srbije, Vojvodine in 
Slovenije. Zasluženo je zmaga na 
'"roirju, katerega pokrovitelj je bila 
občinska konferenca Zveze sociali- 
ticne mladine v Krškem, pripadala 

Hrvatski s 4397 keglji. Za to  ekipo 
a nastopila tudi najboljša posamez- 

turnirja med fanti Fabac, ki je 
P°orl 9 7 7  kegljev, in Liovič z 930 
n« . ^ et* mladinkami je najboljši 
P Antični rezultat dosegla Martine- 
n *> iz Vojvodine s 425 keglji.

“gouvrščena ekipa Slovenije je  
hn? 4293 kegljev, najboljša pa sta 
r ,  Hočevar z 914 keglji in Polan- 
Vr,:3 s 411 keglji. Tretja ekipa SAP 
M i c i n e  je zbrala 4148 kegljev, 4. 
6 n-S0niJa 3964, 5. Srbija 3962 in 

• iH -  3920 kegljev. Tekmovanje 
klub20™0 “ P61!"1 krški kegljaški

P. P.

SE V N IČ A N I 
2 E  PRVI

Tri tekm e pred koncem prvenstva 
v II. slovenski rokom etni ligi je že 
jasno, da bo sevniška članska ekipa 
prva. V soboto so v Krmelju pre
magali rokom etaše tamkajšnje Svo
bode z 32 : 29.

MLADI
NOVOMEŠKI
ODBOJKARJI

DRUGI
V novomeški športni dvorani 

je bil minuli vikend zaključni 
turnir četverice, najboljših slo
venskih mladinskih odbojkarskih 
ekip. V odsotnosti mladih 
odbojkarjev mariborskega Stav
barja, ki so morali Novo mesto 
zapustiti, ne da bi igrali, ker so 
pač spregledali tekmovalne pred
pise o starosti igralcev, so zmaga
li Mežičani, ki so ugnali Salonit 
z 2:1 in Pionirja z 2:0. V sreča
nju za drugo mesto so mladi 
pionirjevci v lepi in dramatični 
tekmi premagali Salonit z 2:1 
ter s tem uvrstili na državno 
prvenstvo, tako kot zmagovalec 
Mežica. Pri pionirjevcih je treba 
pohvaliti Černača, Pečarja, Sava- 
rina in Praha.

Remi premalo za prvo mesto
Derbi II. Z R L  m ed Inlesom  in Z agrebom  ni dal zm agovalca, z a to  pa je  od lo č i l  prvenstvo  

— V S R L  za ženske  p o n o v n o  največ m o žn o s t i  za K očevke

INLES ZAGREB 21:21 (9:12) 
Igra v derbiju vodilnih ekip II. 

ZRL ni prinesla kdove kako kvali
tetne predstave, zato pa je bilo 
preko 1.000 giedalcev v dvorani 
ribniškega športnega centra priča 
izredno razburljivemu poteku sreča
nja. V prvem delu so Zagrebčani 
spretno izkoriščali napake dom ače 
obrambe in ta del tudi odločili v 
svojo korist s 3 zadetki prednosti. V 
prvih m inutah drugega dela so pred
nost še povečali (16:11), zatem pa

TUDI BREZ 
BOJANCA IN 

PAPEŽA DOBRO
Mladi novomeški kolesarji brez 

Bojanoa, ki končuje m aturo, in Pa
peža, ki je zbolel, so se v soboto 
udeležili dirke na Barju. V odsotno
sti starejših in izkušenejših kolegov 
tudi mladi niso odrekli. Tako je bil 
na dirki na Barju Verščaj med mlaj
šimi mladinci 4., med mlajšimi 
pionirji B pa je Judež celo zmagal.

Z neodločenim izidom v derbiju spomladanskega dela prvenstva 
II. zvezne rokometne lige med Inlesom in Zagrebom (21:21) so se 
Ribničani dokončno poslovili od upov na morebitno prvo mesto in 
vstop v prvoligaško druščino. V ženski drugoligaški konkurenci pa 
so Novomeščanke z zmago nad Djakovim obdržale 3. mesto na 
lestvici.

so inlcsovci ob bučni podpori navi
jačev prevzeli igro v svoje roke in 6 
m inut pred koncem prvič izenačili 
rezultat na 19:19. \

Inles: Gelze, Križman 2, D. Ilc, J. 
Ilc 8, Tanko 1, Troha 1, Karpov 2, 
Mikulin 3, Ambrožič 1, Andoljšek, 
Fajdiga 1, Kljun.

Lestvica po 19. kplu: Zagreb 35, 
Inles 31, Varteks 23, itd.

V naslednjem kolu potujejo R ib
ničani na Reko.

NOVO MESTO DJAKOVO 
28:26 (17:12) Zmaga dom ačink v 
srečanju z ekipo Djakova ni bila 
nikoli ogrožena, čeprav končen izid 
ne govori tem u v prid. Novomeščan
ke so vseskozi vodile in le njihovi 
lagodnejši igri ob koncu gre pripisa-

Novo mesto: 
slušno prizadeti 
igrali nogomet

Uspelo repub liško  p rv en 
stvo v m alem  n o g o m e tu

Medobčinsko društvo slušno pri
zadetih Novo mesto je  minulo sobo
to na novomeškem Stadionu brat
stva in enotnosti ne Loki pripravilo 
republiško prvenstvo v malem nogo
metu za slušno prizadete občane. 
Nastopilo je šest ekip v dveh skupi
nah. V drugi je zmagala ekipa Ljub
ljane, v prvi pa Maribor, ki je na 
koncu postal tudi zmagovalec finala. 
Rezultati: 1. skupina: Novo
mesto: Nova Gorica 3:2, Maribor : 
Novo mesto 3:1, Maribor: Celje 2:1, 
2. skupina: Koper : Kranj 3:1, 
Ljubljana : Krško 3:1, Ljubljana : 
Koper 4:1. Tekma za prvo mesto: 
Maribor: Ljubljana 2:1, za tretje 
m esto: Koper : Novo mesto 3:1. 
Končni vrstni red: 1. Maribor, 2. 
Ljubljana, 3. Koper, 4. Novo mesto

lW‘ J. P.

10 LE T  L E S K O V Š K E  
„ R E K R E A C IJ E ”

V sklopu TVD Partizan Leskovec, 
ki te dni slavi 25 let delovanja, že 
vrsto let deluje tudi sekcija rekre
ativcev, ki pa je te dni proslavila 
deseto obletnico dela. V počastitev 
tega dogodka je  bil v Leskovcu v 
nedeljo nogom etni turnir veteranov, 
na katerem  je  nastopilo 6 ekip. 
Zmagala je  dom ača „ Rekreacija” .

Leskovec: 
srebrn jubilej 
TVD Partizan

J u t r i  svečana seja in p o 
rd e l  itev priznanj

TVD Partizan iz Leskovca 
praznuje te dni 25 let obstoja. 
Pričelo se je z igranjem roko
meta, ki je vse tja do leta 1978, 
ko so se leskovški rokom etaši 
združili s krškimi, pomenil naj
m očnejšo dejavnost društva. 
Danes je  to  vlogo prevzela strel
ska sekcija, ob njej pa deluje še 
vrsta ostalih, omenimo le nogo
m etno, ki je organizirala kar 
svojo ligo, v kateri nastopa 12 
ekip.

Sicer pa se lahko leskovški 
športni delavci danes pohvalijo 
tudi s številnimi drugimi do
sežki, med katerimi velja posebej 
om eniti rešene prostorske te
žave. Z obnovitvijo propada
jočega zadružnega doma so 
Leskovčani dobili svoje pros
tore, v katerih imajo tudi ure
jeno strelišče. Seveda pa takšnih 
in podobnih rezultatov brez 
tesnega sodelovanja s tamkajšnjo 
osnovno šolo, ZTKO in SOP 
Krško, ki je  primaknil prene- 
kateri dinar, ne bi bilo.

V počastitev srebrnega jubi
leja društva je bilo doslej že 
nekaj prireditev, osrednji pa 
bosta jutri, ko se bodo najprej 
srečali rokometaši, ki so leta 
1974 osvojili 4. mesto na repub
liškem prvenstvu, zvečer ob 19. 
uri pa bo svečana seja, na kateri 
bodo zaslužnim članom  društva 
podelili priznanja.

Kot pravijo Leskovčani, bodo 
v prihodnje skušali odpraviti še 
edino pomankljivost, ki so jo  
zasledili v svojem dolgoletnem 
delu: privabiti v svoje vrste tudi 
takšno pripadnico ženskega 
spola.

ti, da so borbene gostje zmanjšale 
razliko.

Novo mesto; Udovč, lličin 1, 
Sitar 2, Jakše 5, Kramar 2, (fadler 
2. Mrhar 3, Mršnik 13, Kastelic, 
Šlajkovec.

Lestvica: Velenje 39, Zrinski 33, 
Novo mesto 25, Lokomotiva 24.

V sobotnem  kol se bodo Novo
meščanke v gosteh pomerile z Loko
motivo v srečanju, ki bo odločalo o 
tem , katera ekipa bo tretja na lestvi
ci.

V SRL VSE NA GLAVO 19. 
kolo v ženski republiški rokom etni 
ligi je  prineslo vrsto nepričakovanih 
rezultatov, ki ob ugodnem razpletu 
v nadaljevanju, predvsem pa z zma
go v sobotnem  derbiju med Kočev
jem  in Branikom, ponovno dajejo 
največ m ožnosti za osvojitev prvega 
mesta moštvu Itasa iz Kočevja. Bra- 
nikovke so namreč nepričakovano 
izgubile v Šmartnem z 18:19 (6:11), 
Kočevke so ugnale doma Dravo s 
23:21 (10:12), Šentjernejčanke pa 
so v Veliki Polani igrala ,,le” 23:23 
( 1 0 : 11 ).

Lestvica je potem takem  takšna: 
Branik ima 30 točk, Burja in Iskra 
po 28, Kočevje pa s tekmo manj 27.

Če torej Kočevke zmagajo v der
biju naslednjega kola v Mariboru 
proti Braniku in dobe tudi zaostalo 
srečanje, potem  so lahko ponovno 
na čelu lestvice. Brez možnosti pa 
niso tudi Šentjernejčanke, ki lahko 
ob m orebitnem  spodrsljaju vodilnih 
ekip presenetijo. V 20. kolu igrajo 
Šenjernejčanke doma s Savinjsko.

Med moškimi je v 19. kolu SRL 
ekipa Krškega izgubila v Trbovljah s 
25:36 (14:14), vendar je ostala na 
6. mestu z 19 točkam i. V 20. kolu 
igrajo Krčani dom a z Mokrcem.

|  |  H  ^  ^hi u m

DVA REKORDA 
GRETE HREN

Greta Hren, članica AK Novo 
mesto, je na zadnjih dveh večjih 
tekmovanjih dosegla kar dva do
lenjska rekorda. Tako je najprej 
v Postojni na velikem mitingu 
skočila v daljavo 552 cm in 
izboljšala svoj dolenjski rekord 
za 4 cm, pred dnevi pa je skupaj 
z Igorjem Primcem in Cilko Kri
že sodelovala na partizanski 
olimpiadi v Foči. Hrenova je 
zmagala v skoku v daljino s 536 
cm in bila tretja v teku na 100 
metrov z izenačenim dolenjskim 
rekordom 12,4 sek. Uspešno je 
poleg nje nastopal tudi Primc, ki 
je prepričljivo zmagal v metu 
krogle s 15,12 metra, medtem 
ko je Križetova v skoku višino 
preskočila 160 cm in bila četrta .

M. ŠIMUN1Č

DOPOLNILO
K vesti v prejšnji številki o dirki 

kolesarskih parov v Šentjerneju do
dajamo zahvalo organizatorjev tam 
kajšnjim radioamaterjem , ki so v 
veliki meri pripomogli k uspehu 
prireditve.

IGRALI ZA POKAL: Nogometna ekipa slušno prizadetih Novo 
mesto se je v hudi konkurenci izkušenih dobro borila in na koncu 
med šestimi ekipami slovenskih centrov zasedla četrto mesto. 
(Foto: J. P.)

Atleti začeli sezono z rekordi
— Vrsta o d ličn ih  d o sežk o v  d o len jsk ih  a t le tov  in a tle t in j  na š tev iln ih  te k m o v a n j ih

^^k v a lifik ac ijah  za moštveno državno prvenstvo v atletiki za 
osJhlnCC *n m*a(I 'nke so novomeški mladi tekmovalci dosegli vrsto 
dri • ^  dolenjskih rekordov pa tudi najboljših slovenskih in 

aynih dosežkov v letošnji sezoni.
46 f» r r' mc Je zmagal z rezultatom  Savaria pokal 
dos j  ^  'car -)e najboljši letošnji 
- ezek v m etu diska v državi in 
v„,., dolenjski mladinski rekord- Z 
veu*o DreHnnctirv ie na 1500 m 

svojem prvem
z m a i  | rednostj °  j e 
n!*~8a'  Sikonja in v s .„ j . . . .

,°PU v tej disciplini dosegel tudi 
MJUaen rezultat 4:07 .6 . V tekil na

Na vsakoletnem  tekm ovanju mla
dinskih reprezentanc obm ejnih po
krajin Avstrije, Italije, Madžarske in 
Slovenije sta h končni zmagi SRS

4 0 0 rezultat 4:02 ,6 . V teku na 
č l ” i® je  zmagal Remec (51,3), v 
j,- IS« Primc (12,31 m), Lapanje pa, 
DarM nas.t°Pil na ovirah in nesrečno 
P del, ni mogel nastopiti v skoku v 
1 'no, kjer bi zanesljivo zmagal ir 

P 'nese l ekipi veliko število točk. 
ta? i sta nastopila tudi oba me- 
_  a kopja, Č op in Jurekovič, ki sta 
“ Sedla 2. in 3. mesto (55,70 m in 
200n Kočevar je  bil v teku na 
‘ oOO m z zaprekami tretji, osebni 

° rd  pa je izboljšal za okrog 10 s. 
Fri dekletih se je odlikovala Hre- 

v zma8° 'n  rekordom  v skoku 
a.ljino (548 cm) in zelo dobrim  

rezultatom v teku na 100 m ( 12,6 ).
Kaj dni pozneje je  v Postojni na 

ivutingu prijateljstva skočila še 4 cm 
.J® 10 zasedla drugo mesto, tik za 

vensko rekorderko Vinazzo.

. ‘■'Z«1 Borja in Križe Cilka sta 
uu ni z ovirami pretekli v 16,7, 

Brezovar Anita pa je v teku na 400 
m dosegla osebni rekord z 1:02,5. V 
Koku v višino se je dobro odrezala 

‘"d l Matjašič Tatjana (150 cm).

prispevala lep delež tudi Lapanje, ki 
je zmagal v skoku v višino (201 cm), 
in Primc, ki je bil drugi v m etu 
diska.

in Kvalifikacije za A PS-člani

V Novem mestu in Ljubljani so 
nastopili a tle ti in atletinje in se 
potegovali za uvrstitev med prvih 12 
v SRS. Najboljša sta bila Darko 
Cujnik v kopju z 80,98 m in La
panje v skoku v višino z novim dol. 
rek. 213 cm. O tem  je Dol. list že 
poročal.

Ostali boljši rezultati: disk 
Okleščen 54,00 m, 1500 m -  
Mohorovič 3:57,5, 800 ni -  Šikohja 
1:57,0, 400 in -  Remec in Šikonja 
52,4. Borja Eržen je v teku na 100 
m z ovirami dosegla os. rekord 16,2, 
v svojem prvem poskusu na 400 m 
pa se je z rezultatom  60,7 na dese
tinko sekunde približala dolenj
skemu rekordu. Hribarjeva je zma
gala v skoku v višino s 160 cm.

V troskoku je že po tradiciji 
zadnjih let Kranjčič dosegel naj

boljši rezultat v SRS in edini prema
gal mejo 15 m (15,21 m).

Pionirja 191 in 183 cm v višino!

Radojiea Ivanovič, učenec os. 
šole Grm, je  na zadnjih tekm ah že 
večkrat preskočil 180 cm, na 
športnem  dnevu pa je dosegel celo 
rezultat 183.

Njegov vrstnik Koch (AK Bre
žice) pa je v kvalifikacijskem tekm o
vanju za APS preskočil kar 191 cm.

J. P.

USPEL ULIČNI 
TEK

V počastitev krajevnega praznika 
Dolenjskih Toplic je bil v soboto v 
tem kraju ulični tek, ki gaje  pripra
vilo dom ače športno društvo. Nasto
pilo je kar 206 tekmovalcev, ki so s 
svojimi rezultati in borbenostjo pri
pomogli k odločitvi, da bo ta prire
ditev poslej tradicionalna.

Rezultati cicibanke: Anita
Saiopek, Nataša Retelj, Karmen 
Rolih. cicibani: Uroš Fifolt, Andrej 
Bučar, Jože Fabijan; pionirke: Ma
teja Avguštin, Danica Povše, Meta 
Turk; pionirji: Metod Avsenik, Bo
jan  Vidmar, Andrej Hrovat; mladin
ci: Janez Malenšek, Andrej Zaman, 
Djuro Oluič; člani: Ivan Škedelj, 
Edvard Doljak, Alojz Vidmar; člani
ce: Irena Pečjak, Helena Foršček; 
veterani A: Jože Strne; veterani B: 
Stefan Premrl.

Veliki uspehi 
le s  štirimi 

konji
O b p r ič e tk u  ko n jen išk e  

sezone  v Š en tje rne ju

..Vzgojiti moramo toliko kasa
čev in voznikov, da bomo manj 
odvisni od trenutne forme, ampak 
bomo vedno prepričani, da naše 
društvo lahko poseže po lovo
rikah /oprav i predsednik dirkaške 
sekcije v Šentjerneju. Težko bi 
sicer našli dosti krajev na Sloven
skem s tako dolgo in živo tradicijo 
v konjskem športu, ko t je to 
Šentjernej na Dolenjskem. Pri
četki organiziranih prireditev in 
prvega društva segajo že skoraj sto 
let nazaj, zato ni čudno, da tudi 
uspehi ne zaostajajo. Lani je  bil 
Klub za konjski šport Šentjernej, 
oziroma njegova dirkalna sekcija, 
po svojih uspehih tretja te vrste v 
Sloveniji. Če pomislimo, da so 
uspeh dosegli z . nastopanjem  le 
štirih konjev, potem  je zadovolj
stvo lahko še večje. .

Vse to  pa sedaj, ko se je  pričela 
nova sezona in so znane približne 
pozicije ostalih klubov, nalaga 
elanom  dirkalne sekcije, ki jih je 
kakih dvajset, še večjo odgo
vornost. V konjeniškem dirkalnem 
športu je pač tako, da m orata biti 
oba, konj in vozač, v dobri formi 
in visoko usposobljena, če hočeta 
doseči uspeh. Konja je treba vzgo
jiti in vaditi, zraven pa še krm iti in 
negovati, kar vse zahteva veliko 
časa in denarja.

IKer so kasaški konji i sila občut
ljivi, so se letos Sentjernejčani pri 
branjenju klubskih barv znašli v 
nezavidljivem položaju: Jože
A ntončič in Darovec, ki sta bila 
lani uspešna, letos zaradi poško
dovanih konj ne m oreta nastopati, 
zato je v razredu tri- in večletnih 
kasačev ostal le predsednik sekcije 
Jože Mencin s svojim triletnim  
Permom. Zaprega je že lani vozila

tik  pod vrhom, prva letošnja preiz
kušnja pa je tudi prinesla tretjo  
uvrstitev. S pametno vožnjo bo 
Jože letos zmešal štrene še marsi
kateremu konkurentu, saj se bli
žata visoki formi. Nekoliko bolj 
negotov je položaj v dvoletnem 
razredu, kjer si bosta morala Ivan 
Košak s Finetom  in Milan Pavlin z 
Brinom še izboriti pozicije.

Člani konjeniškega društva 
čutijo odgovornost do publike, ki 
se na njihovem dirkališču zbira 
tako število ko t le malokje v 
Sloveniji, zato so s prostovoljnim 
delom razširili stojisčne prostore. 
Tako bodo gledalci letos še bolj 
številno in udobneje spremljali dve 
zanimivi prireditvi. Prva bo že 
letos 27. junija, druga pa v za
četku  jeseni. Na obeh prireditelji 
računajo na velik obisk voznikov 
in gledalcev, potihom a pa tudi na 
domače lovorike.

Višek prireditev naj bi bila sto
letnica društva leta 1985, ko bodo 
večdnevna konjeniška tekmo
vanja, med drugimi sloviti jugoslo
vanski derby za štiriletnike, zago
tovili pa si bodo tudi m očno 
mednarodno udeležbo. Temu dalj
nemu cilju je podrejeno tudi na
črtno delo z letošnjimi enoletniki, 
sedaj jih  imajo šest, ki bodo do 
teh  vrhunskih prireditev -  tako

računajo zavzeti člani -  tudi na 
vrhuncu svoje kasaške forme.

Do tedaj pa je še dolga po t in 
bp potrebnih veliko naporov, 
predvsem pa tudi veliko tek
movanj. Prvo stopničko bosta 
prestopila Jože Mencin s Perinom 
in Ivan Košak s Finetom  že v 
nedeljo v Mariboru, ko bosta na 
drugi letošnji dirki preizkusila 
svoje moči z drugimi slovenskimi 
kasači. t

TONE JAKŠE

Jože Mencin, predsednik ka
saške sekcije

Jože Mencin s Perinom (levo) prihajata letos v najboljšo formo. 
Na desni Milan Pavlič z dvoletnim Finetom.
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(TELEVIZIJSKI SPORED
2 8 . V.

petek
1
8.50 TV V SOLI: Koledar, Nemšči
na, Glagolica
10.00 Po r o č il a
10.05 TV V SOLI: Zgodovina, Iz 
kockice, Risanka, Ne vprašajte 
mene, Hoja, Risanka, Izobraževalna 
reportaža, Zadnje m inute
15.30 TV V SOLI, ponovitev
17.25 POROČILA
17.30 MAK OB PROGI
18.00 CEZ TRI GORE: VOKALNI 
KVINTET GORENJCI
18.30 OBZORNIK
1 8 .4 5  IZ O B R A Ž E V A L N A  
ODDAJA: ZGODBA O BARVI 
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
1 0 .3 0  DNEVNIK

19.55 VREME
20.00 VČERAJ ZA JUTRI: 
KRES

Č etrta  oddaja iz slovenske doku
m entarne nanizanke bo najprej pri
kazala, da je  v kresnem mesecu 
1945 na Daljnem vzhodu še zmeraj 
divjala vojna, predstavniki 50 držav 
pa so izglasovali ustanovno listino 
Organizacije združenih narodov. V 
Evropi se je 20 milijonov ljudi vra
čalo na domove, nekateri, krivi za 
vojno morijo, pa so bežali. Na Slo
venskem je vladalo prepričanje, da 
bo mir večen, stekla je obnova, nad 
Trstom  in Koroško pa so se začeli 
zbirati tem ni oblaki političnih na
sprotij. Do konca junija je bila 
urejena prehrana na karte, za kilo 
krompirja je bilo treba odšteti 3 
dinarje.
20.45 NE PREZRITE
21.00 GOSPOD HORN, 1. oddaja 
ameriške nadaljevanke
22.50 SPREMLJAJMO, SODELUJ

MO
22.00 POROČILO Z 9. KONGRE
SA ZK SRBIJE
22.15 NOČNI KINO: FANTJE 
ISTE KLAPE

Glavna odlika filma, ki ga je 
ameriški režiser William Friedkin 
posnel pred 12 leti, so zanimivo 
očrtan i značaji junakov, te pa igrajo 
Kenneth Nelson, Leonard Frey, Fre- 
derick Comba, Cliff Gorman in dru-

00.10 POROČILA

16.55 Test 17.10 Dnevnik v
madžarščini -  17.30 Dnevnik in 
poročilo s kongresa ZK Srbije
18.15 Kolibri -  18.45 Telestart 
19.30 Dnevnik -  20.00 Iz zgodovi
ne srbske glasbe 20.40 Zagrebška 
panoram a -  20.55 Povečava -  
21.40 Ti in jaz (sovjetski film) -
23.15 Kronika Sterijevega pozorja

2 9 . V .

so Dota

8.00 POROČILA
8.05 CICIBAN, DOBER DAAN: 
ULICA VSEH OTROK
8.25 MAVRICA PISANA
8.35 MI SMO MLADI MUZKANTI: 
SODNI PROCES
9.05 MAK OB PROGI
9.35 D E C E K SSO T LE
10.35 NOVO VZNEMIRJA
11.35 Č l o v e k o v o  t e l o :
KAKO SE SPORAZUMEVAMO
12.05 LJUDJE IN ZEMLJA

13.05 in 16.35 POROČILA
16.40 DEČEK DAKU, bangladeški
mladinski film
17.45 Šp a n i j a  82
18.50 NAS KRAJ: VITANJE
19.05 ZLATA PTICA: KAJ BI 
STORIL, CE BI NAŠEL DENAR 
NA CESTI
19.10 RISANKA 
19.26 ZRNO DO ZRNA 
19.30 DNEVNIK 
19.55 VREME 
20.00 BOBO, angleški film

Zapišimo le, da bo sobotni večer 
gledalcem krajšala komedija, v kate
ri igra glavno vlogo Peter Sellers, ob 
njem pa nastopajo še Britt Ekland, 
Rossano Brazzi, Adolfo Ceh in še 
kdo. Režija: R obert Parrish.

21.45 ZRCALO TEDNA 
22.00 POROČILO Z 9. KON
GRESA ZK SRBIJE 
22.30 JAZZ NA EKRANU: 
RAINBOW 
22.50 POROČILA

15.30 Liga mladih lingvistov -
16.30 Jugoslavija: Kitajska (prenos 
košarkarske tekm e za ženske) 
18.00 Človek in pol -  19.00 Ljud
ska ustvarjalnost -  19.30 Dnevnik

20.00 Koncert zabavne glasbe -
20.30 Poezija -  21.05 Poročila -  
21.10 Feljton 21. 5 Športna 
sobota -  22.15 Morski psi -  23.00 
Kronika Sterijevega pozorja

3 0  V

nedelja
1

9.10 POROČILA 
9.15 ŽIVŽAV
10.10 MARTIN EDEN
11.10 KAŽIPOT
11.30 NARODNA GLASBA
12.00 KMETIJSKA ODDAJA
13.00 POROČILA
15.45 PRISLUHNIMO TIŠINI 
16.20 POROČILA 
16.25'TRENUTEK, srbski film 

Po istonaslovni literarni predlogi 
Antonija Isakoviča je film, ki mo
zaično kaže vojno, njene grozote, 
čustveno razrvanost glavnega juna
ka, vojaka, ki nikakor ne more 
pozabiti prestanega gorja, ta film 
torej je 1979 posnel Stole Jankovič, 
glavno vlogo pa igra Bata Zivojino-

vič. Film je bil z uspehom  prikazan 
na festivalu v Moskvi, kjer je Živoji- 
novič pobral eno od nagrad za igral
ce.
18.00 ŠPORTNA POROČILA
18.10 REPORTAŽA Z MEDNA
RODNEGA BADMINTONSKEGA 
TEKMOVANJA ZA ZLATO PE
RESNO ŽOGICO
18.40 OPERA NARAVE: VENE
ZUELA
19.10 RISANKA 
19.24 ZRNO DO ZRNA 
19.30 DNEVNIK 
19,55 VREME
20.00 VOJAKI

Na sporedu bo prva od petih 
oddaj televizijske nanizanke, ki bo 
govorila o sodobnem  vojaškem živ
ljenju, poudarek pa bo na hum orni 
plati takega načina prebivanja mla
dih fantov. Novinec, Oče, Pismo, 
Rdeči in m odri pa Zadnji dan stare
ga koledarja to so naslovi posa

meznih oddaj, v katerih bo prikaza
no tovarištvo, izvrševanje vojaških 
nalog, sodelovanje s civihsti itd . Na
nizanko je zrežiral Stjepan Zanino- 
vič, med znanimi igralci nastopajo 
Pavle Vujisič, Stole Arandjelovič, 
Ružiča Sokič, Bata Paskaljevič, igra 
in poje tud i Djordje Balaševič.
21.00 Č l o v e k  b r e z  m e j a :
SLANI KRUH
21.30 ŠPORTNI PREGLED
22.00 POROČILA

15.45 Bleščeče oči (ameriški film) 
— 17.30 Nedeljsko popoldne — 
18.55 Risanke 19.30 Dnevnik -  
20.00 Velikani jazza 20.45 Vče
raj, danes, ju tri -  21.05 Mladost 
Karla Marxa -  22.00 Kronika Steri
jevega pozorja

3 1 . V .

ponedeljek

10.00 TV V SOLI: Materinščina, Iz 
kockice, Risanka, Naši kraji, Darujte 
knjige, Risanka, Iz arhiva šolske TV, 
Zadnje m inutež
14.30 TV V SOLI, ponovitev
17.00 POROČILA
17.05 NOVO VZNEMIRJA
18.05 ZNANSTVENO TEHNIČNI

FILM: JEDRSKO ZLITJE, NOV
ENERGETSKI VIR
18.45 ZDRAVO. MLADI
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 35 MM FILMSKA DELAV
NICA

Glavna tem a današnje oddaje bo 
letošnja slovenska filmska proizvod
nja, prikazan bo kratek film Pariške 
zgodbe, ki govori o zdomstvu, pred
stavljena bo montažerka Milka 
Badjura, beseda bo tekla tudi o Jari

gospodi, filmu Bojana Stupice. 
21.30 V ZNAMENJU

17.10 Dnevnik v m adžarščini -  
17.30 Dnevnik 17.45 Ilustrirane 
zgodbe 18.00 Otroci pojo - 
18.15 Izobraževalna oddaja -  18.45 
Športni grafikon -  19.30 Dnev ik 

20.00 Znanost -  20.55 Zagrebška 
panoram a -  21.15 Dober večer, 
Kičo Slabinac -  22.05 Gibljive slike 
-  22.50 Kronika Sterijevega pozorja

1. VI.

torek
1
lU.OO TV V ŠOLI: Rastlinski labo
ratorij, Predeli in ljudje. Risanka, 
Velikani svetovne književnosti. Go
vori M. Karanovič, Risanka, Glasba 
za kitaro, Zadnje m inute 
14.30 TV V ŠOLI, ponovitev 
17.15 POROČILA 
17.20 SLOVENSKE LJUDSKE

PRAVLJICE: O TRISTO ZAJCIH 
17.35 JUGOSLOVANSKI NARODI 
V PESMI IN PLESU: ISTRA V 
KAMNU
18.05 PISANI SVET: UROKI
18.30 OBZORNIK
18.45 CAS, KI ŽIVI: NABRUSIMO 
KOSF
19.15 RISANKA 
19.26 DO ZRNA

19.30 DNEVNIK 
19.55 VREME
20.00 STREHA V OBLAKIH, 
aktualna oddaja

W .4 5  I. Silone: FONTAMARA 
21.40 V ZNAMENJU

17.10 Dnevnik v madžarščini -  
17.30 Dnevnik 17.45 Otroška 
oddaja 18.15 Cas knjige -  18.45 
Na obisku -  19.30 Dnevnik -  
20.00 Narodna glasba -  20.45 Spo
mini: 11. kongres ZKJ -  21.35 
Zagrebška panorama - 2 1 .5 0  Doku
m entarni filmi neuvrščenih dežel -  
22.20»Krom ka Sterijevega pozorja

2. V I.
sreda

1U.00 TV V ŠOLI: Biologija, Predeli 
in ljudje. Risanka, Kocka, kockica. 
Gradbinec, Risanka, Telesna vzgoja, 
Zadnje m inute 
14.30 TV V ŠOLI, ponovitev 
17.35 POROČILA 
17.40 CICIBAN, DOBER DAN: CE 
LADJA ZBOLI,. .
18.00 GUSARJI KAPITANA 
GAUCHA

18.30 OBZORNIK
18.45 NAŠA PESEM SKOZI 
PESEM
19.15 RISANKA 
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK 
19.55 VREME

20.00 FILM TEDNA: JARA 
GOSPODA

O tem filmu je bil govor že v 
ponedeljkovi filmski oddaji, zato 
zapišimo le, da ga je (po Kersniko
vem rom anu) 1953 posnel Bojan 
Stupica, igrajo pa Mira Stupica, Sta
ne Sever, Vladmir Skrbinšek, Tina

Leon, Draga Zupan, Marija Nabloc- 
ka, Franjo Kumar, Ivan Mrak in 
drugi.
21.35 V ZNAMENJU

17.10 Dnevnik v madžarščini -  
17.30 Dnevnik 17.45 Otroška 
oddaja 18.15 Aktualnosti -  
18.45 Narodna glasba 19.30 
Dnevnik -  20.00 Kulturna panora
ma -  21.05 I. Cankar: Hlapci (pred
stava ljubljanske Drame) 23.00 
Kronika Sterijevega pozorja.

3 . V I.

četrtek
1
10.00 TV V ŠOLI: Kemija, Predeli 
in ljudje, Risanka, OZN, Zgodovina 
maratona, Risanka, Zgodba, Zadnje 
m inute
14.30 TV V ŠO U , ponovitev 
17.05 POROČILA
17.10 MLADI VIRTUOZ: SAKSO
FON
17.30 MI SMO MALI MUZIKANTI: 
RIME

18.00 MOZAIK KRATKEGA FIL
MA: LJUBEZEN AZRE LIVAC, 
jugoslovanski film
18.30 OBZORNIK
18.45 PO SLEDEH NAPREDKA 
19.15 RISANKA 
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK 
19.55 VREME

20.00 STUDIO 2
Nosilna tema današnje oddaje bo 

literatura kot boj oz. literatura kot 
igra, zatem govor o vlogi slovenske 
literature v Jugoslaviji in svetu, sle
dil pa bo razgovor s pisateljico Han 
Suin.
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21.30 AKTUALNA ODDAJA 
22.10 V ZNAMENJU

17.10 Dnevnik v madžarščini 
17.30 Dnevnik 17.45 Ne kličite 
me Robi -  18.15 Znanost 18.45
Zabavnoglasbena oddaja 19.30
Dnevnik 20.00 Teleskopija: Dani
lo Kiš 21.00 Strogo nadzorovani 
vlaki (češkoslovaški film) 22.30 
24 ur 22.35 Kronika Sterijevega 
pozorja

ASTRA - DO MALOPRODAJA
TOZD TEHNIČNA TRGOVINA

61000 LJUBLJANA, BEŽIGRAD 6 OBVESTILO
O D P R L I SM O N O V O  P R O D A JA L N O  T E H N IČ N E G A  B L A G A  
V N O V EM  M ESTU , C E S T A  H E R O J E V  4 4  (P L A V A  L A G U N A , L O Č N A )

T E L E F O N :  (068 )  2 5 - 3 3 5
N U D IM O  VAM:
— talne in stenske obloge
— barve, lake, lepila, čistilna sredstva
— vsa sredstva za osebno zaščito  pri delu (delovne obleke, halje, dežne plašče, rokavice, 
obutev, Čelade)
— izdelke iz gume (cevi, p lošče, profile)
— izdelke iz plastike
— vse za hišno kanalizacijo, juvidur profile in p lošče, p lastično galanterijo)
— tesnilne materiale (tekstolit, pertimaks, tesnit)
— pleksi steklo

OBRATOVALNI ČAS: 7 ,3 0  do 17. ure,ob sobotah od 7 ,3 0  do 14. ure 
Če ste doslej kupovali v naših trgovinah v Ljubljani, vam bo odslej pot delno prihranjena. 
Priporočam o se za obisk naše nove novom eške trgovine in vas vabim o, da ostanete naši zvesti 
kupci.

POROČILO
O Ž R E B A N J U  D O B IT K O V  26 . P O H O D A  „ P O  P O T E H  P A R T IZ A N S K E  
L JU B L JA N E " ,  KI JE  BILO 19. M A JA  1 9 8 2  V L JU B L JA N I.

Številka dobitek din Številka dobitek din
061 5 0 0 .- 65 1 0 0 -
9811 1 .0 0 0 ,- 58675 5 .0 0 0 ,-
092941 1 0 .0 0 0 .- 92 8 0 5 4 .0 0 0 .-

07 3 6 1 5 1 0 .0 0 0 ,-
552 5 0 0 ,-
8722 1 .0 0 0 .- 236 3 0 0 . -

3666 1 .0 0 0 ,-
783 40Q,— 08 8 9 9 6 3 0 .0 0 0 -
873 3 0 0 .— 185196 1 0 .0 0 0 .-
893 4 0 0 .— 157 2 0 0 . -
1513 1 .0 0 0 .- 184627 1 0 .0 0 0 .-
5613 1 .0 0 0 .- 194917 1 0 .0 0 0 -
22363 2 .0 0 0 .- 078 2 0 0 .-
4 6 0 6 3 4 .0 0 0 ,- 528 2 0 0 -
48 8 0 3 2 .0 0 0 .- 8698 1 .0 0 0 .-
74 1 0 0 - 154448 5 0 .0 0 0 -
864 2 0 0 .- 168868 1 5 0 .0 0 0 -
17204 3 .0 0 0 .-
6 8 1 8 4 3 .0 0 0 .- 23359 5 .0 0 0 .-
073714 2 0 .0 0 0 .- 0 38569 1 0 0 .0 0 0 -

D obitke izplačuje odbor za pohod „Po poteh partizanskje Ljubljane", Ljubljana, Gregor
čičeva 15, na podlagi uradne žrebne liste, vsak dan, razen sobote in nedelje, od 8. do 13. ure. 
D obitke do 500 .— din izplačuje Odbor brez odbitka, dobitke nad 500 .— din pa po 
predhodnem plačilu davka na dobitke pri igrah na srečo, ki ga dobitnik plača v občin i 
svojega bivališča, in odbitka 0 ,8  % za Črno goro.

D obitniki izven Ljubljane lahko pošljejo srečke v izplačilo s priporočenim  pismom. 
Izplačilo dobitkov zastara v 60  dneh po dnevu javne objave poročila o  žrebanju.

Komisija za loterijo 
Odbora za pohod

„Po poteh partizanske Ljubljane" 

3 2 8 /2 1 - 8 2

O S N O V N A  S O L A  
„ 2 9 .  O K T O B E R " ,  
S M A R JE T A

razpisuje prosta dela in 
naloge

R A Č U N O V O D JE
t a j n i k a  So l e

za d o ločen  čas (od 15. 7. 
1982 do 30. 4. 1983).

3 3 7 /2 1 - 8 2

K O V IN S K A  G A L A N 
T E R I J A  S T R U G A R - 
S T V O  M O LA N  IVAN 
K R ŠK O , C. 4. J U L I 
J A  2
te le fo n :  7 2 - 6 5 0

objavlja prosta dela in 
naloge

K O V IN O S T R U G A R JA

za nedoločen  čas.
Pogoj je KV STRUGAR z 
najmanj 5 let delovnih  
izkušenj. Rok prijave je 
15 dni po objavi v časo
pisu.

3 3 8 /2 1 - 8 2

B R E Z  SPR EM EM B
V obeh skupinah druge slovenske 

nogometne lige je bilo odigrano 17. 
kolo, doseženi pa naslednji rezulta
ti:

Kočevje -  Piran 5:1 (2 :1), Bela 
krajina Jesenice neodigrano. 
Usnjar Elan 1:1 (0:0) in Brežice

Proletarec 1 :4 (0:3).
V zahodni skupini je lestvica na

slednja: Tabor Jadran 25 točk , 
. . .  4. Bela krajina 20, 5. Elan 20, 

8. Kočevje 12. Na vzhodu je moštvo 
Brežic še nadalje predzadnje z 11 
točkam i.

gorenje
T ovarna  g o sp o d in jsk e  o p rem e , n. sol. o .,  T itovo  
V elen je
Delavski svet T O Z D  K om presorj i ,  n. sol. o., 
Č rn o m e lj

razpisuje
prosta dela in naloge individualnega poslovodnega organa

V O D JA  T O Z D  K O M P R E S O R JI

Za vodjo TOZD je lahko imenovan, kdor izpolnjuje 
pogoje:
— da je državljan SFRJ in izpolnjuje splošne pogoje, 
d oločen e z zakoni, samoupravnimi sporazumi in družbe
nimi dogovori,
— da je moralno politično  neoporečen
— da njegovo dosedanje delo zagotavlja, da bodo doseženi 
sprejeti cilji TOZD kot celote ob načelu solidarnosti in 
vzajem nosti
— da ima srednjo ali višjo izobrazbo
— da ima 5 let delovnih izkušenj na vodstvenih — 
odgovornih delih in nalogah.

Izbrani kandidat bo imenovan za dobo 4 let.
Prednost pri izbiri bodo imeli kandidati z aktivnim  
znanjem nemškega ali angleškega jezika.

Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o  strokov
nosti in delovnih izkušnjah v roku 15 dni po objavi razpisa 
na naslov: TOZD Kompresorji Črnomelj, Razpisna komi
sija, 6 8 3 4 0  Črnomelj, z oznako: , ,Razpis del in nalog 
vodje TOZD Kompresorji".

O izidu imenovanja bodo kandidati obveščeni v 45  dneh 
po zaključku roka za prijavo.

3 2 9 /2 1 - 8 2
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Rešitev iz prejšnje številke r u d n i š k a
nap rava

o b k l e s a n
k a m e n u p i r an j e

i s t r s k o
v i n o Na A n ta rk t ik i  so odkril i  p o m e m b n a  surovinska bogastva 

— Čigava so? — Največje  ležišče p rem oga na svetu

dandanašnji ta surovina za ener
getsko žejne države, je odveč pisati.

Lani so geologi ves čas južnega 
poletja, ko je sonce celih 24 ur 
dneva na nebu in se kotali po 
obzorju naokrog, ne da bi zašlo, 
preiskovali skalnata gorovja. Našli so 
dragocene kovine, ko t sta tantal in 
litij, iz katerih moderna tehnologija 
pridobiva prvovrstne in zelo trdne 
zlitine. Na področju Dufeka so 
ameriški, avstralski in novozelandski 
geologi odkrili nahajališča platine in 
kroma, ki veljata oba za strateški 
kovini.

Največje surovinsko presene
čenje, ki ga skriva an tarktično pod
ročje, pa je najbrž nafta. Razisko
vana ladja Glomar Challcnger je pri 
vrtanjih v dno Rossovega morja 
našla ogljivovodike, etan, m etan in 
etilen. Vsi ti plini so znamenja, da 
mora biti v bližini tudi nafta. Neki 
strokovnjak velike naftne družbe 
(lu lf Oil ocenjuje, da so pod 
Rossovim in VVeddellovim morjem 
velikanske zaloge nafte, ki jih  je 
mogoče primerjati z ležišči nafte ob 
Alaski.

Ker so omenjena obm očja pre
krita z večnim ledom, bi bilo 

'črpanje antarktične nafte za zdaj še 
predrago, vendar pa tehnologija 
črpanja z morskega dna tako napre
duje, da sc bo kmalu splačalo po
staviti vrtalne ploščadi tudi na 
obm očju negostoljubne Antarktike.

Vesti o surovinskih bogastvih na 
južni ledeni kapi našega planeta so 
razburile ekologe, ki se z grozo 
sprašujejo, kakšne bodo posledice 
na zemeljsko atmosfero, ako pride 
do kakšnih ekoloških katastrof na 
antarktičnem  obm očju, saj je 
znano, da je belo prostranstvo okoli 
južnega zemeljskega pola prava vre
menska kuhinja za ves planet.

Še bolj pereča pa so vprašanja o 
tem, kdo je  lastnik teh  še ne ko- 
riščenih bogastev in kdo jih lahko 
izkorišča. A ntarktično ledeno 
pogačo so si v tem stoletju razdelile 
Avstralija, Francija, Nova Zelandija, 
Čile, Argentina, Velika Britanija in 
Norveška. Niti ZDA niti Sovjetska 
zveza si takrat nista odrezali svojega 
kosa, čeprav sta kasneje postavili 
stalne baze na Antarktiki.

Leta 1961 je 14 velikih držav 
podpisalo A ntarktični sporazum, ki 
prepoveduje namestitev atomskega 
orožja, prepoveduje vojaške aktiv
nosti in dopušča svobodno 
izmenjavo znanstvenih informacij, 
zbranih na tem  ob m o čja  Toda 
novoodkrita bogastva so okrepila 
nekdanje zahteve po lastništvu, za tr 
je  zelo verjetno, da bodo morali 
ponovno sesti za pogajalsko mizo in 
se dogovoriti, kako bo z izko
riščanjem surovin, sicej se Falklandi 
lahko j ponovijo, še bližje ledenim 
obalam nič več skrivnostne bele 
celine.

lunino števiko k o n č i n a

S k u t n i m i !

§  prgišče  
misli

u k r a j in s k o
m e s t o

uuh požrešnosti je  objel 
“ •»jo. Vse se nahaja v zmedi.

R. JAKOPIČ

Človek je nesrečen zato, ker 
ne Ve, da je srečen.

F. M. DOSTOJEVSKI

ljubezen, to ni nov obču- 
*> marveč le razkritje in potr- 
llev prastarih slutenj.

H. HESSE

l e n s k a . k i
t k e

t k a n i n a

i e n i v o s t

r i m .
d r ž a v n i k

Opozorilo v  sečuOkretne pošasti
ivujaki so izluščili nekaj sk u p n ih  las tnosti  m o žn ih  
a te n ta to r je v  na z n an e  o s e b n o s t i  — Sam ota r j i

O k am en jen e  s top in je  
p r iča jo  o  h i tro  te k a jo č ih  

živalih Preprost klinični test, s pom očjo 
katerega zdravniki že nekaj časa 
ugotavljajo količino albumina v 
urinu, lahko pomeni tudi nov način 
ugotavljanja obolenj srca in ožilja v 
začetnih stopnjah, ko je obolenja še 
mogoče učinkovito zdraviti z raz
meroma preprostimi načini in se 
tako izogniti hudim posledicam. Do 
tega presenetljivega zaključka so 
prišli strokovnjaki na osnovi študije, 
ki so jo opravljali skozi trideset let 
na 5.209 prebivalcih Framighama.

Beljakovina, ki j i  strokovnjaki 
pravijo albumin, se pojavi v urinu 
nosečnic, pubertetnikov in atletov, 
vendar v takih primerih ne pomeni 
nič nevarnega. Če pa jo  je najti v 
urinu običajnih ljudi, je  beljakovina 
dokaj zanesljiv znak, da je nekaj 
narobe z ožiljem in srcem. Že 
omenjena študija je ugotovila, da so
zdravniki našli v urinu albumin pri 
posameznih prebivalcih F'ramighama 
in da se je  pri teh prej ali kasneje 
razvila katera od bolezni srca in 
ožilja ali pa bolezen ledvic.

Zdravniki, ki so se ukvarjali s to 
študijo, menijo, da bi morali ljudje 
pri običajnih splošnih pregledih 
malce več pozornosti posvetiti 
albuminu v urinu. Če ga ugotovijo, 
potem  so prvi koraki znani: opustiti 
kajenje, zmanjšati telesno težo in 
redno telovaditi.

občutek samoveličine. Imajo se 
za nekaj posebnega, čutijo se 
poklicane za velika dejanja, 
vendar pa veličine z delom ne 
morejo izkazati, zato posežejo

Nedavni poskus atentata na 
PaPeža Janeza Pavla II. je po
novno odprl vprašanje, kako 
vnaprej izslediti ubijalce znanih 
0Sebnosti. Številni strokovnjaki, 

katerimi so bili psihiatri, 
P^hologi in kriminologi, so 
P°slcusili izdelati splošno sliko 
takšnega nepredvidljivega 
sientatorja. Prišli so do neka
kih značajskih posebnosti, ki 

50 značilne za takšne ljudi.
Običajno gre za samotarje. 

^°raj brez izjeme so bili 
?*entatorji, ki so morili ameri- 

predsednike, samotarski 
Judje, ki niso imeli pristnejših 
^dčloveških odnosov, niso bili 
Pptočeni ali pa so se ločili. 

udi drugi atentatorji so bili le 
^ l o  družabni.
. Oruga posebnost takih ljudi 
ft’ ^a' so nemirni in klateški, 
j^di potujejo in se selijo, ker 

zaradi nedružabnosti stežka 
P°ženejo korenine v posame- 
•hh okoljih. Običajno spremlja 

p° ten c ia ln e  atentatorje

Seks-ekskurzije

Skrivnostno izginuli dinozavri 
niso bili lena in počasna bitja, 
kot so do nedavnega menili stro
kovnjaki za proučevanje pra
davnih živali, marveč so se lahko 
pognali v zelo hiter tek. Do tega 
odkritja je prišel paleontolog 
James F'arlow, ki je proučil 
redke in dragocene okamenjene 
sledove srednje velikih dino
zavrov. Sledove so odkrili lani 
pri Kimblc Countyju v Teksasa

Sledove dinozavrov so sicer 
našli že večkrat in so znanstve
nikom dali obilo dragocenih 
poodatkov, vendar so vse do 
sedaj poznali le sledove, ki so jih  
pustile počasi se premikajoče 
živali. Nedavno odkriti fosilni 
sledovi pa so občitno ostali za 
živalmi, ki so se gibale zelo 
hitro.

Farlow je iz razmerja med 
velikostjo stopinje in razdalje 
med njima ter iz razmerja med 
dinozavrovo velikostjo, težo in 
dolžino nog izračunal hitrost, s 
katero se je izumrla žival gibala, 
da je  pustila za seboj takšne 
sledi. Sledovi so povedali, da jih 
je  v nekdanjem obalnem  pesku 
pustila poznana vrsta mesejedih 
dinozavrov, katerih velikost in 
podobo paleontologi dobro po
znajo. Hitrost gibanja pa je 
znašala okrog 50 k m /h . Torej 
gre za presneto hitro žival.

Žrtev atentata v nemimi Italiji.

po izjemnih načinih samo
potrjevanja — atentatu.

Strokovnjaki so ugotovili, da 
atentatorji v večini primerov, 
če sploh potem navezujejo 
stike, jih navezujejo z ekstrem
nimi skupinami. Radi spreje
majo radikalne teorije, da se 
lahko osebnostno poistovetijo s 
„stvarjo” . Ta jim nadomešča 
običajne človeške stike s pri
jatelji, sorodniki, znanci in lju
bljenimi.

Življenje je minljivo kakor 
vodna pena, le kdaj naj bi ljudje 
v njem našli srečo?

BHATRIHARI

in9kok  posta ja  svetovno 
sred išče  lahkoživcev

»Imamo pestro kulturo, čudovito 
^ ajino in starodavne ruševine; te 
tl želimo ponuditi turistom,” 
1 V. Angkathavanich, odgovorni 

tl|rizem v tajski vladi. Vendar se 
hožina Evropejcev, ki kot turisti 
lajajo za teden dni v to deželo,
’ zanima za tovrstne turistične 
n>mivosti. V Tajsko jih privablja 
stotine barov, plesišč, salonov za 

in drugih lokalov v 
nžkoku, še natančneje povedano,

' okoli 60.000 mladih žensk, ki so 
o*»i naprodaj.
0  tovrstni ..turistični” ponudbi 
?!j zgovorno pričajo reklamne 

0Sorice evropskih _ turističnih 
ooij, ki ponujajo bolj ali manj 

krito seks ekskurzije na Tajsko. V 
Vse je zajet letalski prevoz, 

foivanje v hotelih, medtem ko za 
?avo knjižice navajajo naslove 
/ j  ’ kjer je mogoče „dobiti 

o tako preprosto, kot kupiti 
f  ico cigaret”. V nekaj dražjih 
*®tih so vključeni še ogledi trans- 
*jttskih lokalov, seks" „v živo” in 
,°b n e  bizarne predstave. Za 
tezno počutje gostov skrbi mlado 

ttsko osebje, ki se sproti do- 
hjuje in pomlaja, pa tudi oprema 

ostorov z ogledali na stropu in z 
'p08limi posteljami itd.

tebivalci se seveda ne strinjajo s 
^Sbim sramotnim prekupčevanjem 
^JUdmi, nočejo, da bi Bangkok 

. t> mednarodna. „mcsna 
ntea”, 2ato M  ££ večkrat demon- 
t*!*- Podobno so dobili tudi v 

,r°P>i kjer feministke na letališčih 
ejajo podobne demonstracije in 

)ZlVajo seks turiste, naj ostanejo 
!na> tudi s tako drznimi napisi, 

je tale: „Zaastavite letečo
ertm,!”

Janez Trdina

služitik je že čas, ua začnem gospodariti zase. To mu je bilo 
kaj všeč; priporočil me je svojemu znancu, da mi da grajsko 
vinotočnjo.

Popolnoma sam svoj še nisem s tem postal, vendar sem 
baronu prav hvaležen, da mi je to priskrbel. Dobil sem lepo 
priliko, izuriti se za krčmarja, kar tudi ni tako lahko, kakor 
nekateri mislijo. Človek mora poznati vina, kraj, ljudi, mora 
umeti čistiti in varovati posodo, mora znati vse natanko 
preračunati, da mu ne požro stroški nikoli vseh prihodkov, in 
mora vedeti še veliko drugih reči. Vseh veselih in čudnih 
prigodkov katere sem doživel v službah, vam ne bom 
razkladal; morali bi me poslušati do belega dne, kajti toliko 
jih je, da bi se napolnile z njimi lahko cele bukve. Tega pa ne 
morem zamolčati, kako prijazno delajo hrvaška gospoda s 
posli.

priklenjen si noč in dan kakor pes. venomer se ti trobi: 
.Izpolnjuj dolžnost/ Svojih dolžnosti pa gospodar ne pozna  
Kranjcem so srca oledenela, ljubezen je umrla Zato pa se mi 
tudi nikoli ni tožilo po domu.

Na Hrvaškem sem se grel pri gorkejši peči, gospodarji so 
imeli z mano usmiljenje, so me spoštovali in skoraj pestovali. 
Če sem se utrudil, je dejal gospod: ,Počij, naspi se, pet ur je za 
to premalo, e pa dobro, smrči v božje ime dvanajst ur. Kadar 
se boš nasmrčal, boš storil več v dveh urah, ko zaspan v 
petih.' Pri nas gredo dela vsa po vrsti, končaš eno, hajd na 
crugo, oddahniti se ne moreč nič. Na Hrvaškem ta pravila ne 
veljajo. Poglavitna reč je, da se posel dobro ovrši, ali te nihče 
ne dreza, da ga dovršiš ob osmih ali ob desetih-

Včasi sem vprašal: , Gospod, prosim mi povedati, kako in 
kdaj bi naredil to  in to? Moj gospodar ste, ukažite!' Gospod 
pa me je potrkal na ramo in se nasmejal in rekel: ,Janez, ali 
noriš? Saj se poznava. Svoje delo razumeš bolje kakor jaz, 
ukazuj si sam! Vzel sem te v službo, da mi pomoreš, ne pa da 
ti zapovedujem in te trpinčim. Ostani pošten in ne prašaj me 
nič, kako in kdaj bi se storilo to in to? Imaš sam svojo pamet, 
naj ti ona svetuje. Moja dolžnost pa je ta, da ti dam, kar ti 
gre.' Včasi sem se kaj zamislil, pa je prišel gospod in mi dvignil 
glavo in me vprašal: .Janez, zaboga, kaj ti je? Če si se užejal, 
cbj si prinesti vina, pri meni ti ga bogme ni treba stradati/ 
Pred pustom me je nagovarjal: , Janez veseli se, vzemi s sabo 
ljubico, pelji jo na ples, da te bo rajši imela.' Jaz sem rekel: 
.Gospod, ne utegnem, moram pogledati konje, mlin.' On pa se 
je zakrohotal: ,Ne bodi neumen! Kaj tako slabo o meni 
misliš? Tudi jaz sem bil mlad, pa se dobro spominjam, kako 
prijetno de človeku, če se mu privošči kaka zabavica. Od 
moje starani ti je prosto polje, saj vem, da ne boš s tem nič 
zamudil* Delal boš še laglje in bolj z veseljem, če  se malo 
razigraš; le pojdi! Na zdravje.' Ko sem mu rekel, da bi šel rad 
za tri dni domov, je zavpil: ,Prav jel Ni vreden nič tisti sin, ki 
ne pogreša matere, tisti rojak, ki ne pogreša domovine. Ali 
trije dnevi bodo premalo. Ostani doma ves teden, pota tja in 
nazaj ti ni treba vštevati. Nam boš kaj povedal, kadar prideš 
nazaj, kako se preganjajo tvoji Kranjci sšvabo. Kadar pojdeš, 
naj ti natoči kuharica čutaro vina, da ne boš na potu 
omagoval/

Ti bi bil bogme prvi Kranjec, ki 
ne zna delati vsake reči, ki se mu da v roke. Traba ti je odpreti 
na stežaj oči, ušesa in pamet, pa boš kmalu vid£l, da si za 
mlinarja prav tako sposoben kakor za hlapca' O d  konca me je 
bilo hudo lomilo. Marsikdaj nisem vedel, kako bi storil, zlasti 
če se je kaj pohabilo, si nisem znal na noben način sam 
pomagati. Večkrat sem moral iti v sosedni mlin gledat in 
vprašat. Mlinar, moj rojak, mi je prav rad postregel in svetoval. 
Kljub tej prijaznosti mi je ušla marsikatera napaka in zm ota  
Ali gospod me je ljubil in je z mano rad potrpel, ker se je 
prepričal, da ne želim njegove škode in zgube.

Iz mlina me je pobral baron Vrancar in me posadil predse 
za voznika Tudi pri njem, sem se obnašal prvi čas grozno 
nespretno in avšasto. Baron se je smejal in me tolažil: .Lahko 
si se izuril za mlinarja, se boš še lažglje za kočijaža.' Pa res sem 
se vdal prav hitro; nekaj me je naučil gospod, nekaj tovarišija, 
največ pa sem se naučili, sam. ker sem vse natanko opazoval, 
kako delajo drugi, in sem neprenehoma popraševal, če  nisem 
kaj vedel in razumel, obenem pa vselej ponižno prosil za 
zamero, če sem se kaj pregrešil in premotil.

Kočijaška služba naklanja dosti dobička, ali tudi velike 
sitnosti in zoprnosti. Človek, ni dovolj, da zna ravnati prav s 
konji, mora znati tudi občiti in govoriti spodobno z gospodo, 
kar ni tako lahko za kmečkega fanta Vrancarja sem vozil na 
Reko, v Zagreb, dvakrat tudi v Celje in Ljubljano hjodila sva 
po raznih toplicah, lazila po rudnikih in po gorah, videl sem 
veliko sveta in ljudi, slišal dosti novega, zame še neznanega. 
Sčasoma mi je to  nemirno življenje jelo presedati; bil sem si 
potrl nekaj nogo in v križ sem se prehladil. Baron me je dejal 
na graščino za valpta. Živel sem jako zložno in brezskrbno, 
kmalu sem spet ozdravel, ali vozarija me ni več mikala. Baron 
me je dosti nagovarjal, jaz pa.sem rekel, da ne mislim dolgo

Kako je pri nas, sami veste. Naj bo hlapec priden, pošten in 
razumen, kolikor hoče, nikoli mu ne bo gospodar 

popolnoma zaupal. Stopa za njim, voha, godrnja, onegavi sem 
ter tja in popravlja, čeprav je vse v redu, samo zato, da 
pokaže, da je on zapovednik. Zmerom hoče več in vse bolje 
vedeti kakor služabnik, naj bo še tako brezast in zabit. Skoraj 
nikoli se ne napravi med njima pravo prijateljstvo. Če kake 
reči zmanjka, ki so jo  ukradli ali razbili otroci, berači in drugi, 
leti sum precej na ubogega posla. Govori se: , Nobeden drug ni 
tega storil kakor hlapec ali dekla/ Kmalu ve cela soseska, da 
sta tat in tatica. Če posel zboli, mu done na uho grenke 
besede: ,Ni za drugega, kakor da bi žrl in se valjal po postelji. 
Naj se pobere domov, mi ga ne bom o zastonj pitali/ Tako, 
vidite, ravnajo marsikateri naši gospodarji in gospodinje. Ne 
mislijo nič, kako boli to posle — potem se pa še čudijo, da 
tem ni mar za poštenje in srečo hiše. Kakršno mero dajo, taka 
se jim vrača.

Na Kranjskem so hlapci zvezani sužnji in jetniki. Delo ni 
nikoli odpravljeno. Narediš vse dobro, ali v zahvalo in nagrado 
ti kažejo kisle obraze. Če greš le deset korakov daleč, moraš 
dati odgovor, kje sj bil. Nekateri hočejo še to  vedeti, kje si v 
cerkvi stal. Pravijo, da se morajo brigati za tvojo dušo. Oh, oh, 
za tvoje zveličanje jim je toliko mar, kolikor meni za 
Belcebubovo. Nikoli nimaš ne enega svobodnega dne.

novih pogledov v prihod
ke ni novega pogleda na 
d ost.

v .  j o v i č i C



od delegatovi za delegate
Strojniki v društvu

U stanov ljeno  d ru š tv o  s t ro jn ih  inženirjev in te h n ik o v  
N ovo m es to  — O rgan iz irano  odprav ljan je  p ro b lem o v

Ustanovnega zbora društva 
strojnih inženirjev in tehnikov 

.Novo mesto 20. maja se je  
udeležilo preko 40 strojnikov 
(od več kot 300) iz delovnih 
organizacij v novomeški občini. 
Na zboru so sprejeli pravila o 
delu, izvolili vse potrebne orga
ne ter Toneta Kordiša za pred
sednika društva, poslušali pa so 
tudi predavanje o vlogi inovativ
ne dejavnosti.

Zakaj društvo? V močni pre
delovalni industriji v novomeški 
občini so strojniki še kako veli
kega pomena, da kolesje te in
dustrije lahko teče brez zatika
nja. Tako vlogo bi vsaj morali 
imeti. Organizirani pa strokov
njaki lahko bistveno več kot 
vsak posameznik prispevajo k 
razreševanju problemov v naši 
družbi. Področij za skupno delo 
in sodelovanje brez dvoma ne 
bo težko najti.

Ena od osnovnih nalog dru
štva bo pospeševanje inovacij-

DRUŠTVO
UPOKOJENCEV
„PODGORJE“

Ob prazniku krajevne skupnosti 
Stopiče so imeli ustanovni občni 
zbor upokojenci krajevne skupnosti 
Stopiče in Dolža. Vanj je  včlanjenih 
že 150 krajanov. V programu dela 
so sprejeli, da bodo veliko skrbi 
posvečali oslabelim in onemoglim, 
prirejali bodo izlete in ustanovili 
pevski zbor. Za predsednico so iz
volili Ano Popovič.

ske dejavnosti v vseh okoljih, 
razvoj proizvodnih sil, prouče
vanje možnosti za nadomešča
nje uvoženih surovin z domači
mi itd. Nameni in cilji društva 
pa so še drugi: združiti strokov
njake s področja strojništva i n 1 

sorodnih strok za uspešnejše 
reševanje strokovnih vprašanj, 
izmenjava izkušenj, pomoč 
delovnim organizacijam, šolam ' 
in ustanovam s strokovnimi na
sveti in raziskovalnimi naloga
mi, sodelovanje pri vzgoji stro
kovnjakov kot mentorji itd.

Društvo bo delovalo pred
vsem preko strokovnih sekcij. 
Prva, sekcija za motorje in vozi
la, ki je že doslej delovala v 
IMV in je tudi pobudnica usta
novitve društva v Novem mestu, 
že dela. Zanimive bi bile še 
mnoge druge, npr. sekcija za 
varilno tehniko, sekcija orodjar
jev, vzdrževalcev, sekcija za 
energetiko itd., vendar bo nji
hovo delo zaživelo le, če bodo 
ustrezni kadri, ki se s tem 
ukvarjajo, pripravljeni delati v 
društvu. .

Sprva bo društvo „živelo“ s 
članarino, kasneje pa naj bi za 
finančno in druge oblike pomo
či pridobili delovne organizaci
je-

I S U P 1    -------- ---------------------
DANES TELEFON, JUTRI DOM — Ob prvem krajevnem prazniku so v Stopičah priključili 100 
telefonov in pričeli graditi nov društveni in gasilski dom. Temeljni kamen je  v imenu pokrovitelja 
gradnje GG TOZD Žaga Poganci položil ing. Vlado Pavec. (Foto: J. Pavlin)

Iz Iglenika kličejo v svet
Za krajevni p ra z n ik  so v S to p ič a h  pr ik l juč i l i  1 0 0  te le fo n o v  in p r iče li  g radn jo  novega 

gasilskega d o m a  — Brez pros tovo ljnega  dela  ne  bi šlo

Ni naključje, da so v krajevni skupnosti Stopiče izbrali 25. maj 
— dan mladosti za svoj krajevni praznik, saj se je v tem času v 
krajih pod Gorjanci končala velika delovna zmaga, napeljava 
telefona v sleherno vas v krajevni skupnosti, in pričela seje gradnja 
novega gasilskega doma.

SPOSOJENO TRNJE
Nam ni pcvtrebno preiti na 

evropski delovni čas, ker je  pri 
nas ura vedno m inuta pred dva
najsto.

(Iz VECERNJEG LISTA)

Želja zbližati krajane v krajevni 
skupnosti je bila stara že nekaj let, 
uresničevati pa se je  pričela 1978, 
ko je bil pri svetu krajevne skup
nosti imenovan gradbeni odbor. 
Gradnjo om režja so pričeli lani. 
Potrebno je bilo veliko dela ih  pri
zadevanj krajanov in še posebno 
delavcev p tt podjetja, da je načrto
vana akcija uspela. Položenega je 
bilo 3.720 m zemeljskega in 17.000 
m zračnega kabla. Skopati je  bilo 
potrebno 5 km telefonskega jarka in

Denar je že upočasnil razvoj
Vse m anj sredstev tu d i  za vlaganje v v o d o v o d n e  in kanalizacijske  s is tem e v novom ešk i 

o b č in i  — Letošnji p ro g ram  K o m u n a le  res sk rč e n  na n a jp o m e m b n e jše  naloge

Letošnji program vlaganj v vodovodne in kanalizacijske sisteme v 
novomeški občini so v Komunali Novo mesto oblikovali na osnovi 
srednjeročnega načrta in občinske resolucije za letos. Ob bistveno 
manjših finančnih možnostih je tudi na tem področju marsikateri 
načrt padel v vodo, vendar pa najnujnejše naloge ne bodo 
vprašljive.

sela—Dobindol, Visejec-Plešivica v 
Suhi krajini in vodovoda v Mirni 
peči; vodovodno omrežje IM V - 
Žabja vas—Cikava ter primarni vo
dovod za Jedinščico in regrške koše- 
nice v Novem mestu, kjer bo novo 
stanovanjsko naselje.

V programu izgradnje kanalizacij
skih sistemov, za katerega je  letos 
predvidenih 27 milijonov, zavzema 
največji del nadaljevanje izgradnje 
osnovne kanalizacijske mreže v No
vem mestu, k i se v veliki meri 
pokriva s sredstvi samoprispevka. V 
načrtu  je dokončanje črpališča 
Žaga, zadrževalni bazen deževnih 
voda v Kandiji in povezava s kana
lom S preko Krke, 5 razbrem enit 
nikov in okrog 20 priključkov od 
Novoteksa do Žage, ki bodo omogo
čili priključitev vseh kanalizacijskih 
izpustov na tem  obm očju na osred
nji kanal S. Za odvajanje odplak iz 
Ločne in Mačkovca je  potrebno 
zgraditi črpališče v Mačkovcu in

Pri vodovodu bodo najprej za
gotovili sredstva za tiste  objekte in 
sisteme, ki so že lani zaradi manj
šega priliva denarja ostali delno ali v 
celoti neuresničeni, pa za investicije, 
s katerim i bodo določena obm očja 
dobila dovolj pitne vode. Tudi pri 
kanalizaciji bo Komunala nadalje
vala z izgradnjo že začetih  sistemov 
in primarne kanalizacije po pro
gramu samoprispevka ter tistih siste
mov, ki bodo om ogočili priključitev 
novih stanovanjskih sosesk.'

Letos bo za 31 milijonov dinarjev 
investicij v vodovodne sisteme. Od 
tega ima Komunala 16,5 milijona 
lastnih sredstev, ostalo pa bodo pri
spevale delovne organizacije, krajev
ne skupnosti in sami krajani. Med 
glavnimi deli so v programu: rekon
strukcija cevovoda Jezero -S račn ik  
in vodovoda v Do lenjskih Toplicah v 
okviru priprav zazidalnega prostora 
za pionirski dom, nadaljevanje grad
nje vodovoda Bršljin-Straža, Uršna

Le statistična cenenost
V N ovem  m e s tu  feb ru a r ja  najnižjih  13  d o  5 0  cen  na 

d ro b n o ,  najvišjih pa 9

Po statistični primerjavi cen 
na drobno za 50 vrst živil, indu
strijskih izdelkov in storitev v 
Ljubljani, Kopru, Mariboru in 
Novem m estu so bili Novo- 
m eščani februarja letos v pri
bližno enakem  položaju kot pre
bivalci drugih krajev. Dosti nižje 
cene, ki jih  je statistika precej 
časa nazaj izpričevala za Novo 
mesto, so vse manj resničnost, 
čeprav drži, da je  bilo v Novem 
mestu še vedno cenejših kar 
precej vrst živil in izdelkovT 

Tako je bilo februarja v 
Novem m estu naj dražji h 9 do 50 
vrst blaga, npr. krompir, teste
nine, orehova jedrca, tkanina za 
moške obleke, moški čevlji, 
posteljno platno, žarnica, ce
m ent. Na drugem mestu so bile v 
Novem mestu cene 8 vrst živil in 
izdelkov (limon, moke, svinjske

dom ače masti, tkanine za ženske 
obleke, moške majice, ženskih 
čevljev, kavča, .lonca). Tretje 
mesto so zasedle cene sedmih 
vrst izdelkov (sir, vino, moška 
srajca, opeka, lignit, vodna 
ondulacija z umivanjem las, so
lata). Najcenejših pa je bilo v 
Novem mestu 13 vrst živil in 
izdelkov: fižol, čebula, špinača, 
prekajena svinjska rebra, pre
kajena slanina, salama, moška 
srajca iz poplina, spalnica, elek
trični in emajliran štedilnik, 
deske, delo za moško in žensko 
obleko.

Za olje in pivo so odšteli 
prebivalci vseh mest enako de
narja. Približno enako kot prebi
valce drugih krajev pa je Novo- 
meščane februarja stal kruh, 
mleko, govedina, teletina in svi- 
nina, jajčka, riž, jabolka itd.

povezavo do čistilne naprave v Loč
ni. Gre za program samoprispevka, 
ki naj bi doživel začetek gradnje v 
letošnjem letu. Nadaljevali bodo 
tudi gradnjo kanalizacije v Irči vasi 
ter mimo srednjeročnega plana s 
kanalom  R v Regerči vasi in kanali
zacijo za pionirski dom v Dolenjskih 
Toplicah, za kar prispeva vsa sred
stva novomeška stavbnozemljiška 
skupnost.

Program vsekakor ne obsega vseh 
objektov, ki so bili v srednjeročnem  
planu predvideni za letošnje leto, 
nekaj pa jih  je izpadlo že lani. Manj 
razpoložljivega denarja tako botruje 
tudi počasnejšemu kom unalnemu 
urejanju o k o lja

Z. LINDIC-DRAGAŠ

So krive cevi?
V Irči vasi že  zam enja li  
kom aj p o lo ž e n e  p o p o k a n e  

_____________cevi ______

Gradnjo kanalizacije Irča vas- 
Brod (kanal K2), ki jo investira 
novomeška stavbno zemljiška skup
nost, izvaja pa SGP Pionir, so sprem
ljale težave, ki so razburile tukajšnje 
prebivalce. Komaj položene cevi so 
namreč popokale in potrebno jih  je 
bilo zamenjati, seveda s ponovnim 
prekopavanjem.

Franc Štirn, ki opravlja gradbeni 
nadzor, pravi, da je bilo s Pionirjem 
ob prevzemu del dogovorjeno, da bo 
za kanalizacijo polagal salonitne 
cevi. Ker pa jih  ni bilo mogoče 
dobiti, so pristali na polaganje raz
meroma novih betonskih cevi, k ijih  
dela „Nivo“ iz Celja. Pri polaganju 
je bil vseskozi prisoten m onter Nivo
ja, v rokah pa so imeli tudi strokov
na navodila, kako opraviti delo ter 
„izvide“ o ceveh. Kljub vsemu so 
potem, ko so bile cevi že položene 
do ceste Novo mesto Dolenjske 
Toplice, opazili, da pokajo. Strokov
ni ogled delavcev Zavoda za raziska
vo materiala.in konstrukcij ter Nivo
ja  je  pokazal, da so zdržale le cevi, 
ki jih je Pionir sam podbetoniral, 
dve tretjini cevi pa je  bilo tako 
poškodovanih, da je bila potrebna 
zamenjava.

Komu „naprtiti“  krivdo in stro
ške? Dodatne raziskave cevi so po
kazale, da so kar 20 odstotkov pod 
zahtevano in prvotno dokazano 
trdnostjo  in vse kaže, da Cevi le niso 
ustrezale zahtevam. Dokončnih po
ročil še ni, ker še delajo preiskave, 
celjski Nivo pa je medtem  že zame

n ja l  poškodovane cevi.

postaviti 380 drogov, 125 ozem
ljitev in 40 sider. Krajani so skupno 
opravili preko 10.000 delovnih ur. 
K uspehu akcije so veliko prispevali 
tudi vojaki garnizije Poganci in 
Bršljina. Akcija, ki je  potekala pod 
geslom „Telefon v vsako vas pod 
Gorjanci!" je uspela in danes zvo
nijo telefoni v obeh krajevnih skup
nostih, v Stopičah in na Dolžu. V 
svet lahko pokličejo tudi z najbolj 
visoko naseljene vasi v Gorjancih, iz 
Iglenika. Na avtom atsko centralo, v 
prostore nad trgovino, je sedaj pri
ključenih 90 naročnikov, omrežje 
pa je grajeno tako, da lahko v bližnji 
prihodnosti nanj priključijo še 40 
telefonskih priključkov. Celotna 
napeljava je veljala 1,8 milijona 
dinarjev, pokrovitelj je bila edina 
delovna organizacija na tem 
obm očju, Mercator TOZD Stan
dard.

Na proslavi, ki so jo  spletli učenci 
osnovne šole „Janez Trdina", do
mači pevski zbor in vojaki garnizije 
Poganci, je  prvi telefonski klic slo

vesno opravil drreiuor pokrovitelja 
Ciril Jam ovič s pogovorom s Čuč- 
kovim Florjanom  z Dolža.

Prvemu krajevnemu prazniku je 
bil v Stopičah namenjen tudi drugi 
del slovesnosti s polaganjem temelj
nega kamna za novi gasilski dom 
sredi kraja. Stari dom so že podrli, 
za novega pa je material pripravljen 
in bodo gasilci ob  pom oči krajanov 
že v naslednjem tednu pričeli z 
delom. V spodnjih prostorih doma 
bo poštni urad, prostor za CZ in 
prostori za gasilsko dejavnost. V 
nadstropju pa bo dvorana s 110 
sedeži in majhnim  odrom, sedež 
krajevnega urada in prostor za druž
benopolitične organizacije. Sredstva 
za gradnjo bodo največ prispevali 
krajani iz samoprispevka in s prosto
voljnim delom, pomagale pa bodo 
tudi nekatere delovne organizacije.

Vse že opravljene in nove delovne 
naloge zgovorno pričajo o požrtvo
valnem delu krajanov. Najpri- 
zadevnejši in zaslužni so na slav
nostni seji skupščine krajevne skup
nosti prejeli priznanja OF. Dobili so 
ga: Alojz Mikec, Slavko Staniša, 
Franc Zorc, Tone Šime, Alenka 
Bavdaš, Franc Kastelic in KO RKS 
Stopiče.

J. PAVLIN

Pionirji
po poteh
borcev „

Od 7. d o  9. jun ija  v novo 
meški o b č in i  p o h o d  pionir 
jev na o sv o b o jen o  o z e n #

Vrsto letošnjih jubilejev (40 W  
Zveze pionirjev Jugoslavije, 30 W 
Zveze prijateljev mladine, 40-leta** 
partizanskih brigad in 90-letnico r°i 
stva tovariša Tita) bodo slovcnsB 
pionirji počastili tudi s pohodom1® 
osvobojeno ozemlje po poteh 1' 
divizije. Pohod sc je  začel že sr^ 
maja na Trebelnem, v njem pa sode 
lujejo še pionirji, mladinci in d*® 
štva, ki vključujejo pionirje iz WT 
ske, ljubljanskih, grosupeljs^ 
vrhniške, cerkniške, ribniške, koč«*' 
ske, novomeške, metliške in čnf 
maljske občine. Pohod se bo konc*1 
12. junija na zboru jugoslovanski 
pionirjev v Črnomlju, kjer bo tud1 
300 udeležencev iz novomeške obet

Pohoda se bodo udeležili *oie* 
tudi pionirji iz novomeške obči®®' 
..Prevzeli*1 ga bodo 7. junija ob )“• 
uri na Prevolah v Suhi krajini, K)c* 
bo partizanski miting. Pohod bo sel 
nato preko Gradenca, Žužemberka, 
Dvora, Soteske, Meniške vasi, D or  
lenjskih Toplic, Straže in Prečne v 
Bršljin, kjer bo 8. junija ob 17.30 
pri osnovni šoli osrednji miting v 
novomeški občini. Na osrednji 
miting bodo prišle še pohodne enote 
iz smeri Becelotove jame, Mirne 
peči in Mačkovca. Pohod se bo 
nadaljeval preko Marofa, Roka, 
Crmošnjic, Šentjošta, Stopič do 
Vahte, kjer ga bodo nadaljevali 
pionirji iz metliške občine.

AKCIJA ZBIRANJA 
OBLAČIL

V četrtek, 3. junija, od 17. do 
19. ure organizira Rdeči križ v 
občini Novo mesto akcijo zbira
nja oblačil, obutve, posteljnine 
in pohištva. V krajevnih skup
nostih pripravljajo akcijo krajev
ne organizacije RK v povezavi s 
šolami in aktivi RK v delovnih 
organizacijah. Občani naj ta dan 
do 17. ure postavijo pripravljene 
svežnje pred vhodna vrata ali jih 
predajo na zbirno mesto, če je  v 
krajevni skupnosti do ločena 
Občani, ki nameravajo oddati 
pohištvo, pa naj to sporočijo 
občinskem u odboru RK Novo 
mesto na tel. 2 1 -4 3 0 .

Najboljši kovinar je ženska
    . ^

H erm ina  Pungerš ič  zbrala  največ t o č k  na o b č in s k e m  te k m o v a n ju  kovinarjev -  Najbolj5' 
iz p o sa m e z n ih  sk u p in  na rep u b l išk o  te k m o v an je ,  ki bo  v Č rn o m lju ,  K rškem  in Novef1

m estu  ^

Občinski sindikalni svet v Novem mestu je  bil 22. maja 
organizator 1 . občinskega proizvodno-delovnega tekmovanja kovi- 
naijev, ki ima v Sloveniji z večjimi in manjšimi presledki že 
26-letno tradicijo. Današnji pomen srečanja kovinaijev je  spod
bujanje inventivne dejavnosti, povečanj produktivnosti in varstva 
pri delu ter dosežke prenesti v tovarniške hale in delavnice. 
Proizvodna tekmovanja so svojevrstna šola samoupravljanja in 
osebnega izobraževanja.

Na občinskem tekmovanju v 
Novem mestu se je zbralo 25 
tekmovalcev, ki so se pomerili v 
teoretičnem in praktičnem
delu. Tekmovanje se je odvijalo 
v proizvodnih prostorih IMV 
Novo mesto in v Iskri — TOZD 
HIPOT Šentjernej. Za največje 
presenečenje tekmovanja je 
poskrbela kovinostrugarka 
Hermina Pungeršič iz IMV, ki 
se je kot edina ženska v vsej 
zgodovini tovrstnih tekmovanj

uvrstila na republiško .tekmo
vanje, v Novem mestu 'pa je 
med vsemi moškimi tekmovalci 
dosegla tudi največje število 
točk.

Rezultati tekmovanja: kon
struktorji: 1 . Janez Mervar
(IMV), varilec REO: 1. Martin 
Medle, 2. Rado Zidarič, 3. 
Janez Lobe (vsi IMV), varilec 
MAG: 1. Franc Kekič, 2. Pavel 
Čerček, 3. Janez Zaletelj (vsi 
IMV), avtomehanik Diesel: 1.

POKAL NAJBOLJŠI KOVINARKI — Na tekmovanju kovinarjev 
novomeške občine je največ znanja pokazala 25-letna Hermina 
Pungeršič iz IMV-TOZD tovarna avtomobilov (mehanske obde
lave). Kot edina predstavnica nežnejšega spola se bo udeležila 
republiškega tekmovanja, ki bo od 11. do 13. junija v Črnomlju, 
Krškem in Novem mestu. (Foto: J. P.)

Franc Klančar, 2. Jože Sentf* 
(oba Krka), varilec TIG: *’ 
Alojz Žura (Krka), Kovinost*0' 
gar: 1. Hermina Pungert
(IMV), 2. Ivan Fink (Krka), C 
Marjan Ambrožič (IMV), k<*vl 
norezkar: 1. Anton Long*1
(IMV), 2. Jože Jamnik (Iskra/, 
glamenski varilec: 1 . AM 
Z ura (Krka), 2. Brank0 

Gazvoda (IMV), orodjarji!... 
Jože Luzar (Iskra), 2. Jože V'° 
(Iskra, 3. Janez Medic

Ob tekmovanju kovinarje?8̂  
razpisali tudi naloge 
-kovinar11 za vse osnovne * 
srednje šole. Žal so se na ***'. 
tečaj odzvali le na osnovni 
Milke Sobar-Nataše. Avtori®*" 
treh nalog je komisija pode*0 

knjižne nagrade; prejeli so j1*1' 
Polona Hrovat, Dani Jakše ,rl 
Franci Zupančič. ...

J. PAVLIN

NAJBOLJŠI
VESELOŠOLARJI

V osnovni šoli Janez Trdina v 
Stopičah je bilo 15. maja občinsk0 
tekmovanje veselošolarjev, ki se g® 
je udeležilo 147 učencev iz ° sn0T 
nih šol novomeške občine. Prva*d> 
ki bodo občino zastopali na repubre 
škem tekm ovanju 30. maja v Ljub- 
ljani, so: 3. razred: Jasmina Stoka" 
novič (o.š. Katja Rupena), 4. raz-  ̂
red: Matjaž Longar (o.š. Žužem 
berk), 5. razred: Marko Bračko (o-8- 
Milka Šobar -Nataša) 6. razred- 
Andrej Šurla (o.š. Stopiče) 7. raz
red. ClaVdija Mestnik (o.š. Grm), °' 
rezred: Damir V rančič (O.š. Br» 
ljin). Pokrovitelj tekmovanja je bila 
tovarna Iskra TOZD Elektrospojna 
vezja Novo mesto. Za vse tekmoval
ce je pripravila priložnostna darila/ 
tekmovalci pa so si ogledali tudi 
film „lskra danes".
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Za sredo, 2. junija, je v No
vem mestu sklicano skupno za
sedanje zborov občinske skup
ščine in delegatov zdravstvene 
skupščine, kar je prvi primer 
takega načina dela. Obravnavali 
bodo problem atiko zagotavljanja

in izvajanja zdravstvenega var
stva s poudarkom  na težkem 
finančnem  položaju zdravstva. 
Po tej seji bodo vsi trije zbori 
občinske skupščine razpravljali 
še o poročilu Zavoda za družbe
no planiranje, zbor združenega 
dela in zbor krajevnih skupnosti 
pa bosta s sejo še nadaljevala. 
Predvidena je obravnava nekate
rih odlokov s področja stano
vanjskega gospodarstva in urba
nizma.

ponosna je na verz, ki ga ji je 
mala Tina nedavno skovala iz 
srca: „ Preljuba moja Draga,
kako te imam jaz rada!”

Tovarišica Rometova jo na 
vprašanje o svojem bodočem  
udejstvovanju v javnem življenju 
rekla: , ,Držim se tega, kar nam 
je rekel Tito, da revolucionar 
preneha z delom, kadar umre.” 

Za svoj življenjski jubilej je 
dobila številne čestitke, med 
prvimi pa so ji voščili Lidija 
Sentjurc in Sergej Kraigher, 
Viktor Avbelj, Andrej Marinc, 
Janez Zemljarič, France Popit, 
Vinko Hafner in drugi. Tudi 
predstavniki novomeške občine 
je niso pozabili in ne njeni ožji 
krajani, kar ji je še posebno 
ljubo.

R. B.

Č e s t i tk e  Dragici R om etov i  o b  njeni 60-letnici

13. maja je  praznovala 
60-letnico Dragica Rome, ki jo 
od 1960 štejemo za Novo- 
meščanko in je ena najvidnejših 
družbenopolitičnih delavk, ki se 
je uveljavila tudi v več. republi
ških in zveznih funkcijah. Zaradi 
mladostnega videza in njej lastni 
življenjski energiji ji nihče ne bi 
prisodil toliko let, vendar jih 
sama noče skrivati, še manj za
molčati.

Njena življenjska pot se je 
začela v napredni Branisljevi 
družini v Cerknici, Dragica pa je 
v pripravah na vojno vihro kon
čala bolničarski tečaj in te 
izkušnje potem  s pridom upo
rabljala v partizanih. Je nosilka 
spomenice 1941, bila pa je v 
Rakovški četi, Loškem odredu, 
Soškem odredu, v Gradnikovi 
brigadi, kjer je bila ranjena, 
potem  v Sercerjevi brigadi in 
nazadnje v enotah Glavnega 
štaba. Opravljala je različne dol
žnosti, od bolničarke v če ti do 
sekretarke SKOJ, komisarke 
čete in pom očnice komisarja ba
taljona. Ima pa čin kapetana. 
Najljubši so ji spomini na 1. 
dekliško četo. Tovarišija iz tistih  
časov še vedno drži.

Po vojni jo  na Dolenjskem 
srečamo 1960 kot direktorico 
n o v o u stan o v ljen eg a  PTT 
podjetja Novo mesto in zvezno 
poslanko, nato je bila podpred
sednica skupščine SRS in pod
predsednica republiškega Zdru
ženja ZZB NOV, aktivna pa je 
tudi v svoji krajevni skupnosti 
Ločna-M ačkovec. Že nekajkrat 
se je  zelo izkazala kot pred
sednica gradbenih odborov, saj 
je bila pod njenim vodstvom 
zgrajena v Ločni zdravstvena 
postaja z lekarno, lani pa je bil 
zgrajen vrtec. Zdaj predseduje 
odboru za gradnjo jasli. Za svoje 
požrtvovalno delo je prejela več 
visokih vojaških in drugih
državnih odlikovanj, Novo-
nreščani pa so se ji oddolžili s 
Plaketo in Nagrado Novega
mesta.

Upokojena je že 13 let,
vendar vsa ta leta še ni okusila 
dolgega časa. Aktivna je v druž
benopolitičnem  življenju doma 
in trenutno kot predsednica 
komisije za prošnje in pritožbe 
pri republiškem združenju ZZB 
NOV. V prostem  času se najraje 
posveča štirim vnukom. Marku, 
Alešu, Jani in Tini. In prav

^  junija z a č n e  graditi  Iskra - K e k o  v Ž u ž e m b e rk u  -  Z  novim  p ro g ram o m  b o d o  75  
u^sto tkuv ce lo tne  p ro izvodn je  nam enja li  izvozu — Z an je  se zan im ajo  tu d i  Kitajci

»Revolucionar preneha z 
delom, kadar umre”

Pred nekaj dnevi je  bil v žežemberški Iskri na obisku kitajski 
jhhbasador in se zanimal za novi program večslojnih keramičnih 
^°ndenzatorjev in nakup tudi dela opreme za to  proizvodnjo, ki jo 
^Užentberčani sami delajo. Celoten novi program je nastal na 
°snovi lastnih zamisli, brez vseh tujih licenc.

Štiri leta so trajale priprave na Za novo žužemberško inve-
° v°  investicijo v žužemberški Iskri, sticijo so združevali sredstva v vsej

_ e maja letos pa je pom em bna iskri, zaradi močne izvozne usmerje-
^ ž_bj dobila potrebno podporo in nosti pa sodi med družbeno pri-

‘'eno dokum entacijo za začetek 
®®<lnje. Predvideno je, da bo novo- 

eski Pionir začel graditi 1. junija 
Mos, 25 . maja prihodnje leto ,pa naj 
1 bila otvoritev. Gre za nov objekt 
Podaljšku sedanje stavbe z 2.800

Površine in v vrednosti 250 
jonov dinarjev, v katerem  bodo 

°'zvajali večslojne keram ične kon
denzatorje.

.Že doslej je ta malo več kot 
d-članski kolektiv od 60 do 70 
st- celotne fizične proizvodnje 

, tPenjal izvozu, novi program pa 
omogočil ne samo obdržati se na 

je m  trgu, ampak tudi nadaljnji 
lzv°žni razvoj.
. »S konkurenco se v tujini sre- 

Jomo vse bolj, ampak se bomo 
e borili z novim kot s starim 

j[01̂ v°dnim  programom,” je dejal 
ek tor Keko v Žužemberku, 
v 0n°m ist Dušan Lavrič. Imajo 

to tržnih analiz in elaboratov, vsi 
Pr HZkazujel°  m°žnost nadaljnjega 
to?r a na tuja tržišča. Letos imajo 

tko naročil, da ne vedo, kak o , 
do vse zmogli. Oskrba s surovi
na doslej še ni bila kritična, kot 

do V̂ ° .V tovarn*’ Pa je več težav z 
aij,lueimi kot z uvoženimi materi- 

■ Kar največ skušajo uvoz nado- 
d0 ** z dom ačim  blagom, ker pa 

* *  surovine niso tako dobre, 
str * * V Pro‘zv°dnji več izmeta in 
nov rastej°- ž  nedavno sprejetim 
I 'ni zveznim zakonom o razpo- 
^ anju z devizami nastaja hujši,pro- 
Ve ^  Vsega tega sc dobro zavedajo, 
teš i p r' elektronski proizvodnji 
. ' ev samo v naglem spremljanju

° vnih dosežkov.

znane prednostne naložbe. Z vso 
zmogljivostjo bo nova tovarna pred
vidoma delala šele v letu 1985, ob 
tem pa ne računajo na več kot 30 
novih zaposlitev, še to  samo stro
kovnih kadrov. Sicer bodo delovno 
silo iz stare proizvodnje preusmerjali 
v novi program  Za nove kadre ne 
bo težav, kajti 36 jih  štipendirajo, 
po končanem  šolanju pa se še 
dodatno usposabljajo na Inštitu tu  
Jožef Štefan.

D O L E N JSK E
TO PLICE:
LETO S 11 
P R IZ N A N J

V nedeljo, 23, maja, so na 
svečani proslavi v topliškem  Kul
turnem  dom u podelili 11 letoš
njih krajevnih priznanj, in sicer 
10 posameznim občanom  za 
dolgoletno in prizadevno delo 
ter Osnovni organizaciji ZK v 
Dol. Toplicah, ki je ne le najbolj 
delavna v širši topliški okolici, 
ampak je tudi ena najboljših v 
vsej novomeški občini. Posamez
ni dobitniki krajevnega priznanja 
so: Jože Bučar iz Ljubljane, 
Anfon Fink iz Podhoste, Jože 
Gorše iz Podturna, Jože Lukšič 
iz Dol. Toplic, Marica Fifolt iz 
Soteske, Gašper Pelko iz Dol. 
Toplic, Ivanka Salmič iz Poljan, 
Stane Šobar iz Dol. Toplic, Ro
man Šuštaršič iz DoL Toplic ter 
Ivan Turk iz Dol. Sušic.

Da bi preprečili nesreče
..Opremimo z gasilnim aparatom vsako hišo in 
Poslopje", je  geslo le tošn je  akcije  v pripravi na 

NIMNP

SNIDENJE PO 40 LETIH -  Večina od 120 še živečih borcev 1. dolenjskega bataljona oziroma 5. 
slovenskega partizanskega bataljona je prišla v nedeljo na snidenje v Dol. Toplice, kjer so ob jubileju 
razvili svoj prapor. Iz tega bataljona je 5 narodnih herojev, od teh trije še živijo. (Foto: R. Bačer)

Pristne vezi še vedno trajajo

Celotni razvoj žužemberške 
Iskre je plod dela dom ačih strokov
njakov in sodelovanja z omenjenim 
institutom, zlasti pa veliko zaslug 
pripisujejo prof. Dragu Kolarju.

R. B.

Novomeška kronika
KONTEJNER NA PARKIRIŠČU 

- Na Cesti heroojev so v četrtek  
postavili večji kontejner bivališče 
na parkirnem prostoru zraven Do- 
lenjkinega Marketa. Krajani ugibajo, 
kaj bo v njem, kajti prostor se 
nikomur ne zdi primeren, saj je že 
tako na parkirišču vedno tesno.

REČENO - STORJENO! -  No- 
voteks uresničuje zamisel o novi 
modni trgovini na Glavnem trgu, ki 
bo s pestro ponudbo ne le Novo- 
teksovih izdelkov zadovoljevala za
htevnejše kupce. Začeli so prenav
ljati bivšo dr. lvanetičevo hišo, ki jo 
je tovarna odkupila, in kaže, da 
začasna varovalna ograja ne bo dol
go stala. Delajo delajo ves dan, celo 
ob sobotah. Hišo obnavlja trebanjski 
Tregrad, ki očitno  hoče konkurenci 
pokazati, kaj zmore.

DEKLICE V VEČINI -  Prejšnji 
teden so bili z obm očja mesta rojeni 
4 otroci, od teh  3 deklice in 1 
fantiček. V novomeški porodnišnici 
so rodile: Marija Lo jk z Drske 46 -  
deklico; Marija Kamenšek iz Lamu
tove 7 -  R enato; Marina Vidljinovič 
z njiv Ig  — Nastjo in Ana
Kastelic iz Bršljina -  Mateja.

TUDI JAGODE ŽE IMAJO 
Novomeška tržnica je bila tudi v 
ponedeljek dobro založena, zlasti s 
sadjem, zelenjavo in sadikami, že

nekaj dni prej pa so se pojavile prve 
letošnje jagode. Ker zahtevajo za 
kilogram jagod 240 dinarjev, kupcev 
ni veliko. Češnje so še vedno po 120 
din, novi krom pirček pa se je poce
nil na 60 din kilogram. Kljub temu 
da je solate po vrtovih toliko, da jo  
mnogi ponujajo sosedom zastonj, na 
trgu za kilogram solate še vedno 
zahtevajo najmaiij 80 dinarjev.

Ena gospa je rekla, da jo  prav 
zanima, kako si predstavljajo 
stabilizacijo pri Cestnem pod
jetju, Komunali in Pionirju, saj 
priče trdijo, da včasih 16-tonski 
kamion pelje 50 kilogramov 
težko železno palico ali kos 
orodja iz Bršljina na Cii;avo ali 
iz Ločne na Slatnik . . .

Start po štiriletnih pripravah

ŠE TOPLEGA ODPELJEJO -  Pomanjkanje cementa je  še vedno 
čutiti ne le v mestu, tudi na podeželju. Pretekli teden so pri 
Mercatorju na Dvoru dobili manjšo količino cementa, pa s o jo  
kupci pri priči razgrabili. (Foto: R. Bačer)

Štabi za civilno zaščito bodo 
skupno z gasilskimi društvi 
na terenu zbirali interesente 
za nakup gasilnih aparatov 
in jih bodo tudi dostavljali. 
Gasilci imajo še nalogo ob
čane usposobiti za ravnanje 
s temi aparati in prevzemajo 
skrb za vzdrževanje le-teh. 
Občani pa bodo morali ob 
prevzemu aparatov prevzeti 
nalogo, da bodo aparate 
vzdrževali, tako da bodo vse
lej v uporabnem stanju.”

-  Na kakšen način bo 
potekalo razdeljevanje oziro
ma prodaja teh gasilnih apa
ratov? Jih bo za vse dovolj?

„Šli bomo po vseh vaseh 
in bomo poskrbeli, da bo 
ročni gasilni aparat prišel v 
vsak zaselek. Če bo zani
manje večje, kot je zdaj na 
voljo teh pripomočkov za 
gašenje, bomo akcijo na
daljevali.”

—„ Ali lahko v nekaj bese
dah razložite še namen te 
akcije?

„Glavni namen je izboljša
ti požarno preventivo zlasti 
na vasi. Vemo, da često pri
haja do požarov, ki jih za
netijo otroci pri igri, do dru
gih nesreč v zvezi z ognjem, 
in da preteče precej časa, 
preden lahko pridejo na po
moč gasilci. Če bo pri vsaki 
hiši ročni gasilni aparat, 
bodo občani sami lahko ta
koj ukrepali in preprečili ve
čje nesreče. Doslej je bilo po 
terenu že precej predavanj o 
tem, zdaj pa želimo kraja
nom praktično pomagati, da 
bi bili kos pri začetnem ga
šenju požarov. Vsak lastnik 
gasilnega aparata pa bo dobil 
tudi knjižico „Požar na kme
tiji," v kateri bodo prav tako 
praktični nasveti za ravnanje 
v primeru izbruha ognja.”

R. BAČER

Slavko Jarkovič, član iz
vršnega sveta novomeške ob
činske skupščine in sekretar 
sekretariata za narodno ob
rambo, je te dni nekaj več 
povedal o široko zasnovani 
akciji, ki bo zajela vse vasi in 
zaselke v novomeški občini.

»V okviru letošnje akcije 
Nič nas ne sme presenetiti 

v pripravah poseben po
udarek dan dvema področje- 
rua, in sicer: organiziranju 
civilne zaščite po vaseh in 
zaselkih ter krepitvi požarne 
preventive. Slednja je zami
šljena v širši akciji, ki je že 
stekla.”

Z a krajevni p razn ik  D olen jsk ih  T o p lic  s rečan je  z borc i  I. V D V  brigade  in 1. D olen jsk im  
b a ta l jo n o m , ki je  o b  tej p r i ložnosti  razvil tu d i  svoj p ra p o r

N A JB O L J A K T U A L N O  
V S Z D L

20. maja se je sestalo predsedstvo 
Občinske konference SZDL v No
vem mestu in obravnavalo akcijo 
Rdečega križa za napredek osebne 
in splošne higiene, letošnjo Akcijo 
NNP in pretresalo gradivo v  zvezi z 
ustanavljenjem skupnosti za ceste, 
ki bo, kot kaže zadnja interesna 
skupnosst, ustanovljena v občini. Na 
seji je tekla beseda še o kadrovskih 
zadevah, ki se v novomeški občini 
zatikajo na več področjih. O tem  pa 
obširneje prihodnjič.

Slavko Jarkovič: „Če bo v 
vsaki vasi več ročnih gasilnih 
aparatov, bodo občani sami 
“ hko takoj gasili v primeru 
nesreče z ognjem in tako 
preprečili večjo škodo”

-  Kako si zamišljate orga
nizacijo akcije „Opremimo z 
gasilnim aparatom vsako hi
šo in poslopje? ”

»Občinski štab za civilno 
Zaščito je v sodelovanju z 
občinsko gasilsko zvezo in 
interesno skupnostjo za var
stvo pred požarom akcijo 
zasnoval. Naročili smo večje 
število ročnih gasilnih apara
tov, ki bodo občanom na 
voljo po znatno znižani ceni.

Od 22. do 24. maja so se v Dol. Toplicah vrstile prireditve v čast 
krajevnemu prazniku. Na osrednji slovesnosti v nedeljo, 23. maja 
dopoldne, je bil tudi Viktor Avbelj-Rudi, predsednik predsedstva 
Slovenije

Večina od 120 šc živečih borcev 
I. dolenjskega bataljona oz. 5. slo
venskega partizanskega bataljona se 
jc skupno s Topličani in predstav
niki krajevnega ter občinskega druž
benopolitičnega življenja udeležila 
nedeljske proslave v Kulturnem  do
mu. V imenu domačinov je o po
menu topliškega praznika govoril 
Franc Kunip, nato pa so podelili 11 
letošnjih krajevnih priznanj.

Drugi del svečanosti, popestren s 
kulturnim  programom, je bil izrazi
to borčevski. Krajevna skupnost 
Dol. Toplice je dobila zlato plaketo 
VDV, nato pa je kot slavnostni 
govornik nastopil Dušan Švara, 
kom andir prve čete 1. dolenjskega 
bataljona, ki je tokrat slavil 40-let- 
nieo ustanovitve na Topli rebri. To
variš Švara je obudil spomine na 
nastanek in kratko, toda pomembno 
in zmagovito pot I. dolenjskega ozi
roma 5. slovenskega bataljona, ki 
ima evidentiranih 300 borcev, od 
teh  jih  je 120 še živih. Za vsakega 
posebej zbirajo podatke in analiza 
za dve trejini še živečih borcev kaže, 
da je med tem i 50 spomeničarjev, 
39 višjih oficirjev in generalov, 5 
narodnih herojev, od  katerih so 3 šc 
živi. Prav borci tega bataljona so 
k asneje pretežno tvorili vodilni ka
der v raznih partizanskih enotah.

Topličane in borce enote VDV in 
I. dolenjskega bataljona vežejo vsa 
leta skupni spomini na težke, a lepe 
čase, ko so borci s svojo aktivnostjo

dosegli, da se sovražnik vse od maja 
1942 da.lje do konca vojne nikdar 
več ni za stalno naselil v Toplicah.

Na proslavi v Kulturnem  domu so 
podelili še spominske trakove delov
nim organizacijam širše Dolenjske, 
še posebej toplo pa so se zahvalili 
tovarni Labod za prispevanj prapor,

ki so ga takrat svečano razvili.
Že dan poprej, 22. maja, pa so 

imeli v Toplicah množičen tek po 
krajevnih ulicah, v Podturnu jc bilo 
srečanje borcev I. VDV brigade, na 
Medicevi hiši pa so odkrili tudi 
spominsko ploščo. Slavje za krajevni 
praznik so v ponedeljek počastili šc 
pionirji in mladinci domače šole 
Baza 20, za krajane pa je bila lepo 
pripravljena slavnostna akademija.

R. B.



Povečane četrtletne izgube
Z ask rb ljen o st je  u p rav ičen a , tu d i  za tis te , ki se d rž ijo  na površin i

Minili so časi, ko so zaposleni ob izgubah ali komaj še 
rentabilnem poslovanju le zamahnili z roko, češ bo kako, saj 
nismo ne prvi ne zadnji zabredli v težave. Ta hip je vsak a  izguba, 
tudi planirana, resno opozorilo, da se z njo ne sme nihče 
sprijazniti, d a je  treba natanko razčleniti, koliko so zanjo krivi sami 
in koliko okoliščine, na katere v kolektivu niso mogli vplivati.

V gospodarstvu brežiške Gostinstvo je prav tako zaključil
tromesečje z izgubo, Pripisujejo jo 
predvsem višji amortizaciji, izguba 
znaša 559 tisočakov in je v celoti 
pokrita, le to s  se je  nekoliko po
večala tudi izguba Posavskega veteri
narskega zavoda, vendar vsota ni

občine so se izgube v prvih treh 
mesecih v primerjavi z istim 
obdobjem  lani povečale za 18 odst. 
in znašajo skoraj 31 milijonov 
dinarjev. Med izgubarji vodita To
varna prikolic 1MV z 11,6 milijona 
dinarjev in Terme Č atež z 11,2 
milijona dinarjev. Ob tem  je treba 
takoj pripom niti, da pri IMV ne gre 
za realno izgubo tozda, ampak za 
posledice težav, v katerih se je 
znašla celotna delovna organizacija. 
Položaj brežiškega tozda bodo zato 
reševali v sklopu DO. v  Term ah 
imajo velika odplačila, dodatno pa 
jih  bremeni še amortizacija. Izguba 
jih  ni presenetila, ker so jo  planirali, 
in to  celo za 9 odst. več, ko t je 
prikazuje obračun. Vsota je  v celoti 
pokrita.

Z izgubo so tokrat poslovale 
tudi skupne službe pri Agrarii, kot 
razlog zanjo pa ugotavljajo prenizko 
obračunane storitve tozdom. Pri Pe
trolovi trgovini na drobno je izguba 
za 10 odst. manjša kot lani, nastala 
pa je  zaradi manjše prodaje ob 
pom anjkanju goriva, delno pa tudi 
zaradi neplačanih računov. Izguba 
ob četrtle tju  znaša 5,9 milijona 
dinarjev. Pri Brebusu so je prikazali 
za 840 tisočakov, vendar menijo, da 
se J>o do junija stanje normaliziralo. 
Tudi ta kolektiv m očno bremenijo 
krediti, ki jih  odplačuje za novo 
avtobusno postajo. Petrolov tozd

IZ G U B A  V 
Z D R A V S T V E N I 

SK U PN O ST I
V prvein tromesečju je  imela 

občinska zdravstvena skupnost Bre
žice 6,363.000 dinarjev izgube. Med 
vzroki so našteli izpad sredstev iz 
solidarnosti in premajhen priliv 
denaija iz prispevne stopnje

V meglene besede 
ovite dolžnosti 
ne obvezujejo

Ko so sklepi sprejeti, je  
k o n e c  dogovarjan ja

Zahteve po doslednejšem izva
janju poklicnih in družbeno
političnih dolžnosti so v družbi 
vedno glasnejše, vendar so sc jim  
do sedaj še najbolj približali v 
delovnih organizacijah, kjer 
opravljeno delo lahko stehtajo 
ah zmerijo z metri. Če so dobro 
organizirani, merijo tudi zah
tevnejša strokovna in organi
zacijska opravila, odvisno od 
tega, kako natančno znajo in 
želijo opredeliti odgovornost 
posameznika ali skupine.

V kolektivih, kjer so se resno 
lotili stabilizacijskih programov, 
natančno vedo, kaj mora kdo 
storiti in do kdaj. V takih pri
merih nihče ne more prelagati 
dolžnosti na drugega. Slabše je 
tam, kjer so zahteve splošne in 
zavezujejo hkrati vse in nobe
nega. V takih primerih se ljudje 
lahko izmikajo, če delo ni oprav
ljeno. Prav imajo, saj bo pri
zadete člane kolektiva samo to

velika in znaša 275 tisočakov. Med 
izgubarji ni več Opekarne in tudi 
Dekorlesa ni zaslediti, čeprav 
posebno dobro najbrž ne gre no
benemu.

V gospodarstvu se obetajo novi 
problemi, ki bodo zamajali pred
vsem tiste manj trdne kolektive, 
zato je izvršni svet sklical direktorje 
in se dogovoril z njimi, naj pravo
časno poskrbijo za ustrezne ukrepe 
katerih izvajanje bo IS sproti 
spremljal.

J. t i .p p i ;y

izučilo, da se bo vsalc samou- 
pravljalec v tozdu, vsak občan v 
KS in družbenopolitičnih orga
nizacijah zavedel, da ponavljanje 
splošnih načel in zavijanje 
sklepov v meglene aktivistične 
fraze ne pripelje nikamor, če iz 
njih ni m ogoče izluščiti bistva. 
Pač, na prvem naslednjem ses
tanku bodo spet lahko naštevali 
od začetka, kaj vse bi morali 
napraviti.

Pa tudi demokracijo si mnogi 
napačno predstavljajo, kot je na 
vprašanja o opredeljevanju in 
izvajanju odgovornosti pred 
kratkim  pojasnjeval direktor 
Tovarne pohištva v Brežicah 
Franc Puhner. Predvsem ne 
ločijo, da je dogovarjanje eno, 
uresničevanje sklepov pa drugo. 
V slepi privrženosti demokraciji 
za vsako ceno se ne zavedajo, da 
jo  lahko uveljavljajo le toliko 
časa, dokler sklepi še nastajajo. 
Ko so sprejeti, jih  morajo samo 
še izpeljati. Razpravljanje je 
potem  odveč. Bilo bi torej 
nadvse koristno, če bi dosledno 
uveljavljanje sklepov in odgovor- 
nosti iz vzorno organiziranih 
kolektivov prenesli v krajevno 
skupnost in družbenopolitično 
življenje ter dosegli, da tudi kdo 
odstopi, če sprejetih nalog ne 
zna, ne more ali noče izpeljati.

J. T.

L

POČASTITEV POMEMBNIH OBLETNIC — Z razstavo ,,Narodnoosvobodilna borba v delih likovnih 
umetnikov Jugoslavije sta Posavski muzej’ in Dom JLA v Brežicah počastila 90-letnico rojstva 
predsednika Tita in 40-letnico jugoslovanskega vojnega letalstva. Umetniška dela za to nadvse 
zanimivo razstavo je  posodila muzeju Galerija Doma JLA v Beogradu. Razstavo je po uvodnem 
koncertu Šentjernejskega okteta v torek, 18. maja, odprl generalmajor Nikola Benič (na sliki prvi z 
leve. Foto: Jožica Teppev).

NOVO V BREŽICAH
SRAMOTA VSEM NA OČEH 

Kopalna sezona se bliža, razpada
joče , nikoli popravljeno leseno 
poslopje s kabinami na nekdanjem 
kopališču pri Uršiču ob Krki pa še 
vedno kljubuje zobu časa, čeprav že 
zdavnaj ne služi svojemu namenu. 
Turistična zveza je o tem že nekaj
krat razpravljala in predlagala 
društvu na Čatežu, naj nekaj 
ukrene. Slišati je bilo, da bodo 
razpadajoče poslopje podrli in po
čistili okolico ter tako za vselej 
zbrisali sledove javnega stranišča, v 
kar so objestneži in mimoidoči 
spremenili nekdanje kabine za ko
palce.

ZA KOCA SO PRIREDITVE? 
Res je, da se v maju vrstijo številne 
slovesnosti, srečanja in športna tek
movanja, vendar bi zadnji koncert 
Šenjerncjskega okteta v Posavskfcm 
muzeju zaslužil večjo pozornost 
občinstva. Pa ne samo koncert, 
ampak tudi razstava, ki predstavlja 
NOB kot neizčrpen vir navdiha za 
vse rodove jugoslovanskih likovnih 
umetnikov. Oboje je bilo tokrat 
posvečeno 90-letnici Titovena

rojstva in jubileju jugoslovanskega 
vojnega letalstva, zato so prazni stoli 
motili slovesno vzdušje.

VEČ KLOPI ZA POČITEK Ob 
parkih in zelenicah pred bloki bodo 
na pobudo krajevne skupnosti 
postavili klopi. Zdaj jih je na javnih 
mestih zelo malo. Ob njih bodo 
morali obesiti tudi koše za odpadke 
in poskrbeti za sprotno praznjenje, 
sicer bodo klopi kmalu nastlane s 
papirčki in drugimi odpadki. Kra
jevna skupnost sc bo letos bolj 
posvetila tudi vzdrževanja zelenic in 
parkov in natančneje opredelila, 
kdo je dolžan skrbeti zanje na po
sameznih obm očjih.

TOVARNO NA SEVERNO 
STRAN. Krški vasi se obeta manjši 
industrijski obrat v katerem bi se 
zaposlili ljudje iz vasi ob Krk’ Ker 
je južna stran vasi ob reki zaščitena 
kot krajinski rezervat, so namenili 
industriji za kmetijstvo aeuporaben 
predel na severni strani ceste. Gre 
predvsem za zemljišča \ opuščenih 
gramoznicah.

BREŽIŠKE V

N A ŠE B R A Z D E  
Š T IR IK R A T N A  LETO
Krajevna konferenca SZDL | 

Dobova je začela izdajati svoje gla
silo, ki ga ureja Irena Majce. Že v I 
prvi številki zvemo precej o krajevni 
skupnosti, o njenih delegacijah, o I 
načrtih  za .stanovanjsko graditev in f 
postavitev nove. večje telefonske 
centrale, o delu šole, društev in 
družbenopolitičnih organizacij iu pa | 
o uspehu letošnjih volitev. ,,Naše 
brazde“ bodo izhajale štirikrat na 
leto. Drugo številko bodo obelo-1 
danili za krajevni praznik, 7. julij, ki 
ga praznujejo v spomin na vrnitev j 
izgnancev.

O D D A JO  SOB BO 
P R E V Z E L  NOVI 

T U R IS T IČ N I B IR O
Z odlokom , ki ga ima danes na 

dnevnem redu občinska skupščina v 
Brežicah, naj bi poslej občani spreje
mali tujce na prenočevanje le preko 
Turističnega biroja Tozda Terme na 
Čatežu. Turistična ponudba naj bi 
bila tako popolneje organizirana in z 
njo vpeljan končno tudi red jiri 
pobiranju turistične takse. Sobe 
bodo ponovno pregledali in katego
rizirali. Največ prenočišč oddajajo 
prebilaiCi Čateža. Tovpravnanje po 
zasebnih sobah se povečuje in /.p ,, 
je prav. uu im,, nekdo pregled nau 
njimi,

~  -  
Š z;.

NOVA TRGOVINA AGROKOMBINATA -  Nasproti krške pošte 
kjer je  v podolgovati stavbi vrsta raznih, predvsem trgovskih 
lokalov, je Agrokombinat uredil lično prodajalno za sadje in 
zelenjavo, kar je bila dolgoletna želja meščanov. Cene so zaenkrat 
konkurenčne, blago pa dobre kakovosti. Vsak teden postrežejo 
Kupce s svežimi šampinjoni. V prodajalni je tudi delikatesa. (Foto: 
P. P.)

N E S R E Č E  PRI 
D ELU  V 

K M E T IJST V U
Lani so v krškem Agrokom

binatu zaradi nesreč pri delu 
izgubili kar 463 delovnih dni, 
kar drugače pomeni vsak dan 
dva delavca ali 274.000 dinar
jev na leto. To je tudi precej 
več (skoraj za četrtino!), kot 
pa leta 1980, ko so v Agro
kom binatu izgubili zaradi ne
sreč pri delu 376 dni. Daleč 
največ nesreč (22) in s tem 
tudi izgubljenih delovnih dni 
(291) so imeli lani v tozdu 
Sadjarstvo in poljedelstvo. Sledi 
tozd Trgovina servisi (87 
izgubljenih dni) in tozd Meso 
Kostanjevica (80). Največ nesreč 
pri delu se je v Agrokombinatu 
pripetilo decembra in novembra.

O P O D E L IT V I N A SL O V A  
Č A S T N E G A  O B Č A N A  

L ID IJI Š E N T JU R C  
IN JO Ž E T U  

B O R Š T N A R JU

V torek, 1. junija, bodo delegati 
vseh treh zborov krške občinske 
skupščine razpravljali o analizi izva
janja družbenega plana občine za 
obdobje 1981 do 1 9 8 5 ,'zlasti še o 
spremembah in dopolnitvah tem elj
nih planskih listin družbenega plana 
občine. Seznanili se bodo tudi s 
poročilom  o stanju prom etne varno
sti in sprejeli smernice za zagotovi
tev večje prom etne varnosti v obči
ni. Delegati bodo sklepali tudi o 
predlogu, da bi podelili naslov čast
nega občana občine Krško Lidiji 
Šentjurc in Jožetu Borštnarju, ter o 
podelitvi najvišjih priznanj občine 
za leto 1982.

Podoba mesta 
jim ni deveta skrb

Turistično društvo v Krškem 
je imelo precej zaslug za lepo 
podobo mesta že ob praznova
nju njegove 500-letnice, ko je 
bilo Krško tudi proglašeno za 
najlepše urejeni kraj v Sloveni
ji. Društvo pa z izkupičkom 
"vsakoletnih tombol na Sta
dionu Matije Gubca veliko pri
speva za načrtne akcije za ure
janje okolja tudi poslej.

Pri turističnem  društvu si 
prizadevajo skupaj s krško kra
jevno skupnostjo, da bi čim 
prej uredili okolico ribnika 
Resa in dolino Drnika, kjer naj 
bi postalo rekreacijsko središče 
mesta. Ker gre za spominski 
park „88 dreves za T ita“ spre
jete obveznosti še toliko bolj 
zavezujejo.

Ureditev trimske peš poti po 
dolini mlinov proti Zdolam pa 
bo hkrati zajela tudi skrb za 
ohranitev mlinov, ki ne samo 
popestrijo že tako razgibano 
krajino, marveč imajo precej
šen pomen za splošni ljudski
odpor.

Valvasorjevi knjižnici in
čitalnici je društvo dalo nekaj
denarja za ureditev knjižnice
kapucinskega samostana v
Krškem. Posluh za kulturo je 
le še točka več za prizadevne 
krške turistične delavce, ki so 
poskrbeli, da je pred kratkim 
izšel ličen turistični prospekt 
Posavja, med drugim pa še
imajo v načrtu  izdajo dveh 
razglednic kraja s krajinskim 
m otivom, katerih avtor je krški 
likovni samorastnik. Vsa ta
zagnanost in dobra volja pa
gotovo ne moreta obroditi
sadov, če ne bo postala skrb 
za lepši videz in urejenost 
mesta last vseh meščanov.

Letos osemkrat večja izguba
Slabi rezu lta t i  gospodarjen ja  v p rvem  t r im e se č ju  -  Za  sise m an j d en ar ja?

Kljub lanskim ugodnim gospodarskim rezultatom se je slika zagotavljali uspešnejše gospodarje- 
krškega združenega dela, za katero je večkrat r moč slišati nie - Le ob dodatnih naporih bo
ocene, da stoji na zdravih temeljih, ki omogočajo tudi dolgo
ročno stabilno, dobro gospodarjenje, v prvem četrtletju letos 
bistveno poslabšala. Fizični obseg industrijske proizvodnje je 
sicer za 14 odstotkov višji kot lani, sive lase pa nekaterim že 
povzroča osemkrat višja izguba v gospodarstvu, kot v enakem 
obdobju lani.

Kazalci učinkovitosti potrjujejo, 
da je bila ta letos za 5 odstotkov 
manjša; za 2 odstotka se je zaradi 
izgub, višjih pogodbenih, zakon
skih in samoupravno dogovorjenih 
obveznosti, znižal tudi čisti doho
dek. Pokritje uvoza z izvozom je 
v prvem trom esečju le 43,8 od
stotno; vse to bi bilo marsikje že 
znamenje za preplah, v krškem 
gospodarstvu pa kljub zaostrenim 
gospodarskim pogojem pričakujejo 
precej drugačno, lepšo podobo že 
ob polletju. »Materialni stroški 
tozdov so v tem tromesečju večji 
za 34 odstotkov, kar je vplivalo 
na trenu tno  stanje zgubarjev. Lani 
nismo dosegli načrtovanega fizič
nega obsega proizvodnje in pri ne
katerih tozdih so še velike notra
nje rezerve, zlasti v povečanju sto
rilnosti," poudarja podpredsednik 
občinskega izvršnega sveta Igor 
Dobrovnik.

Za lagodnost vsekakor ni pro
stora, zato izvršni svet poziva, naj 
vsi, ki so lani dosegli slabše re
zultate, izdelajo poglobljene anali
ze, hkrati pa naj sprejmejo in 
izvajajo potrebne ukrepe, ki bodo

A G R O K O M B IN A T  
D O B R O  G O S P O D A R IL
V krškem Agrokombinatu so 

lani delavci in združeni kmetje 
ustvarili za 882 milijonov dinarjev 
celotnega p rih o d k a ,'za  okoli 160 
milijonov, dohodka, za 94 milijo
nov čistega dohodka in 15 milijo
nov dinarjev skladov. V Agrokom
binatu so dobro gospodarili, kar 
potrjujejo primerjave s planiranim 
poslovanjem. Razveseljivo je, da 
sta najvišja indeksa ravno pri do
hodku 111 in čistem dohodku 
(114!), pa tudi skladi so za 10 
odstotkov večji, kot so načrtovali.

KRŠKE NOVICE
RUDARJI Se  n a p r e j  u s p e S- 

NO -  Kolektiv senovskega rudnika 
rjavega premoga neutrudno dela še 
ob prostih sobotah, da bi dosegli 
planske naloge. Odzivnost rudarjev 
je šg vedno velika, čeprav so polje
delska dela navadno precej zmanj
ševala izkop, ker so se v tem  času 
pomnožile bolniške. Kljub tem u da 
imajo rudarji polproletarci radi 
svoj košček zemlje, se očitno  zave
dajo, da lahko po svojih m očeh 
prispevajo, da bo letošnjo zimo pri
manjkovalo kaj manj kot 800.000 
ton premoga, kakor napovedujejo za 
Slovenijo.

CELULOZA IMA NEKATERIH 
SUROVIN LE SE ZA NEKAJ DNI 

V tovarni „D juro Salaj" se vse 
bolj soočajo z resnim pomanj
kanjem nekaterih surovin. Zadnje 
čase primanjkuje predvsem kemi
kalij. Omenjejo, da imajo magnezi
jevega sulfata in oksida le še za 
nekaj dni, morda do konca maja. 
Primanjkuje tudi rezervnih delov. V 
Celulozi se hudujejo na tiskarske 
hiše po Jugoslaviji, iti še vedno niso 
podpisale samoupravnega spora

zuma o združevanju deviz in potem 
takem  še niso sprevidele resnosti 
položaja. Na junijski seji delavskega 
sveta bodo razpravljali o izjemno 
težavnem gospodarskem položaju, o 
večjem izvozu ro to  papirja, da bi si 
zagotovili prepotrebne devize, in o 
dodatku pogodbe za čistilno na
pravo. .V tovarni poudarjajo, da so 
vsem težavam navkljub v času kon
gresov zagotavljali dovolj papirja, in 
tega ne bi smeli prezreti.

RAZISKALI BODO VZROKE 
ZAOSTAJANJA ZEMLJIŠKE 
KNJIGE -  To je potrdil predsednik 
krške enote temeljnega sodišča 
Novo mesto Marjan Zibret na zase
danju občinskega zbora združenega 
dela. V Brežicah in Sevnici ne poz
najo takšnega zaostajanja zadev, 
toda- krška enota je po velikosti 
takoj za novomeško. Poleg tega jih 
stalno pesti pomanjkanje sodnikov. 
Ko že kaže, da bodo zapolnili vrzeli, 
vedno izgubijo kakšnega sodnika. 
Pri enoti poudarjajo, da ponekod 
premalo upoštevajo kadrovske 
težave sodišča.

mogoče uresničiti z resolucijo o 
politiki izvajanja družbenega plana 
občine v tem letu. Izvršni svet 
nima čarobne palice za odpravo 
težav niti dovolj m očne strokovne 
službe, da bi vsakemu priskočil na 
pom oč, ko t si predstavljajo neka
teri. Sedanji obseg sredstev za 
skupno porabo ne pokriva izvaja
nje sprejetih srednjeročnih progra-

•  Devet tozdov in dve' 
enoti so imeli v prvem tro
mesečju letos 80.856.000 di- 
naijev izgube. Največji delež 
izgube odpade na Tovarno 
celuloze in papitja — 
50.743 000 dinarjev, od tega 
ima tozd Celuloza 26.792 0 0 0  

dinatjev izgube, tozd Les
(19.817.000) in tozd Energija 
4.134.000 dinatjev izgube. 
Sledijo: SGP Pionir —tozd
Gradbeni sektor Krško
(16.569.00), Cestno podjetje 
Novo m esto-tozd Asfaltna
baza Drnovo (6.831.000), 
D ES-tozd Elektro
(2.564.000), IGM Sava
(1969.000) ter SO P -tozd  
Storitve (910.000), M -H oteli 
gostin stv o -to zd  Sremič Krško
(740.000), Kremen — obrat 
Ravno (282.000) in Izletnik 
Celje -  PE Krško (248.000).

mov. Priliv sredstev za izvajanje 
programov sisov družbenih dejav
nosti v prvem četrtletju  pa kaže, 
da bo letos premalo denarja za 
vse predvidene naloge.

P. PERC

S P O S O JE N O  T R N JE
Kardeljevo knjigo »Smeri raz

voja . . so nekateri razumeli 
kot različne smeri.

2 8 E H 5 H E 33

D ELO V N I 
PR O G R A M  MS 
ZSS PO SA V JA  
DO LETA  1984

Predsednik medobčinskega sveta 
zveze sindikatov Posavja Jože Peter- 
koč sklicuje 3. junija sejo med
občinskega sveta ZSS, na kateri 
bodo med drugim obravnavali poro
čilo o delovanju MS v preteklem 
obdobju, sprejeli pa naj bi tudi 
delovni program MS ZSS do leta 
1984. Med štirinajstimi poglavji za
vzemajo prva tri mesta delovne 
usmeritve za razvijanje družbeno
ekonomskih odnosov in prizadeva
nje za boljše gospodarjenje, nadalje 
pridelava hrane ter elektroenergija 
in premog.

LIST



ZK PO K O N G R E SU
Za danes popoldne je sklicana 

seja občinske konference ZK v Sev- 
nic*- Obravnavali bodo naloge ko
munistov po 9. kongresu slovenskih 
komunistov s posebnim poudarkom  
ua družbenoekonomskih odnosih. 
Zanimivo predavanje b o  ju tri ob 19. 
uh pripravila osnovna organizacija 
ZK v Loki pri Zidanem mostu, 
ovabili so rojaka sevniške občine 

“r; janka Prunka, stalnega sodelavca 
tastituta za zgodovino delavskega 
IPbanja v Ljubljani. Govoril bo o 
uacionalncm vprašanju v J ugoslaviji.

O B L IK O V A N E  
SK U P Š Č IN E

V dobrem tednu dni so se zvrstila 
te d a n ja  vseh sedmih skupščin 
samoupravnih interesnih, skupnosti v 
^n išk i občini z .novimi delegati, 
^ je  so bile predvsem volilne. Poleg 
Predsednikov skupščin in zborov so 
'zvolili tudi člane raznih odborov, 
Sl po novem ne bo več izvršnih 
°dborov.

/jrni n # -

ZMAGE V TRI KRAJE — Na občinskem tekmovanju pioniijev 
gasilcev je sodelovalo kar 20 desetin vključno s cicibani. Pri 
starejših pionirjih so zmagali Sevničani, pri mlajših Krmeljčani, pri 
pionirkah pa Boštanjčanke. Samo sevniško društvo je za tekmova- 
nje pripravilo šest ekip. Na novo je ustanovljena pionirska desetina 
na Bučki. Na sliki: pionirji iz te vasi med žrebanjem vprašanja o 
poznavanju gasilskih aparatov. (Foto: A. Železnik)

Skrbno ravnali s samoprispevkom
Občinski samoprispevek dobro oplemenitili s posojili — Marsikaj zgrajenega na novo

Izteka se petletno obdobje zbiranja samoprispevka za gradnjo 
*°1 in vzgpjenovarstvenih ustanov v sevniški občini. Upravnemu 
odboru sklada -  prvotno ga je vodil glavni direktor Jutrai^ke Karl 
vehovar, sedaj pa ga vodi Milan Levstek iz Krmelja — ni treba
zardevati.

Delegati po samoupravnih 
lr>teresnih skupnostih so sicer 
Prejemali poročila, najbolj 
Veselo pa je bilo ob posameznih 
otvoritvah. Pod težo novih pro
blemov seveda hitro po
k lja m o  na zgrajeno, zato 
°svežitev spomina vedno pride 
Prav.

V minulih letih sta bili 
zgrajeni na novo dve šoli v 
Mirenski dolini. Krmeljska, z 
ovenia oddelkoma predšolskega 
varstva, je  stala 9,9 milijona 
dinarjev. Dozidava in nadzidava 
k rn sk e  osnovne šole Sava Kla
s ik a  je stala 49,2 milijonov 
dinarjev. Preureditev podruž
nične šole Studenec je bila 
‘nanjši zalogaj -  1 ,1  milijona 
dinarjev. Preuredili so tudi po
družnično šolo v Loki pri Zida
nem mostu ( 1 ,8  milijona dinar- 
jev). Na šentjanški šoli je bilo 
treba zamenjati vsa dotrajana 
°kna (1,7 milijona dinarjev).

Obveza po programu 
občinskega samoprispevka iz 
leta 1978 je bila tudi izgradnja 
25 avtobusnih postajališč po 
krajevnih skupnostih. Doslej so 
Jih zgradili 20. Začeli so tudi s 
Pripravami za novogradnjo šole 
v Sevnici, nad Kopitarno. Pri- 
Prava študij v mariborskem 
inženiring biroju je .doslej 
Veljala okrog 830 tisočakov. Za 
Preureditev poklicne oblačilne 
?®le so dobili od posebne repu
bliške izobraževalne skupnosti 
.-9,4 milijonov dinarjev, pogoj 
le bil, da preostalo najdejo 
doina. Zato so od zbranega
k i o  prispevka za t0  šolo
Sken ili 14,4 milijona dinarjev. 
°1°  pravkar pokrivajo.

Do konca minulega leta se 
le, °d  samoprispevka v sevniški 
občini nateklo 49,7 milijona 
drnarjev. V celoti pa je bilo 
yt°ženih 133,3 milijona dinar- 
Jev- Upravni odbor sklada in

sevniški šolski center kot inve
stitor so bili torej neumorni, da

Graditi le kar 
zmoremo

O d g o v o rn o  na priprave 
za novi o b č in sk i  s a m o 

prispevek
Letos se izteka plačevanje se

danjega občinskega samoprispev
ka za gradnjo šolskih in otroško- 
varstvenih ustanov. Na seji pred
sedstva občinske konference 
SZDL minuli četrtek, so temelji
to obravnavali vprašanje, če 
kaže, kljub draginji in drugim 
težavam, začeti akcijo za nov 
samoprispevek.

Na kratko je težko povzeti 
številne izrečene misli. Poglavit
no izhodišče je  nedvomno to, da 
se ne bodo odločali za nobeno 
pobudo brez temeljitega posve
tovanja s krajani in. delavci. Po
trebe naj izrazijo ljudje sami, za 
kar so lahko dobro izhodišče 
tudi programi krajevnih skupno
sti, ki pravkar doživljajo spre
membe. Seveda to ne smejo biti 
nikakršni spiski želja.

V dosedanjih načrtih  samopri
spevkov, trije po vrsti, je bilo 
veliko zgrajeno: od zdravstvene

ga dom a do šol in'vrtcev. Naj bi 
v bodoče skušali družno reševati 
tudi s tem denarjem, kar bi 
lahko pomagalo gospodarstvu že 
na krajši rok? Omenjene so bile 
ceste, kjer sevniška občina kljub 
naporom  v minuli preteklosti v 
Sloveniji (skupaj s še dvema) ni 
prišla med tiste, ki bi imele nad 
50 odstotkov asfaltiranih cest. 
Cestni dinarji v republiki so vse 
bolj pičli. Po drugi strani se vse 
več ljudi usmerja na delavske 
avtobuse. Ti pa, kot je predobro 
znano, se večkrat prebijajo po 
slabih cestah. Pravo smer mora 
nakazati javna razprava.

A. Ž.

SEVNIŠKI PABERKI
J*1*.. treh popoldne bo 

vjja gasilskih pihalnih godb Slove- 
pJ>f v parku pri scvnišicem gradu. 
.^Javljenih je osmero godb. Po sre- 
anJU bo ob prosti zabavi igral 

a^am bel Lotos.

0  SKUPNOSTI SO SE SELILE 
n u n s k a  zdravstvena skupnost seje 
Pn i • zdravstvenemu dom u.

s|ej dela v prostorih, kjer je bilo 
mt računovodstvo skupnih služb 

reresnih skupnosti v bloku za 
ska v P°^t0 - Skupne službe in občin- 
v “ kulturna skupnost so se preselili 
h  etf t0 nadstropje v Naselju heroja 

ar°ka 10 (nasproti Lekarne). Za 
£ P°n\ d o  njih je treba premagati 

r >epo število stopnic.

OSMERO GODB V nedeljo ob
bo že Četrta

k Hv a l e ž n i  z a  p o m o č  u Po-
Jeni sevniški gostilničar Anton 
agl vedno z razumevanjem poma-

pi °dboru za šport in rekreacijo v 
0rianski ulici. Podobno kol la*ni

jim  je tudi letos podaril smreki za 
mlaj. Na uspelem srečanju krajanov 
je prebral tudi zanimivo kroniko 
tega dela mesta. Mlajši mu priznava
jo, da jim  je dosti pomagal pri 
prireditvi, kar si želijo tudi vnaprej.

PRVE ČEŠNJE Naj bodo cene 
že, kakršne so, pri sevniškem zele
njadarju so bile minuli teden napro
daj prve češnje. Prispele so iz Make
donije, veljale so 130 dinarjev kilo
gram. Paradižniku je po enem dnevu 
padla cena z 200 na 180 dinarjev. 
Dvoje stojnic, ki jih je lani pripravila 
krajevna skupnost, žal večidel same-

PRALNICA V POTOKU? Sev
niški ribiči pravijo, da poslej ne 
bodo več le opozarjali, temveč bodo 
tiste, ki bodo še nadalje prali avto
mobile v potoku Sevnična, prijavlja
li sodniku za prekrške. N-jbolj brez
vestni tam menjavajo celo olje. 
Ribam seveda tudi pralna sredstva 
ne koristijo.

m i r a k i  v e s t m i

so denar, zbran s samopri
spevkom, oplemenjevali s poso
jili. Odplačila teh posojil po
menijo precejšnje obveznosti 
letos in prihodnje leto, zatem 
naj bi bilo lažje. Pri izobraže
valni skupnosti in skupnosti 
otroškega varstva menijo, da 
bodo nekaj teh obveznosti šole 
pokrivale z amortizacijo, seveda 
pa tudi iz dotoka denarja v 
same skupnosti iz. bruto oseb
nih dohodkov.

a l f r e d  Ž e l e z n ik

ZADRUŽNIKI NA 
NOTRANJSKO

Temeljni obrat za kooperacijo 
sevniškega kmetijskega kom binata 
priredi zadnjo soboto v maju stro
kovni izlet za člane samoupravnih 
organov. Med drugim si bodo ogle
dali notranjsko kmetijstvo, kjer bo 
zaradi hribovitosti zanimiv obisk za
druge v Cerknici, sicer tudi članice 
sozda Mercator. Tamkaj bodo obis
kali tudi km etijo na Cerkniškem 
jezeru. Vračali se bodo čez Kočevje 
in Ribnico,' kjer si želijo ogledati 
tam kajšnjo govedorejo. Obiskali 
bodo tudi Bazo 20.

Izguba še raste
Kaku d o  večje  so lidarnosti  
in vza jem nosti  v zd rav 

stvu?
V zdravstveni skupnosti ne 

morejo ravnati tako kot v drugih 
skupnostih, če  zmanjka denarja, 
zato to  ali ono dejavnost kratko- 
malo ukinemo. Ljudje so in bodo 
obolevali, takrat jih je treba zdraviti. 
Ko so tako delegati novega sklica te 
skupnosti v Sevnici videli lanski 
zaključni račun, so. lahko spoznali, 
da jih  čaka težavno delo. Lanska 
izguba je znašala 14.273.000 dinar
jev, kar so s presežki nekaterih 
drugih skupnosti znižali na nekaj 
nad 7 milijonov dinarjev.

Z izgubo so začeli torej 
letošnje leto, prihajajoči računi 
kažejo, da bo izguba samo še večja. 
V pravkar sprejetem finančnem  
načrtu je napovedujejo 24.197.000 
dinarjev! Ob siceršnjih težavah, ki 
jih  spremlja poslovanje z rdečimi 
številkami, prihaja še do svoje
vrstnega protislovja. Z izvajalci v 
regiji poslujejo po samoupravnih 
sporazumih menjave dela (ki to  vse
kakor ni!), od drugih pa enostavno 
dobivajo račune, ki jih  je  treba v za 
to določenih rokih plačevati. 
Domači tako daljši čas ostajajo pra
znih rok.

V scvnici že vsa leta opozarjajo 
na premajhno republiško solidar
nost. Kaj morejo, če je življenje 
sedmih zavarovancev vezano na dia
lizo, kar jih velja 15 milijonov 
(novih, kajpak!) letno, druge skup
nosti, ki so za nameček še bliže 
centrom, pa nobenega. Ali da imajo 
tako visoko število upokojen
cev . . . ?  V nezavidljivem položaju 
so se zatekli k nekaterim  ukrepom. 
Potrdili so povišanje participacije 
povprečno za 20 odstotkov. Dolg je 
spisek ostalih ukrepov, kjer zaenkrat 
manjka le še povišanje stopnje za to  
skupnost; le-ta je že tako med naj
višjimi v republiki. Med temi ukrepi 
so tudi taki, kot npr. znižanje 
ležalne dobe, kjer le-ta presega repu
bliška povprečja, če je bolezni že 
mogoče uvrščati v povprečja. 
Nehvaležno nalogo so si nakopali 
odgovorni delavci v skupnosti, saj v 
teh težavnih razmerah ne morejo 
drugače, kot da prosijo za odlog pri 
plačilu deleža za gradnjo bolnišnic v 
Celju in Brežicah.

A. ŽELEZNIK

Skupna poraba -  kamen spotike
T reb an jsk e  S IS  še niso sprejele  p lanov — T udi analize  sp rem en jen ih  pogojev g o sp o d a r je n 

ja še niso priprav ljene  — V eliko  p r ičak u je jo  o d  skup n ih  služb SIS

Kako bo s skupno porabo v trebanjski občini? To je  vprašanje, 
ki G ga zastavljajo v komiteju za družbeno planiranje in gospodar
stvo. v samoupravnih interesnih skupnostih in bržkone še kje. 
Zakaj je tako, je  vsaj navidez lahko pojasniti. Potrebe se menda 
večigo, tudi denaija priteka več, kot bi ga smelo, nič natančnega 
pa ni moč reči, ker še niso sprejeti plani SIS družbenih dejavnosti, 
ker še niso sprejete analize spremenjenih pogojev gospodaijenja itd.

K o t so p o v e d a li v tre b a n j-  b ili u sk la je n i z z ah tev a m i reso-v
skem izvršnem svetu, plani 
samoupravnih interesnih skup
nosti niso bili sprejeti, ker niso

Jabolko ne pade 
daleč od drevesa
V treban jsk i  o b č in i  je  
oko li  2 5 0 0  m lad ih  č la 
nov R K  — O troc i  se p o 
navadi zgleduje jo  po  

s tarš ih

V trebanjski občini niso v 
skrbeh, kdo bo nadaljeval delo 
pri Rdečem  križu. Poskrbeli so 
namreč, da se v vrste te človeko
ljubne organizacije vsako leti 
vključuje vse več mladih iz vseh 
osnovnih šol. Mladi člani Rdeče
ga križa so pridni ko t čebelice, 
bi lahko rckh. S pravim m ladost
nim navdušjem zbirajo star papir 
in druge odpadne surovine, pro
dajajo značke, obiskujejo sta
rejše ljudi.

V vrstah mladih članov Rde
čega križa sta tudi Bojana Koštal 
in Klavdija Šalehar. Obiskujeta 
četrti razred osnovne šole Jožeta 
Slaka Silva v Trebnjem, kjer 
sta vključeni v delo Rdečega

*
Bojana Koštal

križi, sicer pa sta dejavni tudi v 
okolju, kjer stanujeta. Bojana 
Koštal je povedala, da so na 
Rimski ulici v Trebnjem, kjer 
stanuje, zbrali okoli 300 kilo
gramov odpadnega papirja, zdaj 
pa se pripravljajo, da bodo zbi-

Klavdija Šalehar

rali šc oblačila. Klavdija Šalehar 
pravi, da papirja na Pristavi, kjer 
stanuje, sicer niso zbrali veliko, 
zato pa pričakuje, da sc bodo 
bolje odrezali pri zbiranju obla
čil. Na skupnih obiskih pri pre
bivalcih Trebnjega pa sta v minu
lih dneh prodali že za več kot 
tisoč dinarjev značk. Zakaj sta 
tako prizadevni sodelavki Rde
čega križa, nista vedeli povedati, 
zato pa je Majda Miklič, tajnica 
občinskega odbora RK dodala, 
da so ponavadi najbolj pri
zadevni tisti o troci, katerih starši 
so tudi sami vključeni v to  orga
nizacijo.

Pretekli petek so v Trebnjem 
v vrste mladih članov RK spre
jeli šc okoli 200 učencev, na 
prireditvi pa so podelili tudi 
knjižno nagrado, ki jo  je dobil za 
spis Ivan Gabrijel. Pisanje spisov 
in slikanje na teme o starih 
ljudeh, o higieni in podobnem 
namreč tudi šteje med oblike 
dela, s katerimi mlade spodbu
jajo k človekoljubnemu rav
nanju. Nedavno sta sc pri njih 
oglasila invalida Ivan Smuk in 
Srečko Žlebnik, ki sta mladim 
pripovedovala, kakšno je živ
ljenje ljudi, ki jih je prizadela 
nesreča.

J. S.

lucije. Prav tako še niso pri
pravili analize spremenjenih po
gojev gospodarjenja, kjer pa za 
SIS obstaja vsaj opravičilo: re
čejo lahko, da analize niso pri
pravili tudi.v občinskem merilu. 
Podobne ugotovitve veljajo tudi 
za združeno delo.

Še najtežje je stanje v tre
banjski zdravstveni skupnosti, 
kjer imajo v prvih treh mesecih 
več kot 2  milijona dinarjev iz
gub. Vzrok je v tem, da še niso 
prišla solidarnostna sredstva iz 
lanskega leta, prav tako pa niso 
dobili niti dinarja solidarnosti iz 
letošnjegleta. Prišlo je tako da
leč, da ne morejo plačevati

računov izvajalcem, ti pa, tre
banjski zdravstveni dom na pri
mer, ne morejo vlagati denarja v 
sklade za rezerve, stanovanjsko 
gradnjo, skupne porabe itd.

Odgovorni pravijo, da se 
bodo razmere izboljšale, ko 
bodo začele delovati skupne 
službe SIS. Prav to, da niso 
imeli doslej skupnih služb, ki bi 
koordinirale delo vseh SIS, je 
bilo vzrok, da na izvršni svet in 
komite niso prihajala ustrezna 
poročila, da je prihajalo do 
neodgovornega vedenja SIS, da 
so se zahtevki večali in večali. 
Po novem pa naj bi se prispevki 
celp zmanjšali, saj je rast oseb
nih dohodkov vplivala tudi na 
dotok denarja, kar pa ni bilo v 
skladu z resolucijo. Skratka, v 
prihodnjih dneh bodo še vroče 
razprave okoli denarja za skup
no porabo, zadnjo besedo pa 
bodo imeli delegati v skupščini, 
ki bodo morali sprejeti tudi 
plane SIS.

Žive od zabave drugih
R ozenfe ld i  iz Brežic že  dese tle t ja  po tu je jo  po  Jugoslaviji 
— Začeli  so z b rusašk im  v o ž ič k o m  — Življenje ni poceni

Tradicije ne gre zanikati, zato se 
Rozenfeldi iz Brežic že desetletja 
preživljajo z majhnim zabaviščnim 
parkom  širom po Jugoslaviji. Tako 
prisluženi kruh po njihovem m nenju 
ni ne lahek ne poceni. A kaj bi 
drugega počeli, ko pa jim  je  takšen 
način življenja prešel tako rekoč v 
kri.

Takoj po vojni pa je bilo še težje. 
Ko se je  stari Milan Rozenfeld vrnil 
iz partizanov, ni našel doma ne 
m atere ne očeta, hiša pa je bila 
požgana. Poprijel je  za brusaški vozi
ček in začel uresničevati sanje o 
lastnem zabaviščnem parku. In res si 
ga je prislužil z  delom lastnih rok. 
Zdaj z njim upravlja sin Anton.

„Letos je tretjič, da smo se usta-

T R E B A N JS K I 
PIH A L C I V 

IT A L IJI
Občinski pihalni orkester Treb

nje, ki je skupaj s predstavniki ob
čine obiskal pobrateno občino Gua- 
stallo, je  doživel enega izmed naj
večjih uspehov doslej. Koncert, ki 
so ga priredili za italijanske poslušal
ce, je  doživel izjemno prijazen spre
jem, prav tako pa so bila ugodna 
strokovna mnenja.

vili na Mimi. Izbiramo namreč 
manjša mesta in večje vasi po Jugu  
slaviji. V vsakem se ustavimo za 
deset ali nekaj več dni. Potem pa 
moramo spet naprej. Resda se kar 
nabere nekaj denarja, a naše živ
ljenje ni poceni. Pa tudi s težavami 
sc srečujemo. Ljudje mislijo, da se 
ukvarjamo s hazardom; pa tudi z 
najemanjem prostorov nimamo ved-

Anton Rozenfeld: ,,Zabava pri 
nas ni hazard. “
no lahkega dela. Toda če so zado
voljni mladi, ki pridejo k nam, smo 
tudi mi zadovoljni,“  pravi mladi 
Anton Rozenfeld, ki tisti dan ni bil 
ravno Židane volje. Mati je  morala v 
bolnišnico, tako da sta morida z 
očetom  Milanom tudi za gospodinj
stvo sama skrbeti. j .  s.

ZABAVA ZA MLADE — V zabaviščnem parku Brežice se zabavajo 
predvsem mlajši. Za okoli 100 dinaijev se lahko zavrte na vrtiljaku, 
igrajo namizni f.ogomet ali pa na fliperjih.

IZ KRAJA V KRAJ
BREZ POSTANKA MIMO TRE

BNJEGA -  Trebanjska občina naj
brž nikoli ne bo Meka za turiste. 
Toda iz malega raste veliko, smo 
rekli nekoč, zato naj se razvija tudi 
kontinentalni turizem  Tudi Tre- 
banjci so se namerili, da bodo od 
turistov, ki sicer v veliki večini brze 
mimo Trebnjega, iztržili več kot 
doslej. Za ta namen so nameravali 
celo postaviti turistični urad, ki naj 
bi pomagal k usmerjevanju turistov 
po trebanjski občini. Toda turistk 
ena sezona se je že začela, tudi 
turisti že prihajajo, a ne v Trebnje. 
Turističnega urada, ki g a je  obljub
ljalo Turistično društvo, namreč še

TUDI BAZEN BO DOBER NA
MESTO MORJA — Tako menijo 
občani trebanjske občine, ki si ne 
bodo mogli privoščiti letovanja na 
moiju. In na roke jim  gre pobuda 
trebanjskih mladincev, ki so se odlo
čili, da bodo tem eljito obnovili pla
valni bazen na Mirni in uredili nje
govo okolico. Dela so se že začela, 
vsi pa si žele, da bi bil bazen v lepši

podobi nared do začetka prvih pas
jih  dni.

KAM GREDO TRŽNI PRE
SEŽKI ? -  Trebanjska občina je 
znana po tem, da pridela precej 
tržnih presežkov mesa. Toda tega m 
videti v mesnicah, saj na kavljih vise 
le suhe salame, na policah pa leže 
konzerve. V Trebnjem baje že raz
mišljajo, kako mesarjem zagotoviti 
dodatno šolanje za prodajo takih 
izdelkov. Še bolj prav pa bi jim  
prišla majhna psihološka sola, v ka
teri bi se naučili, kako se otresti 
nadležnih kupcev, ki težav s pre
skrbo mesa nočejo in nočejo razu
meti.

SONČNA UPRAVA ŽE IMA 
PROSTORE -  Odkar so skoraj vse 
gostilne v Trebnjem začele s po
strežbo na vrtovih, je trebanjska 
sončna uprava prišla do svojih pro
storov. Doslej je bil to  eden izmed 
najbolj perečih problemov v trebanj
ski občini, lepi spomladanski dnevi 
pa so prinesli rešitev tudi za tega. 
Tako lahko rečemo, da so vsaj- 
nekateri prišli pod svojo streho.

TREBANJSKE NOVICE
DOLENJSKI U ST 19



Petina občanov živi športno
V č rn o m a ljsk i  o b č in i  je  t e le s n o k u l tu rn a  de javnos t  d o k a j  razvejena, še posebe j so 

zadovo ljn i z d e lo m  šo lskih  š p o r tn ih  d ru š tev  — D enarja  povsod  p rem alo

V črnomaljski občini se s tako ali drugačno obliko telesno- 
Kulturne dejavnosti -  sem so vštete tudi delavske športne igre, 
različne ob lke rekreacijsKe vadbe itd. -  ukvaija okoli 3.500 ljudi, 
se pravi kar petina vseh občanov. Občinska telesnokulturna 
skupnost ima za vse to letos na voljo 2,3 milijona dinaijev, za 
kolikor toliko normalno delo pa bi jih potrebovali kakih 2 0  
odstotkov več, se pravi okoli 2 , 8  milijona dinarjev

Za pet panog tako imeno- tem pa o financiranju moto
krosa bolje da sploh ne govo
rimo, to ni urejeno tako pri nas, 
kot povsod drugje," je dejal 
tajnik telesnokulturne skup
nosti Maijan Črne.

Kar se tiče telesnokulturnih 
objektov, so v občini lahko še 
kar zadovoljni, saj imajo 
športna igrišča v vseh krajevnih 
skupnostih, razen v Adlešičih; 
ko bo v kratkem zgrajena še

TRIM ESEČJE 
INTERESNIH 
SKUPNOSTI

Konec tega meseca je v Črnom lju 
v znam enju skupnih sej zborov 
skupščin občinskih interesnih skup
nosti. Tako sta se včeraj sestala 
zbora skupščine skupnosti social
nega skrbstva, danes bo seja skupno
sti otroškega varstva, ju tri telesno
kulturne skupnosti in v ponedeljek 
izobraževalne skupnosti, N a  vseh bo 
tekla beseda o  usklajevanju skupne 
porabe v občin i Črnom elj v lanskem 
in  letošnjem  letu, o uresničitvi fi
nančnega plana in o izvajanju pro
gramov v prvem trim esečju letošnje
ga leta ter o sofinanciranju Dolenj
skega lista. Na vsaki seji pa bodo 
obravnavali še zadeve, ki zadevajo 
vsako interesno skupnost posebej.

vanega tekmovalnega športa: 
nogomet, rokomet, motokros, 
strelstvo in atletiko nameni 
telesnokulturna skupnost 45 
odstotkov vsega denarja. 
..Vzemimo za primer nogomet: 
nogometni klub Bela. krajina 
ima pet ekip, od pionirskih, 
mladinskih do članske. Naša 
skupnost je lani dala za ta šport 
400 tisočakov, porabili so 560 
tisoč. Letos smo za nogomet 
namenili 520.000 dinaijev, 
realen predračun z upošte
vanjem res najnujnejših stroš
kov pa je 50 tisočakov. Pri

KOVINARJI 
SO SE POMERI LI

Občinskega tekmovanja kovi
narjev iz črnomaljske občine se je 
udeležilo okoli 70 tekmovalcev, ki 
so se pomerili v 12 panogah. Med 
strugarji je bil najboljši Miloš Dragoš 
iz Belta, med ključavničarji Alojz 
Mihelič iz črnomeljskega Kovinarja; 
m ed obločnim i varilci je zmagal 
Danilo Košele iz Kovinarja, pri 
varjenju s C 0 2  Alojz Bahor iz 
Gorenja, pri plamenskem varjenju 
Branko R itm anič iz Goka in pri 
varjenju TIG A nton Jakša iz semiške 
Iskre; med livarji se je najbolj izka
zal Janez Butala iz Belta, med av to -- 
mehaniki Marjan Matotek iz ZŠAM 
Črnomelj Metlika (diesel) in Jože 
Ivanušič iz Integrala (bencinski); pri 
rezkalcih je zmagal Franc Vrtin iz 
Belta, pri brusilcih Martin Šprajcar 
iz Iskre in pri orodjarjih Janez Mal- 
narič iz Iskre.

Najboljši se bodo udeležili re
publiškega tekmovanja kovinarjev, 
ki bo v občinah Črnomelj, Krško in 
Novo mesto in na katerem  se bo 
pomerilo okoli 400 tekmovalcev iz 
vse Slovenije. V Črnom lju se bodo 
pomerili livarji in kovači, v Semiču 
pa orodjarji in rezkalci.

SLOVESNOST NA 
PETROVI GORI

V torek, 25. maja, so na sloves
nosti na Petrovi gori v sosednji 
Hrvaški v mladinsko organizacijo 
sprejeli učence 7. razredov črno
maljske osnovne šole Mirana Jarca 
in OŠ Ivan Goran Kovačič iz Duge 
Rese. To je bil hkrati začetek tes
nejšega sodelovanja teh  dveh šol iz 
pobratenih občin, ki naj bi v krat
kem pripeljalo do pobratenja šol.

f r

POD MILIM NEBOM — Niti eno občinsko središče v dolenjski 
regiji nima prave, urejene avtobusne postaje. Črnomaljsko avto
busno postajališče zlasti ob drugi uri popoldne gotovo ne prispeva 
k boljši prometni varnosti.

ČRNOMALJSKI DROBIR
V GRIBLJAH PA TAMBURICE 

-  V Gribljah se pripravljajo na 
ustanovitev tam buraške skupine, ki 
bo delovala v okviru tamkajšnjega 
Kulturno-umetniškega društva Niko 
Zupanič. Zanimanje za igranje tam 
buric je  precejšnje, tako med sta
rejšimi, kot tud i mlajšimi krajani. 
Denar za nakup inštrum entov je 
zagotovljen, kupili jih  bodo v Za-

frebu, igranja pa bo Gribeljce učil 
ilvester Mihelčič starejši, ki je  bil

KARAVANA ZA KULTURO -  
Ansambel Karavana, ki je na Glasu 
mladih spremljal pevke in pevce, je 
ves svoj zaslužek s te prireditve, 15 
tisočakov, odstopil za gradnjo kul
turnega doma v Bojancih. Fantom  
res ne more nihče očitati, da pos
nemajo tiste naše preštevilne 
ansamble in posameznike, ki jih  je
treba najprej krepko napihati z de- 

jem. da dajo sploh kakše 
sebe. Če bi bilo več takih »kara-
van“ , kultura na podeželju ne bi bila 
taka sirota.

DVE ZMAGOVALKI -  Mlada 
črnomaljska pevka Suzana Gladek je 
ljubiteljem zabavne glasbe v Beli 
krajini dobro znana, saj je doslej 
nastopila na vseh petih prireditvah 
„Glas mladih" in bila vedno med 
prvimi, dvakrat pa ji je žirija priso
dila prvo m esto; na sobotni pri
reditvi je dobila največ glasov stro
kovne žirije. Kaže, da sc bo tej 
mladi pevki pridružila še mlajša 
Melita Malkič, ki je bila letos najbolj 
všeč občinstvu. Nasploh Črnomelj 
postaja pevsko in zabavnoglasbeno 
središče.

uspešen učitelj tako rekoč vseh 
belokranjskih tam buraških skupin.

OŽIVLJENA ATLETIKA -  
Črnomelj je bil pred leti znan kot 
kraj, kjer so doma dobri atleti, nekaj 
se jih je lepo uveljavilo v repub
liškem merilu. Potem pa je kraljica 
športov zaspala ko t Sneguljčica. 
Kaže, da je prišel pravljični princ in 
jo  obudil s poljubom. Še ta mesec 
nameravajo v Črnom lju ustanoviti 
atletski klub, za podm ladek pa 
bosta skrbela diplom at VŠTK Niko 
Dražumerič in Jože Hudelja iz 
črnomaljske osnovne šole.

nova telovadnica v Dragatušu, 
bo na tak telesnokulturni 
objekt čakal še Stari trg.

JKL

Marjan Črne: „Petina naših 
občanov se vsaj enkrat na teden 
ukvarja z eno od obliK telesno- 
kul turne dejavnosti."

„Še posebej velja za raz
vejeno dejavnost pohvaliti 
športna društva Butoraj in 
Griblje pa kegljaški klub Rudar 
in črnomaljske tabornike. Lepe 
uspehe dosegajo tudi naša 
šolska športna društva, ki po 
kvaliteti že dosegajo vrstnike iz 
novomeške občine, kjer imajo 
neprimerno boljše materialne in 
kadrovske razmere. Naši pi
onirji in pionirke so še posebno 
dobri v namiznem tenisu in 
šahu, vedno boljši v rokometu 
in košarki pa tudi med mladimi 
atleti je nekaj dobrih posamez
nikov," je povedal Črne.

A. BARTEU

ČRNOMELJ: 
TEKMOVANJE 

MLADIH GASILCEV
Občinska gasilska zveza Črnomelj 

je  v počastitev dneva mladosti 23. 
maja pripravila 12. tekm ovanje mla
dih gasilcev. Udeležilo sc ga je 32 
ekip iz dom ače občine ter člani 
gasilskih društev Mahično in Kama- 
nje iz Hrvaške. Najboljše so se uvrs
tili: mlajši poinirji -  OŠ Vinica, 
starejši pionirji -  GD Štrekljevec, 
mladinci -  GD Stranska vas, maljše 
pionirke OŠ Semič, sFarcjfc pio
nirke GD Dobliče, mladinke -  
GD Semič. Črnomaljska gasilska 
zveza pripravlja avgusta tekmovanje 
članov, članic in veteranov za me
morial Matevža Haceta, dolgolet
nega predsednika Gasilske zveze Slo
venije.

Odmeven 
Glas mladih

Na p e t i  prired itv i 
nas to p i lo  12 p evk inpevcev  
t e r  dva ansam bla  — Poslej 

„G la s  m lad ih  S loven ije"

Na sobotni zabavnoglasbeni prire
ditvi „Glas m ladih", ki jo  je letos že 
petič  po vrsti v Črnom lju pripravila 
občinska mladinska organizacija, 
tokrat v počastitev dneva mladosti, 
je  nastopilo 12 mladih pevk in 
pevcev iz črnomaljske in novomeške 
občine ter po en ansambel iz vsake 
od teh dveh občin. Pred nabito 
polno dvorano črnomaljskega kul
turnega doma je ob spremljavi 
ansambla Karavana zapelo deset 
deklet in dva fanta, kot gostje pa so 
nastopili pevka Irena Tratnik iz 
Trebnjega, zmagovalki podobne pri
reditve v Dugi Resi ter plesna sku
pina Daisy iz tega sosednjega hrvaš
kega mesta.

Strokovna žirija je prvo mesto 
prisodila Suzani Gladek, gimnazijki 
iz Črnomlja, ki je zapela pesem Tu 
te čaka; drugo mesto je zasedla 
Mimica Jankovič, zaposlena v 
črnomaljskem  Gorenju s pesmijo F. 
moj Saša, tretja pa je bila učenka 
osnovne šole iz Novega mesta Jana 
Špringer s pesmijo Samo simpatija.

Okus občinstva pa je bil dru
gačen, saj je  njihova žirija prvo 
mesto prisodila učenki črnomaljske 
osnovne šole Meliti Malkič, ki je 
zapela zmagovito pesem z letošnjega 
evrovizijskega festivala Malo miru: 
drugo mesto si je „pripel“ Marjan 
Brezar z Lokev s pesmijo Jam- 
bolaya, tretje  pa ansambel Poljub iz 
R učetne vasi.

„Glas mladih" je bil letos zadnjič 
v tej obliki. Za naprej naj bi na tej 
prireditvi sodelovali mladi pevci iz 
vse Slovenije, peli pa naj bi prav za 
to priložnost napisane in uglasbene 
pesmi. Razpis za besedila bodo pri
reditelji objavili jeseni, najboljša pa 
bodo potem  uglasbili belokranjski in 
dolenjski glasbeniki.

NOV PROSTOR ZA 
GASILSKI MUZEJ

Gasilska zveza Slovenije namerava 
v Metliki urediti razstavni prostor za 
gasilne pripom očke. Ni še povsem 
jasno, ali bo paviljon stal na nek
danjem otroškem  igrišču blizu met
liškega gradu ali kje drugje, vsekakor 
pa bo nared do letošnje jeseni. 
Denar je zagotovila Gasilska zveza 
Slovenije, metliška gasilka zveza pa 
je ustanovila gradbeni odbor, ki bo 
poskrbel za lokacijo.

DELEGATI 
ŽE ZNANI

Metliški mladinci se že dlje časa 
pripravljajo na 11. mladinski kon
gres, ki bo oktobra v Novem mestu. 
Pravkar potekajo v vseh osnovnih 
organizacijah javne razprave o 
osnutkih kongresnih dokum entov 
ZSMS, znani pa so tudi že delegati, 
ki bodo jeseni zastopali metliške 
mladince. To so Zdenka Zepuhar, 
Anica Štefanič, Niko Tomašič, Jože 
Kapu.šin, kot gost pa predsednik 
občinske konference ZSMS Janez 
Žele.

PRIPRAVE NA TEKMOVANJE — Ženski ekipi civilne zaščite z 
RadoVice in iz Slamne vasi se vestno pripravljata na občinsko 
tekmovanje, ki bo konec prihodnjega meseca v Rosalnicah. Prejšnjo 
sredo so pod vodstvom zdravnice iz metliškega zdravstvenega doma 
v radoviški šoli vadile prvo pomoč.

Trgajo prve sadove združitve
L e tošn je  prvo t r im e se č je  m e tl iške  P ionir jeve  G ra d b e n e  o p e ra t iv e  veliko uspešnejše od 

lanskega — V o k v iru  P ionirja  tu d i  večja  socialna varnost

Lansko leto, prvo v okviru novomeškega Pionitja, je  metliška 
temeljna organizacija Gradbena operativa kljub začetnim težavam, 
privajanju na Pioniijev način dela in organizacije zaključila brez 
izgube. Letošnje prvo trimesečje pa je  v primerjavi z lanskim velik 
korak naprej. Metliška temeljna organizacija se že približuje tistim 
Pionirjevim tozdom, ki imajo 20- letne izkušnje.

Medtem ko je bilo ob pri- Gradbene operative delujeta
ključitvi k Pionirju v metliškem 
tozdu zaposlenih 195 ljudi, jih 
je danes 240, konec tega sred
njeročnega obdobja pa računa
jo, da jih bo 400. V okviru

Družbeno varstvo 
v zdravstvenem  

domu
Uvedli so ga zarad i res
nih  m o te n j  v sam o 
upravn ih  o d n o s ih  — 
O p o zo r i la  niso zalegla

S sklepom  skupščine občine 
Metlika, k i . so ga sprejeli na 
zadnji seji vseh zborov, so zaradi 
precejšnjih m otenj v samo
upravnih odnosih uvedli začasne 
ukrepe družbenega varstva v me
tliškem zdravstvenem domu. Od
stavili in razpustili so dosedanje 
organe tega tozda in imenovali 
začasni organ, katerega pred
sednik je A nton Tomc, člana pa 
Blaž Mlačak in Ivan Škof.

Metliški zdravstveni dom 
nima veljavno sprejetega statuta. 
Kljub večkratnim  priporočilom  
metliškega izvršnega sveta, 
družbenopolitičnih organizacij, 
organov Zdravstvenega centra, 
družbenega pravobranilca samo
upravljanja niso sprejeli dopolni
lo tistega člena statuta, ki naj bi 
dajal m ožnost za imenovanje za 
individualni poslovodni organ 
tudi ekonom istom  in pravnikom, 
kar je v skladu z družbenim 
dogovorom o kadrovski politiki 
v občini in že uveljavljeno v 
drugih zdravstvenih domovih. 
Zato statu t ni sprejet in ni iz
peljan postopek registracije za 
celotni Zdravstveni center. V 
razpravah o dopolitvah statuta 
pa so prišle na dan tuijj druge 
motnje v samoupravnih odnosih 
in političnem  delovanju. Samo
upravne organe, družbeno
politične organizacije in direk
torja zdravstvenega doma so na 
te m otnje večkrat opozorili, ven
dar opozorila očitno niso zaleg
la  Vse to in še druge pripombe 
in kritike so povzročile, da so 
dali organi občinskih družbeno
političnih organizacij pobudo za 
ukrep družbenega varstva.

Začasni organ mora po
skrbeti, da bo do 18. julija izvol
jen delavski svet in izvršilni orga
ni ter samoupravna delavska 
kontrola; do 18. septem bra mo
ra biti sprejet statu t zdravstve
nega doma, izpopolniti je treba 
sistem nagrajevanja in način obveš
čanja delavcev; do 18. novembra 
pa mora biti imenovan individu
alni poslovodni organ.

dva sektorja: gradbena dela in 
zaključna dela. „Gradbeni 
sektor dela sedaj v glavnem v 
metliški in sosednji ozaljski ob
čini, sektor zaključna dela pa 
svojo dejavnost širi po vsej Slo
veniji in drugih republikah, de
lali so tudi v Sovjetski zvezi, 
sedaj pa kaže, da bomo prevzeli 
tudi nekaj del v Libiji," je 
povedal direktor metliškega 
tozda Niko Zupanič.

V Metliki končujejo gradnjo 
Novolesove skladiščne in pro
izvodne dvorane, pripravljajo se 
na začetek gradnje nove poslov
no stanovanjske zgradbe, kate

re vrednost bo okoli 48 milijo; 
nov dinarjev, opravljajo tudi 
dela v okviru komunalne infra
strukture; v ozaljski občini pa 
gre h koncu gradnja poslovno - 
stanovanjskega objekta v vred
nosti 40 milijonov dinarjev, gra
dijo šolo v Zorkovcu in zgrad
bo za tamkajšnje komunalno 
podjetje.

„Z novo organizacijo dela, 
tehnologijo, pomočjo strokov
nih služb Pionirja se res lahko 
bolj posvetimo sami gradbeni 
operativi, rezultat pa je hitrejše 
in kvalitetneje opravljeno 
delo," pravi Zupanič. .Vseka
kor drži, da imajo naši delavci v 
okviru Pionirja zagotovljeno ve
čjo socialno varnost, to pa je 
ena glavnih obljub, ki so jih 
dobili pred referendumom o 
združitvi.”

A. B.
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MOST PRIJATELJSTVA — Dela pri gradnji mostu čez Kolpo med 
Krasincem in Pravutino potekajo po načrtu. Most, ki bo velj3* 
okoli 30 milijonov dinaijev — dobro tretjino te vsote bo prispevala 
metliška občina — bodo slovesno odprli 2 0 . junija in ker povezuje 
dve sosednji obkolpski občini, metliško in ozaljsko, so predlagali 
naj bi se imenoval „most prijateljstva” .

SPREHOD PO METLIKI

BRIGADIRJI 
OBNAVLJALI 

VODOVOD
Brigadirji prve izmene mladinske 

delovne akcije „Bela krajina 82” 
bodo od 27. junija do 17. julija 
delali pri rekonstrukciji vodovoda 
od Lešč do Brezovice, ki meri 3166 
metrov. Celjani, Tržičani, Ljutomer
čani, verjetno pa tudi brigada Rde
čega križa se bodo vsak dan vozili iz 
Vinice, saj bo letos brigadirsko na
selje prvič v tamkajšnji osnovni šoli. 
Brigadirji druge in tretje  izmene 
bodo delali na obm očju črnom alj
ske občine.

FILMSKE PREDSTAVE so 
zadnje čase bolj obiskovane, ko t bi 
človek sodil na prvi pogled. Popreč
no je pri vsaki predstavi preko sto 
petdeset gledalcev, bilo pa bi jih  še 
več, če bi bilo več reklame. Dve 
vitrini sta prem alo, hudičevo težko 
pa je priti do  novih. Morda bi kazalo 
s sporedom seznaniti delovne orga
nizacije, v katerih  bi bilo nujno 
aktivirati tako imenovane anim ator
je kulture. Tu se ne more in ne more 
premakniti z mrtve točke.

LJUBITELJI ZBOROVSKEGA 
PETJA bodo spet prišli na svoj 
račun to  soboto, ko bod;> ob 20. uri 
v metliškem Kulturnem  domu 
111 var da Kardelja gostje iz sosednje 
črnomaljske občine. Mešani pevski 
zbor iz Gribelj, ki ga vodi Metličan
ka Tatjana Mihelčič je  skupaj s 
črnomaljskimi tam buraši pripravil 
koncert um etnih in belokranjskih 
ljudskih pesmi. S tem programom so 
Gribeljci že nastopili in bili deležni 
pohval.

VČERAJ PA SO GOSTOVALI * 
Metliki igralci iz Kulturnega društva 
O ton Župančič iz Gradca z Maria- 
čevo komedijo Poročil se bom 
svojo ženo. Zadnje čase seje kultur; 
na dejavnost v Gradcu m očno raz 
mahnila, saj poleg igralske skup>n“ 
deluje tudi zenski pevski zbor, 
kratkem  pa nameravajo ustanovit! se 
tam buraško skupino. Občinska Zve 
za kulturnih organizacij jim  je 
nakup tam buric namenila 20 tisoča
kov.

POLETNA VROČINA je prejšnjj 
teden nekaj mladeničev že z v a b i t  
na metliško kopališče, kjer so se 
nekateri za hip vrgli v še precčj 
mrzlo Kolpo. Nekako je pač tre Da 
začeti kopalno sezono in to  »opravi 
!o”  je  že od  nekdaj rezervirano z  
najbolj »vročekrvne.”  Kopalec 
ima sedaj lepši videz, saj so ga nuaui 
na pobudo turističnega društva očis
tili razne navlake, trava je pokošena, 
namestili pa so tudi nove kose za 
odpadke.

metliški tednik
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POTUJOČI ČEBELNJAK * -  
eč članov Čebelarskega druš- 

^  Kočevje ima že svoje če- 
. .Jake na tovornjakih, s kate- 

JjV11 prevažajo čebele tja, kjer je 
najboljša paša. Na foto- 

je tak čebelnjak, ki stoji 
. Prezimuje že več mesecev pri 

o'd-. (Foto: Primc)

NIČ PO ŽA R O V
gasilsko društvo Šalka vas pri 

ocevju, ki deluje za obm očje vasi 
•jne, Cvišlerji, Onek in Šalka vas, 

Poveča posebno pozornost preven- 
vnemu delu. Vsako leto dvakrat 

Pogledajo vse hiše, gospodarska po- 
°Pja, garaže in druge stavbe ter 
^ ° ^ l aj0> da je  treba popraviti, da 
e bo požara. Predvsem zaradi ta- 

) ga dela na obm očju GD že nekaj
let "* bilo požara.

Predraga zemlja
Počasi popravlja jo  n a 
p ak e  in ugotavljajo krivce

V Kočevju smo mojstri za 
odlaganje reševanja perečih 
zadev. Ukrepamo počasi in zato 
tudi neučinkovito. Približno 
tako je poudaril eden izmed 
delegatov na zadnji seji občinske 
konference ZK Kočevje, ki ni bil 
zadovoljen s poročilom  o izva
janju sklepa 2. seje konference, 
katero je  bilo res preveč splošno 
in nejasna

Gre namreč za počasno m 
premalo učinkovito reševanje 
pritožb občanov, češ da je 
ZKGP oddajalo v najem zemljo 
po precej višji ceni, kot bi smelo. 
V razpravi na konferenci je bilo 
rečeno, da bi ZKGP smelo zara
čunavati zemljo po 1,2 din, 
zaračunovalo pa jo  je celo po 12 
in 18 din. Te pritožbe so stare že 
tri leta. Poudarjeno je bilo, da je 
bilo takih pritožb precej tudi v 
prejšnjih letih. Na zadnji seji 
konference je bilo ponovno 
poudarjeno, da mora ZKGP 
tistim  občanom , ki jim  je preveč 
zaračunalo, razliko vrniti.

Tako obnašanje ZKGP 
seveda zasluži le obsojanje. Če 
ZKGP samo ne obdeluje zemlje, 
bi bilo edino pošteno in prav, da 
bi jo  dajalo občanom  v najem 
brezplačno ali pa da bi zara
čunalo le malenkostne stroške 
(samo za delo, ki so ga opravili, 
ko so oddajali zemljo). Tudi 
ZKGP je  namreč dobilo od 
družbe zemljo brezplačno. To je 
še posebno pom em bno v tem 
obdobju, ko vlagamo ogromne 
napore, da bi doma pridelali več 
hrane in da je nam ne bi bilo 
treba uvažati. Tudi življenjski 
standard je  v zadnjih treh letih 
padel in vsakemu občanu pride 
prav, če doma kaj pridela. In 
končno je  za vso družbo in še 
posebej za ZKGP le koristno, če 
je zemlja obdelovana, saj sicer 
kmetijsko zemljo zaraščata 
grmovje in gozd. Za ponovno 
usposobitev zaraščene zemlje v 
zemljo za pridobivanje hrane pa 
je potrebno vlagati ogromna 
družbena sredstva, in prav zdaj 
to  počenja tudi ZKGP. To kaže, 
da je zaračunavanje najemnine 
za zemljo (še posebno, če je 
neupravičeno visoko) škodljivo 
ne le za prizadete občane, 
ampak za vso družbo in tudi za 
samo ZKGP. JO ŽE PRIMC

Samoupravo graditi od spodaj
S p e t  so  zaživele razprave  o p reo b l ik o v an ju  KS K očevje—Mesto

k Občani naj sami odločijo, 
tJk ? .krajevnih skupnosti po- 

^ujejo v mestu Kočevje. Če 
“odo odločili za ustanovitev

Naš prosti čas
^ z s ta v a  j e  pokaza la ,  da  

dolgčas ni opravičljiv

Razstava pod naslovom „Naš 
Presti čas" je  bila odprta v Likov- 
nen» salonu v Kočevju od 14. do 23.

Na njej so se s svojimi izdelki 
Predstavili občani iz Kočevja in 
. °*ice. Pokazali so svoja ročna dela 
m gobeline.

Na otvoritvi je  v kulturnem  
P*ogramu sodeloval nonet Rog iz 

e‘jn, njegove članice so s petjem še 
Popestrile lepo in zanimivo razstavo, 

“di pri pripravi te razstave je  so- 
elovala in se celo najbolj izkazala 

Janiča noneta Rog Kristina 
erkovnik, ki zasluži še posebno 

Pohvalo.
. Spretni izdelovalci ročn ih  del 

gobelinov so z razstavljenimi 
P ^ re e t i  pokapali, kako se lahko 
“"» “ o, koristno in kulturno izrabi 
oh?1' ^as' Obiskovalci razstave so 
y.. “ dovali izdelke pa tudi potrpe-
zn'h°S*’ truc* *n sPretnost posame- 
tu i' ‘le tovalcev . Razveseljivo je 
: '  kar je pokazala razstava -  da
^  v Kočevju in okolici veliko ljudi, 
q  Se ukvarjajo z ročnim i deli.

ovo je razstava spodbudila 
tu / ^ t e r e g a  obiskovalca, da se bo 
del ° n “ d®1 ukvarjati z ročnim  
r  ° rti Velik uspeh pa bi bil, če bi 
taki aVa sP°dbudila tudi mladino k 
gost (*eja.Vnosti, saj prav mladi po- 
uinia' to^ ° ’ da jim  )e dolg čas, ker 
MožJo kaj koristnega početi.

za udejstvovanje na pod- 
s ta r?  roone8a dela je dovolj za 
na»J ‘n 23 mladino, in to  je zelo 

0tn°  Pokazala prav razstava.
VILKO ILC

večih manjših (namesto sedanje 
ene), je  treba izvesti refe
rendum že do novembra letos, 
ko poteče mandat sedanjemu 
vodstvu KS Kočevje. Jeseni bi 
torej izpeljali reorganizacijo KS, 
izvolili organe novih KS in nato 
izvedli tudi volitve delegatov in 
delegacij, ki jih mora imeti 
vsaka KS.

To je  nekaj misli iz razprave o 
izhodiščih za preoblikovanje kra
jevne skupnosti K očevje-m esto, o 
katerih so razpravljali na zadnji seji 
občinske konference ZK Kočevje. 
Posebej je bilo poudarjeno, da ni 
več opravičljivih razlogov za prela
ganje razprave o tem vprašanju, ki se 
vleče in prelaga že več let.

POKAZALI, KAJ ZNAJO -  Na 
razstavi „Naš prosti čas" so 
občani Kočevske prikazali svoja 
ročna dela, in sicer narodne 
noše, avbe, gobeline, polhovke, 
prtičke, prte in druge izdelke. 
Razstava je bila v Likovnem 
salonu. (Foto: Primc)

Posebno • so poudarili, da 
morajo b iti osnova samouprave v KS 
zbori stanovalcev oz. zbori krajanov. 
Ugotovili pa so, da samouprava na

DROBNE IZ KOČEVJA
CIGARET -  V 

ciga,.:" '  u  smo prebrali, da so 
°z. , ® doživele infarkt. Ta infarkt 
Preko . °  bodo tobačne tovarne 

prenesle na kadilce, zato 
boleč, 

ne samo

44 t». ■ -  r tv i iv -a i t  n a  iuiu uv

Bo|fj? ^Jajalce tobaka ne bo 
Zatarfi “°leč  za kadilce, pa n 
dlejT ®®n- Veliko kadilcev res po- 
p r j n .  'n' a,rktu, h katerem u je veliko 
vidim?08*0 tu d> kajenje. Vsak dan 

’ kako že otroci kade po

|j0 . ~  Se Janez vrača z oheeti, 
n- Jak° dobre volje in okoli 

*epo diši .po alkoholu?
" Ne, iz službe, iz Itasa.

cesti, v parkih, pri šolah in v gostin
skih obratih, kjer k dimp dolivajo 
tudi alkohol. Tako stanje je tudi 
nekakšen infarkt družbe.

POPOLN NERED -  Prometni 
red v parku Gaj je v popolnem 
razsulu: polomljeni so prom etni
znaki, betonska korita s cvetjem še 
niso položena tam, kjer bi že morala 
biti, kot so bila tudi v minulih letih. 
Zato ni^nobene ovire za divjajoče 
kolesarje, m otoriste in celo avto
mobiliste. Za akcijo NNNP ,mo 
napravili velike načrte  tudi na pod
ročju prom eta, v 'G aju  pa se to ne 
pozna.

P R E D  Z R E L O S T N IM  
IZPITOM -  Šolsko leto se bliža 
koncu. Vrstijo se športni dnevi, 
šolski izleti in slikanje za spomin, 
predvsem učencev osmih razredov, 
ki končujejo osnovno šolo. Po
dobno je v gimnaziji. Starejše ob 
tem  živžavu zanesejo misli v mlada 
leta, ko so težko čakali m aturantski 
ples. Vsem letošnjim  m aturantom  
želimo veliko uspehov pri na
daljnjem šolanju in v življenju.

I

tem  področju še šepa in da usta
navljanje zborov stanovalcev in 
hišnih svetov ne poteka gladko. Raz
veseljivo je, da končno občani in 
nosilci odgovornih dolžnosti le 
vedno bolj uvidevajo, da je treba 
samoupravo graditi „od  spodaj 
navzgor". V krajevni skupnosti je 
treba zagotoviti tako organiziranost 
samouprave, da jo  bo občan lahko 
uporabil, če jo  bo potreboval.

Izrečenih je bilo še več misli o 
tem, kako naj bi bile bodoče KS v 
mestu prostorsko in vsebinsko orga
nizirane pa tudi o tem, kako je treba 
pripraviti in voditi razpravo o preo
blikovanju KS. Prisotni so se 
strinjali, da je v m estu potrebno 
oblikovati več manjših KS. Menili 
pa so, da je treba vse razprave voditi 
na osnovi ocene delovanja sedanje 
KS in da je torej treba v vse razprave 
pritegniti tudi sedanje vodstvo KS.

J. P.

PREVEC PRIREDITEV  
HKRATI?

V kočevski občini poteka te dni 
vrsta prireditev, sestankov in dogo
vorov, vendar o vseh zaradi pomanj
kanja prostora (SZDL je pred  krat
kim izglasovala, da bo sofinancirala 
le približno četrtino  strani v Dolenj
skem listu) niti ne moremo poroča
ti, o najpomembnejših pa bomo 
poročali z zamudo.

Tokrat nai le naštejemo nekatere. 
V ponedeljek je bila druga seja 
občinske kandidacijske konference, 
zatem  redni občni zbor AMD in 
sestanek o pripravi proslave v Banja 
loki (ki bo 19. junija). V torek so 
prišli na obisk gostje iz pobratene 
občine Dolina pri Trstu, na Bazi 20 
v Rogu pa so sprejeli v mladinsko 
organizacijo pionirje. V sredo (vče
raj) je bila seja predsedstva OK 
SZDL, danes pa bo „ koncert ni ve
čer", ki ga organizira Glasbena šola 
(ob 19.30 v gimnazijski dvorani), na 
njem pa bosta nastopila harmonikar
ja Dejan Mesec in Peter Dovč,

0 čem sejejo?
Te dni se po kočevski občini 

sestajajo delegacije zborov občinske 
skupščine in razpravljajo o gradivu 
za naslednjo sejo, ki bo 4. junija. Na 
njej bodo vsi zbori najprej izvolili 
novega predsednika izvršnega sveta 
(predlagan je Stanc Letonja, sedanji 
direktor Inkopa), članov izvršnega 
sveta, imenovali pa bodo tudi pred 
stojnike upravnih organov.

Vsi zbori bodo nato med drugim 
razpravljali še o izvajanju občin
skega plana lani in možnem razvoju 
občine do leta 1985, o delu Sodišča 
združenega dela, javnega tožilstva in 
postaje milice ter še o nekaterih 
drugih zadevah.

Zbor združenega dela in zbor KS 
bosta razpravljala še o izvajanju do
govora o razporejanju dohodka in o 
izvedbi del po programu samopri
spevka. Predviden je tudi sprejem 
odlokov o prispevku za pospeše 
vanje kmetijstva in sklada za inter 
vencije v kmetijstvu. Zbor zdru
ženega dela pa ima na dnevnem redu 
še obravnavo analiz poslovanja OZD 
s področja gospodarstva in druž
benih dejavnosti.

S P O S O JE N O  T R N JE
Naši ljudje žive vse dlje, isto

časno pa so vse mlajši. Nekateri 
so že blizu starostne upokojitve, 
pa so še vedno mladinski 
funkcionarji.

(iz ŠTUDENTA)

Pozno začeli -  končali do roka
T ako  so ugotovili v analizi volitev na zadnji seji OK SZ D L  R ibnica — Na njej so izvolili 

za novega sekretarja  S tan e ta  Krom arja , dosedanjega  p redsedn ika  o b č in sk e  sk u p šč in e

Namesto da bi začeli priprave na letošnje volitve že takoj po 
volitvah leta 1978, so v ribniški občini začeli postopek 
evidentiranja možnih kandidatov šele v začetku lanskega leta, 
nekoliko prizadevneje pa celo šele po lanskih letnih dopustih, 
medtem ko so pomembnejše rezultate evidentiranja dosegli prav
zaprav šele v novembru in decembru lani.

To je ena glavnih ugotovitev za najodgovornejše dolžnosti v
analize letošnjih volitev v ribniški 
občini, o kateri so razpravljali na 
nedavni zadnji seji občinske konfe
rence SZDL Ribnica. V razpravi so 
poudarili in nato sklenili, da te 
napake ne bodo ponovili in da bodo 
s pripravami na naslednje volitve 
začeli že zdaj.

V analizi je  tudi ugotovljeno, 
da se je zataknilo pri evidentiranju

Razgibana mladost
S p o m in  na Tita

Svečana akademija z naslovom 
„Tito, to  smo mi vsi” , na kateri so 
nastopili mladina in vojaki, je bila 
osrednja prireditev ob dnevu mla
dosti v ribniški občini, posvečena pa 
je bila tudi 90-lctnici Titovega 
rojstva. Na njej je govoril polkovnik 
Miroslav Lilič.

Za praznik je  bilo še več kul
turn ih  prireditev in športnih srečanj. 
Vojaki iz ribniške enote so nastopili 
tudi na svečanosti v Kočevski Reki, 
kjer je bilo tudi kviz tekmovanje.

V Kočevju so se za dan mla
dosti srečali vojaki in gimnazijci na 
žc tradicionalni špo rtno -ku ltu rn i 
prireditvi. V Ribnici so priredili 
hitropotezni šahovski turn ir in kole
sarsko tekmovanje. V Sodražici so 
imeli namiznoteniški turnir. V vseh 
KS in po osnovnih šolah so bile 
številne svečanosti.

M. B.-C

občini. K temu je pripomogla nedo
slednost nekaterih takrat vodilnih 
tovarišev v zadevi „Zavolovšek“ , 
zaradi česar so jim  bile izrečene 
partijske kazni, ki so jih  izločile iz 
takrat že porajajoče se liste možnih 
kandidatov za najodgovornejše dol
žnosti v občini. Zaradi tega je- bil 
predlog možnih kandidatov za 
vodilne dolžnosti izdelan šele mesec 
dni kasneje, kot bi moral biti. 
Vendar so zadevo kljub temu rešili 
dovolj zgodaj, da z izvedbo volitev 
ni bilo težav. Ugotovili so tudi, da 
pri volitvah za najodgovornejše dol
žnosti razen z eno izjemo ni bilo 
,,kolobarjenja".

Nadalje je analiza pokazala, da 
so bile kandidacijske konference 
vedno dobro obiskane in sklepčne. 
Med zadnjimi pripravami na volitve

so usklajevali še kandidature tistih 
kandidatov, ki so v preveliki vnemi 
podpisali kandidature dvakrat, na 
primer za zbor KS občinske skup
ščine v krajevni skupnosti, za zbor 
združenega dela občinske skupščine 
pa v svoji delovni organizaciji. To 
delo pa niti ni bilo preveč težko, saj 
je bilo kandidatov več, ko t je bilo 
treba izvoliti delegatov. Poročali 
smo tudi že, da je  bila udeležba na 
volitvah dobra.

• Nadaljnje ugotovitve razprave 
so bile, da ni dovolj delegate le 
izvoliti, ampak jih je treba tudi 
usposobiti za opravljanje te dol
žnosti. Najprej bodo organizirali se
minarje za vodje delegacij, nato pa 
še za vse ostale delegate.

Poseben poudarek pa so dali 
pripravam na prihodnje volitve. 
Natančno je treba voditi evidenčne 
kartone evidentiranih možnih kandi
datov za delegate in za najodgovor
nejše dolžnosti v občini, da ne bo 
treba spet vsega postoriti na vrat na 
nos tudi pri naslednjih volitvah.

J. PRIMC

Praznična pesem Sodražice
Pred 4 0  leti Sodražica  prvič  osvobo jena  — K ot prvi v 

o b č in i  R ibnica b o d o  t e  dni dobili  č is t i lno  napravo

24. maja pred 40 leti so se 
Italijani umaknili iz Sodražice, 
naslednji dan pa so jo  zasedli 
partizani in takrat je odšla v 
partizane tudi večja skupina 
sodraških fantov in mož. V

OGLAŠUJTE V DL!

Tudi kmeticam porodniško
V ribniški o b č in i  p o ro d n išk a  za k m e t ic e  že od  1. jun ija  

dalje  — Predlog tu d i  za uvedbo  o tro šk ih  d o d a tk o v

Tudi kmetice imajo pra
vico do porodniškega dopusta. 
Nadomestilo za čas porodniške 
bo znašalo 6 . 0 0 0  din na mesec, 
kar je  minimalni osebni 
dohodek v Sloveniji.

To je najpomembnejši sklep 
letnih zborov kmetov zadružnikov v 
ribniški občini, ki bo začel veljati 
od prvega junija dalje. Zbori so 
namreč sprejeli samoupravni spora
zum o pravicah in obveznostih zdru
ženih km etov v zvezi z uresniče
vanjem pravice do porodniškega 
dopusta, ki sta ga sklenila Zadružna 
zveza Slovenije in Skupnost 
otroškega varstva.

Sporazum določa tudi, da na 
račun porodniške plačajo v ta sklad 
vsi km etje zavarovanci po 70 din na 
mesec. Iz tega sklada bodo potem  
dobivale mesečno nadomestilo za 
porodniško ne le vse kmetice

Spet poprijeli

zavarovanke, ampak tudi družinske 
članice, se pravi žene kmetov, ki so 
zavarovani. To pomeni, da bodo 
imele do porodniškega dopusta pra
vico vse kmetice. Tako bo socialna 
varnost kmetov in kmetic povečana.

V razpravah je bilo poudar
jeno, da bi bilo treba urediti še 
pravico do otroškega dodatka za vse 
km ečke otroke. Zdaj uživajo to  
pravico le otroci socialno šibkejših 
kmetov, se pravi v tistih družinah, 
kjer imajo nizek dohodek na družin
skega člana. Za uvedbo otroškega 
dodatka pa je treba skleniti samo
upravni sporazum v okviru občinske 
skupnosti otroškega varstva. Izra
čunali so, da bi znašal mesečni 
prispevek v sklad za otroški dodatek 
100 din na zavarovanca, nakar bi 
dobivali otroci kmetov otroški 
dodatek po istih merilih, kot veljajo 
za otroke delavcev oz. redno zapo
slenih.

J. P.

spomin na ta dogodek praznu
jejo v Sodražici vsako leto 25. 
maja krajevni praznik.

Osrednja svečanost ob 
prazniku je bila v nedeljo, 23. maja, 
in je potekala pod naslovom „Pcscm 
v Sodražici -  maj 1982” . Na njej je 
govoril predsednik skupščine KS 
Srečko Arko. Zaslužnim krajanom 
so podelili bronasta priznanja OF. V 
kulturnem  programu pa so nastopili 
pevski zbori in glasbene skupine iz 
vse občine (od sodraških pa otroški 
zbor osnovne šole, tamburaški zbor, 
moški pevski zbor in nova zabavno
glasbena instrumentalna skupina) 
ter recitatorji iz dom ače šole. Za 
zaključek so ' nastopili skupno vsi 
pevci.

Na sam praznik je  bila svečana 
seja skupščine KS, k spominskemu 
obeležju padlim borcem in žrtvam 
fašističnega terorja na zdravstvenem 
domu so položili venec, športniki pa 
so med drugim pripravili m edob
činski namiznoteniški tu rn ir za 
pokal skupščine in za pokal kra
jevne skupnosti Sodražica.

Ob prazniku so poskrbeli, da je 
bila Sodražica lepo urejena. Spom
nili so se del, ki so jih letos že 
opravili, in tistih, ki jih  še čakajo, 
tako asfaltiranje ulic in pločnikov v 
Sodražici, ureditev kanalizacije v 
Janežih, kjer bodo še letos asfaltirali 
tudi cesto. Inles bo v kratkem  odprl 
nove proizvodne prostore, po štirih 
leth  pa so dokončali kanalizacijo za 
Sodražico in zdaj kot prvi v občini 
montirajo čistilno napravo, ki bo 
kmalu začela delati.

J. P.

P o to č a n i  grade  vodovod , 
kanalizacijo , sm u č išč e

RIBNIŠKI ZOBOTREBCI
V aprilu in maju so bile po 

vaseh v Loškem potoku že večkrat 
delovne akcije za čiščenje okolja, 
organizirali pa bodo tudi še nove. V 
dosedanjih so zbrali že nad 10 ton 
raznih koristnih odpadkov iz železa, 
ki jih  je že ali pa jih  bo še odpeljal 
Dinos.

S takimi akcijami, ki jih  organi
zira odbor za varstvo okolja pri 
krajevni konferenci SZDL, so 
očistili divja smetišča, ki jih  je 
veliko okoli vseh vasi. Vzrok za tako 
stanje je, da krajevna skupnost še 
vedno nima svojega urejenega sme
tišča, čeprav so že pred mnogimi 
leti zaprosili pristojne občinske 
organe za njegovo lokacijo. Kaže pa, 
da bodo prostor končno le dobili, in 
sicer že ta ali prihodnji mesec.

V vasi Travnik so začeli urejati 
■kanalizacijo za meteorno vodo, pri
pravljajo pa dokum entacijo in 
zbirajo potrebni denar za podobno 
kanalizacijo za vas Retje. Lani so 
uredili kanalizacijo v vaseh Hrib in 
Srednja vas.

Mladinci so že lani začeli 
urejati sm učišče pri svoji brunarici 
pri vasi Travnik. Zdaj se dela na
daljujejo. Planirajo in čistijo 
zemljišče, kjer bodo postavili tudi 
300 m dolgo vlečnico.

22. maja so začeli napeljevati, 
vodovod od Malega Loga do petih 
ošamljenih hiš v Retjah (nad cesto). 
Vse vasi na obm očju Loškega 
potoka imajo vodovod, izjema je le 
kakih 15 hiš in vikendov, ki stoje na 
bolj osamljenih krajih, in bo z na
peljavo vodovoda do njih več dela in 
stroškov.

J. P.

ASFALT GRČARICAM -  Do 
konca maja bo predvidoma dokon
čano asfaltiranje ceste v Grčaricah. 
Dela bodo veljala okoli 3,8 milijona 
dinarjev. Za asfalt je  vsako gospo
dinjstvo prispevalo po 10.000 din. 
Otvoritev asfaltirane ceste je pred
videna za dan borca 4. julij, ko bodo 
tudi gasilci proslavili pridobitev 
nove gasilske brizgalne.

MLADINA ZA DAN MLA
DOSTI -  V počastitev dneva mla
dosti in spomina na pokojnega pred
sednika Tita je  mladina ribniške 
občine pripravila okoli 25. maja več 
prireditev. 24. maja je  bila proslava 
v domu JLA v Ribnici, kulturni 
program pa so pripravili mladinci in 
vojaki. Istega dne je odpotovalo 20 
ribniških mladincev v Beograd, kjer 
so si ogledali Hišo cvetja, muzej 
,„25. maj” in se udeležili osrednje 
jugoslovanske proslave ob dnevu 
mladosti. Na sam  dan mladosti 25. 
maja, pa so organizirali skupni spre
jem  200 pionirjev iz vse občine v 
mladinsko organizacijo. Novim mla
dincem so pripravili tudi „zgodo- 
vinsko uro” ter jim  podelili mla
dinske izkaznice in značke.

UPOKOJENCI NA IZLET -  
Ribniški upokojenci so izkoristili 
lepo vreme in organizirali izlet na 
Primorsko. Med drugim so obiskali 
Strunjan, Izolo in Koper.

LITERARNI VEČER Mla
dinci iz vasi Kot so pred kratkim

izvedli literarni večer. Tudi to  je ena 
izmed oblik zbliževanja mladih in 
priložnost za dogovor mladih o pri
hodnjem  delu na kulturnem  podro
čju  pa tudi drugod.

VELIKO POTEPUŠKIH PSOV 
-  Po ribniških ulicah vidimo pred
vsem okoli stanovanjskih blokov 
pse, ki se potepajo. Steklina je na 
meji občine in potepuški psi bi jo  
lahko zaneti tudi v Ribnico. Bo kdo 
kaj ukrenil?

občan
vprašuje

medved 
odgovarja

\ /

-  Se izogiblješ ribniške 
občine zato, Ker so  ti pred 
Kratkim odstrelili medveda— 
brata, vrednega zlate medalje?

— Ne zato, ampak zato, 
ker je  tu toliko potrebnih in 
nepotrebnih omejitev hitrosti, 
da jih lahko prekoračiš in si 
kaznovan celo , če  stopiš peš 
nekoliko hitreje.

REŠETO



M U m «
D O L E N JS K I P R O JE K T IV N I BIRO 
NOVO MESTO, SOKOLSKA 1

U R B A N IZ E M , P R O JE K T IR A N JE ,  
IN Ž E N IR IN G

T E D E N S ^

Č etrtek, 27. maja Avguštin 
Petek, 28. maja Vojislav 
Sobota, 29. maja - Majda 
Nedelja, 30. maja Ivana 
Ponedeljek, 31. maja -  Angela 
Torek, 1. junija -  Justin  
Sreda, 2. junij- Evgenij 
Č etrtek, 3. junija Karel.

LUNINE MENE

29. maja ob  21.06 — prvi krajec

BRESTANICA: 29. in 30. 5. 
ameriški barvni film  Otok piratov.

BREŽICE: 28. in 29. 5. jugoslo
vanski barvni film Padec Italije, 30. 
in 31. 5. ameriški barvni film Lov za 
izgubljenim zakladom.

ČRNOMELJ: 28. in 30. 5.
ameriški film  Ali je pilot v avionu?
29. in 30. 5. švedski film Lju
bezenski vrtiljak. 31. 5. in 1. 6. 
ameriški film Riba, ki je rešila 
Pitsburg. 1. 6. ameriški film Po
gumni Popaj. 3. 6. francoski film Za 
naju.

KOSTANJEVICA: 29. 5. jugoslo
vanski film  Prvi splitski odred. 30. 
5. nemški film Indijanski poglavar.

KRŠKO: 29. in 30. 5. ameriški 
film  Poveljnik Steiner.

SEVNICA: 28. 5. ameriški film  
O krutno maščevanje. 29. in 30. 5. 
ameriški film Vroče majice.

S L U Ž B O  D O B I

DELAVKO, veščo šivanja na 
norm o, sprejmem. JOŽICA
SEVŠEK, Krško, telefon
71 437.

KV KLJUČAVNIČARJA, sam ostoj
nega, zaposlim. OD in vse ostalo 
po dogovoru. Roletarstvo 
MEDLE, Žabja vas 47, Novo 
mesto.

SLUŽBO lahko nastopijo s 1. 6. 
1982 ali po dogovoru KV nataka
rica in dekle za pom oč v kuhinji, 
kakor tudi KV natakarica ali 
dekle brez KV z veseljem do dela 
v gostilni. Hrana in stanovanje v 
hiši, kakor tudi dobra plača. 
Gostilna JANEZ TEKAVČIČ. 
Dol. Sušice 22, .Dolenjske 
Toplice.

S T A N O V A N J A

STANOVANJE (57 m2), dvosobno, 
centralno ogrevano, kom fortno, s 
telefonom, v Portorožu za
menjam za enako ali manjše v 
Novem m estu ali bližnji okolici. 
Telefon (066) 7 5 -2 1 7 .

SOBO in KUHINJO ali večjo sobo v 
Metliki ali bližnji okolici išče 
mirna tričlanska družina. Cenjene • 
ponudbe pošljite na naslov, ki je v 
upravi lista (2186 /82).

STANOVANJE (kuhinja m  dve 
sobi) oddam  študentkam a. Tele
fon 2 3 -9 7 5 .

STANOVANJE, kakršno koli, v 
Novem mestu ali bližnji okolici, 
nujno potrebujem  za dobo 
3 do 6 mesecev. Naslov v upravi 
lista (2 1 9 1 /8 2 ).

M o t o r n a  v o z i l a

RENAULT 4 TL letnik 1979, 
* prodam . Grom , Ločna 13, Novo 

mesto.
AMI 8, letnik 1973, po zelo ugodni 

ceni prodam. Anton Mali, Krka 
16 b, 68000 Novo mesto. 

ZASTAVO 750, letnik 1974, pro
dam  Telefon 84 964.

MINI 1000, letnik 1972, p rodam  
Prečna 81, Novo mesto.

IMV KOMBI kasonar diesel, letnik

19 /1, dobro ohranjen, registriran 
do oktobra, p rodam  Šuštaršič, 
Dobravica 3, Šentjernej.

MOTOR APN 4, ko t nov, prodam. 
Groblje 8, Novo mesto.

ŠKODO 110, letnik 1976, registri
rano do maja 1983, prodam. Jože 
Bobnar, Koroška vas 32, Novo 
mesto.

ZASTAVO 750, letnik 1973, v iz- 
pravnem stanju, p rodam  Ogled 
vsako popoldne. Zdravko Jenič, 
Dobindol 6, Uršna sela.

SPAČKA, letnik 1974, registrira
nega do maja 1983, prodam  za 
3,8 M. Vojko Oklešen, Danila 
Bučarja 23, Novo mesto, tel. 
2 4 -2 5 1 .

RENAULT 16 TS, letnik 1 9 6 9 -7 5 , 
in NSU princ 1000 brez motorja, 
v dobrem  stanju, ugodno p rodam  
Telefon (068) 2 4 -8 7 1 .

ZASTAVO 750, letnik 1972, pro
dam  Telefon 2 3 -5 6 1 .

ZASTAVO 101 letnik 1975 po de
lih, p rodam  Šinko, Gor. Brezo
vica 7, Šentjernej.

R 12 TL, letnik 1975, dobro ohran
jen, registriran do 26. marca 
1983, p rodam  Informacije na te
lefon 2 5 -0 1 8 , vsak dan med 18. 
in 19. uro, ali dr. Željko Ostojič, 
Vandotova 3, Novo mesto.

WARTBURG, letnik 1976, p rodam  
Branko Peteline, Sela 90, Dobo
va.

RENAULT 4, letnik 1974, malo 
karamboliran, prodam  po ugodni 
ceni. Jože Plut, Gor. Lokvica n. 
h., Metlika.

R 4 TLS, letnik 1978, prevoženih
41.000 km, prodam. Rajer, Jab
lan 10, Mirna peč.

LAM B RETO prodam. Naslov v 
upravi lista (2196 /82).

ZASTAVO 750 luxe, letnik 1975, 
p rodam  Vozilo je  dobro ohranje
no in sive barve. Merica Kržan, 
Gubčeva 8, Brežice.

OSEBNI AVTO Sumbeam, letnik 
1971, m otor 1978, neregistriran, 
potrebno je popravilo zavor. Cena
13.000 DM. Miškovič, Šegova 6, 
Novo mesto.

MINI 1000, brezhiben, prodam  ali 
zamenjam za R 4 ali Z 1011. 
Telefon 22 228 od 16. ure dalje.

FIAT 126 P, prevoženih 28.000 km, 
prodam . Pučrvina, Jurka vas 24, 
Straža.

ZASTAVO 101, letnik 1976, regi
strirano za eno leto, prodam. 
Lojze Mlakar, Gor. Dole 12, 
68275 Škocjan.

ŠPORTNO KOLO „Rog“ na net

DOLENJSKI LIST
IZDAJ«: DITC, tozd Časopis Dolenjski list. Novo mesto
USTANOVITELJ LISTA: občinske konference SZDL Brežice, 

Črnomelj, Kočevje, Krško, Metlika, Novo mesto, Ribnica, Sevnica in 
Trebnje.

IZDAJATELJSKI SVET je družbeni organ upravljanja. Predsed 
nik: Niko Rihar.

UREDNIŠKI ODBOR: Marjan Legan (glavni in odgovorni 
urednik), Ria Bačer, Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), 
Bojan Budja, Zdenka Lindič—Dragaš, Milan Markelj, Pavel Perc, Jože 
Primc, Drago Rustja, Jože Sim čič, Jožica Teppey, Ivan Zoran in 
Alfred Železnik. Tehnični urednik Priloge: Dušan Lazar. Ekonomska 
propaganda: Janko Saje, Iztok Gačnik in Marko Klinc.

IZHAJA vsak četrtek — Posamezna številka 12 din. Letna 
naročnina 480 din, plačljiva vnaprej — Za delovne in družbene 
organizacije 960 din — Za inozemstvo 960 din ali 23 ameriških 
dolarjev oz. 52 DM (oz. ustrezna druga valuta v tej vrednosti) — 
Devizni račun 52100—620—170—3 2000—0 0 9 —8 —9 (Ljubljanska 
banka, Temeljna dolenjska banka Novo mesto).

OGLASI: 1 cm višine v enem stolpcu za komercialne oglase 220  
din, za razpise, licitacije ipd. 300 din, 1 cm na določeni,'srednji ali 
zadnji strani 330 din, 1 cm na prvi strani 440 din. Vsak mali oglas do 
10 besed 100 din, vsaka nadaljnja beseda 10 din. Za vse druge oglase 
velja do preklica cenik št. 13od  1. 11. 1981 dalje. Na podlagi mnenja 
sekretariata za informacije IS skupščine SRS (št. 421—1 /7 2  od 28. 3. 
1974) se za Dolenjski list ne plačuje davek od prometa proizvodov.

TEKOČI RAČUN (Ki podružnici SDK v Novem mestu: 
52100—6 0 3 -3 0 6 2 4  — Naslov uredništva 68001 Novo mesto. Glavni 
trg 7, p. p. 33 (telefon (068) 23—606 — Naslov uprave Jenkova 1 ,p .  
p. 33 tel. (068) 22—365 — Naslov ekonomske propagande in malih 
oglasov: Glavni trg 3, p. p. 33, telefon (068) 23—611 — Nenaročenih 
rokopisov in fotografij ne vračamo -  Časopisni stavek, filmi in 
prelom DITC tozd Časopis Dolenjski list, oddelek grafične priprave 
Novo mesto — Barvni filmi in tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

prestav in Tomos avtom atik pro
dam. Telefon 23 355.

ZASTAVO 750 SC, letnik 1979, 
prodam. Olged po 15. uri. Rifelj, 
Ždinja Vas n. h .„ pri gostilni 
Pugelj, Otočec,

FIAT 850 special, letnik 1971, pro
dam . Šukljetova 13, Novo mesto.

NSU 1200 C, letnik 1971, regi
striran za eno leto, in jawo 
250 prodam . Rifelj, Ždinja vas 
30, Otočec.

ZASTAVO 101, letnik 1980, pro
dam. Marjan Č im erm ančič, Cesta 
brigad 43 (Ločna), Novo mesto.

PRODAM škodo letpik 1973. For- 
šček, Srebrniče 16, Novo mesto.

TOMOS „crošš“ 50 junior kot nov; 
zelo malo vožen, registriran, pro
dam za gotovino ali kredit. Erno 
Zorc, Rostoharjeva 82, Krško.

FIAT 124, registriran do novembra, 
prodam. Informaacije Škijanče 3 
(Hrib), Novo mesto.

ELEKTRONIK 90 prodam  ali za
menjam za MZ 150. Fabjan, Gra
dišče, Šentjernej.

ZASTAVO 750 L, letnik 1977, 
malo karambolirano, prodam. 
Naslov v upravi lista (2187 /82) 
ali telefon (dopoldne) 22 521.

ZASTAVO 750, letnik 1974, in 
50 m2 lesenih stenskih oblog 
prodam  Ogled popoldne. Miro 
Gutm an, Cvelbarjeva 8, Novo v 
mesto.

ZASTAVO 101, karambolirano, 
p rodam  Jože Hrovat, Reber 28, 
Žužemberk.

FIAT 126 P, letnik oktober 1978, 
ugodno prodam  Vsi interesenti 
naj se javijo od 14. do 19. ure na 
naslov Leopold Kumelj, Drenje 9 
(Grmadar) pri Soteski, S t r a ž a .

ZASTAVO 750 po ugodni ceni 
p rodam  Anton Rudman, Vrh pri 
Ljubnu 2, Novo mesto.

JEEP WILYS (47 KM), registriran, 
p rodam  Stane Pižmoht, Stari trg 
51, Trebnje.

FIAT 126 P, letnik 1977, p rodam  
Dane Jerič, Prijateljeva 1, Tre
bnje.

MOTTO GUZZI zamenjam za no
vejši PONY EKSPRES. Šterk, K 
Roku 37 (Šmihel), Novo mesto.

jj Kmetijski stroji j!

TRAKTORSKO KOSILNICO Olt 
Osijek ugodno prodam. Pri
ključek m ožen za vse traktorje. 
Franc Okorn, Most 6, 68230 Mo
kronog.

TRAKTOR Ferguson 58 1MT pro
dam  Alojz Čimerm ančič, Koroš
ka vas 24, Novo mesto.

KOSILNICO Gorenje (novo) in 
Alpino v odličnem  stanju pro
dam  Naslov v upravi lista 
(2195/82).

KOSILNICO Figaro in traktorski 
plug Slavonac p rodam  Pekolj, 
Zagorica, Dobrnič.

TRAKTORSKI OBRAČALNIK za 
seno Sip 220 p rodam  Jože Gran
da, Dobrava 26, 68275 Škocjan.

TRAKTORSKI OBRAČALNIK Sip 
220 prodam . Krnc, Žabja vas, 
Novo mesto.

OBRAČALNIK Favorit 220 ugodno 
prodam . Bartelj, Jablan 41, Mirna 
peč, telefon 84 331.

TRAKTOR ZETOR, vinogradniški, 
z levim in desnim plugom, koso 
in kultivatorjem , star 7 let, pro
dam . Conta, Hrastje 16, Šentjer
nej.

PRODAM kosilnico BCS 127, žago 
Stihi 050, škropilnico Stihi SG 
17. Žabja vas 16, Novo mesto.

KOSILNIČO BCS disel z obračal
nikom in hrastove deske prodam. 
Jože Kastelic, Žabja vas 10, Novo 
mesto.

TRAKTORSKI OBRAČALNIK Sip 
220, dobro ohranjen, prodam. 
Jože Radej, Mali Kamen* 16, Se
novo.

TRAKTOR UNIVERZAL 445 DT s 
kabino in kompresorjem prodam. 
Jože Mrvar, Zabukovje 6, 68231 
Trebelno.

PRODAM trak tor FIAT (40 konj) 
in novo kabino za traktor Fer
guson 42. Franc Kastelic, Vrh pri 
Pahi 5, O točec.

PUHALNIK za seno, rabljen, po 
ugodni ceni prodam . Franc Kralj, 
Plemberk, Stopiče.

KOSILNICO Alpina, dobro 
ohranjeno, p rodam  Anton Košir, 
Birčna vas 20/a , Novo mesto.

SAMONAKLADALKO (15 m3), 
brezhibno, ‘p rodam  Biška vas 5, 
Mirna peč.

TRAKTOR UNIVERZAL (45 KM), 
letnik 1976, registriran, s kabino 
in plugom, ugodno prodam  
Drobež, Gor. Vrhpolje 84, 
Šentjernej.

TRAKTORSKO PRIKOLICO, 
dom ače izdelave, novo (nosilnost 
do 2,5 t)  prodam  za 16.000 din. 
Jože Pinoza. Žurkov dol 44, 
Sevnica.

P R O D A M

CENTRALNO PEC (novo, 35 tisoč 
kalorij) Stadler prodam. A ntoh 
Gole, Mirna peč 43.

PRODAM sedežno raztegljivo kot
no garnituro, dva fotelja in mizo. 
Tel. 2 3 -7 1 3  (popoldne).

PRODAM 22 m2 parketa mozaik 
(hrastov). Dam tudi 100 din

ceneje od nabavne cene. Grič 6, 
Kostanjevica.

RABLJENO SPALNICO in psa 
čuvaja poceni prodam. Šmihel 
44, Novo fnesto.

K L A V IR SK O  HARMONIKO 
znamke WELTEMEISTER (STE- 
LLA) na 40 basov z dvema regi
strom a prodam . Vprašajte na ime 
Jože Konda po telefonu (068)

' 24 601, vsak ponedeljek, torek 
in četrtek  popoldne.

SEDEŽNO GARNITURO prodam . 
Nikolič, Ragovska 10, 11/6, Novo 
mesto.

GLISER G 370 kvarnerplastika s 
prikolico ugodno prodam. Tele
fon (068) 24 871.

LES za gumi voz prodam . Medic, 
Drska 48, Novo mesto, telefon 
21 054.

BOSANKA PLOŠČE, enkrat rab
ljene deske za opraž in gradbeno 
barako ugodno prodam. Zlatko 
Budetič, Segova 3, Novo mesto.

ŠOTOR, rabljen eno sezono, 
ugodno prodam. Telefon 
72 414.

ŠOTOR (nov) za štiri osebe s pred
prostorom  prodam. Naslov v 
upravi lista (2193 /82).

POROČNO OBLEKO številka 
40 prodam . Naslov v upravi lista 
(2194 /82).

MLADICA nemške doge, starega 7 
tednov, odličnih staršev, prodam. 
Vrščaj, telefon 5 1 -0 7 3 .

OSTREŠJE, suho, primerno tudi za 
večje dimenzije, prodam. Infor
macije na telefon 2 1 -9 3 6  po 19. 
uri.

METZELER čoln, gumiran, s parom 
originalnih vesel, malo rabljen, 
prodam. Telefon 24 590 (med
19. in 20. uro).

OTROŠKI VOZIČEK (ki jc lahko 
ležišče in avto sedež) ter hojico 
prodani Telefon 25 -529 .

PRODAM pralni stroj Gorenje, ra
dio Savica in zakonske postelje. 
Oglasite se pri Sternad, Jerebova 
3, Novo mesto, ali dopoldne na 
telefon 24 -4 0 1 .

PRODAM dve čebelji družini na Až 
satih. Naslov: Jože Smolič, Šent
jernej 47.

BARVNI TELEVIZOR Panorama 
Iskra prodam. Stanko Burgar, Za
grebška 11, Novo mesto.

ISKRIN RADIO H I-F I  stereo z 
zvočniki (35 W) prodam. Pavel 
Cvitko, Ulica talcev 12, Kostanje
vica na Krki.

MLADICE nemškega ovčarja z ro
dovnikom prodam. Tel. 7 1 -4 4 8 .

NOVE GUME Save — semperit 
(155 x 13 ), (4 kom), prodam.
Telefon 8 5 -1 0 7 .

PRODAM cisterno za olje (3000 1), 
gorilec 01ynip in dve pleteni otro
ški stajici. R obert Jerman, Gor. 
Straža 122, 68351 Straža.

PRODAM rabljeno ostrešje, strešno 
opeko. (20000 kosov) in telico, 
staro eno leto. Sašek, Pangrč grm 
11, Brusnice.

PRODAM roštilj za odojke, obložen 
s šam otno opeko, in stolice, pri
merne za mize na veselicah. 
Srečko Tomec, Dol. Ajdovec 21, 
Dvor pri Žužemberku.

PRODAM noVo električnoo 
om arico s števcem in uro, 250 
strešnih letev in 2 m3 desk. 
Naslov v upravi lista (2188 /82).

PSA ČUVAJA, čistokrvnega šarpla- 
ninca, starega dve leti, prodam  
Marija Lukšič, Iglenik 1, Stopiče.

PRIKLJUČEK (nerjaveč) za pri
kolico za R 18 prodam  Mavretič, 
Cesta herojev 3 2 /1 1 , Novo 
mesto.

PRODAM 10 dobro ohranjenih AŽ 
panjev'' z družinami. Rozalija 
Vidmar, Sred. Lipovec 18, Dvor.

KRAVO, brejo 6 msecev, telico in 
ovce prodam  Ogled po 15. uri. 
Hrovatič, Gor. Lakovnice 5, 
Novo mesto.

POROČNO OBLEKO, številka 38, 
drap barve, in pisalni stroj „Unis“ 
po ugodni ceni prodam. Ljub
ljanska 38, Novo mesto, telefon 
23 -7 1 7 .

ZVOČNO KAMERO in PRO
JEKTOR prodam  Gole, Žabja 
vas 20, Novo mesto.

ŠTEDILNIK, električni, rabljen, 
p rodam  Novo mestb, telefon ' 
24 009.

HRASTOV SKEDENJ, pokrit z 
opeko Kikinda, prodam. Po
trebno je  rušenje. Informacije na 
telefon (068) 51 097 ali na na
slov Janko Mueller, Ločka 6, 
Črnomelj.

BRUSILNI STROJ Boschh (ročni) v 
okvari in 18-platenske gume (825 
x 15) prodam  Stane Hosta, Sela 
16, 68310 Šentjernej.

OTROŠKI VOZIČEK „Tribuna“ , 
mizo in štiri stole ugodno pro
dam  Ogled samo v popol
danskem času. Naslov v upravi 
lista (2189/82).

PRODAM novo m otorno žago Stihi 
051 in frezo BCS 735 s koso in 
drugimi priključki. Koroška vas 
12, Novo mesto.

TELEVIZOR Gorenje, črno-bel, 
prodam  Hadl, Cankarjeva 34, 
Novo mesto, telefon 2 1 -2 5 4 .

PRIKOLICO za osebni avto pro
dam  J. T., Drska 57, Novo mes
to.

POROČNO OBLEKO (številka 38), 
belo, kupljeno v butiku v Za
grebu, s pajčolanom, po ugodni 
ceni prodam  Dragman, Bršljin 
36, 68000 Novo m esta

K U P I M

OMARO, staro, navauno, kupim  ali 
zamenjam za kaj drugega. Telefon 
22 415.

PARCELO v bližini Cateških 
Toplic, 1cjer je dovoljena gradnja 
vikenda, kupim  Ante Vučkovič, 
Bukovačka 77, Zagreb.

DVA TRAVNIKA (1 ha 40 arov 
in 50 arov) v Gom bišču prodam 
ali zamenjam za zazidljivo par
celo. Karolina Piškur, Pokojnica 
8, Šentvid pri Stični.

VINOGRAD (9 arov) na Malem 
Vinjem vrhu po ugodni ceni pro
dam. Franc Pucelj, Grmovlje 18, 
Škocjan.

PRODAM zaraščen gozd (večina 
hrast, ravna površina, ugoden 
dostop) v Zalogu pri Škocjanu. 
Pojasnila na telefon (068) 
2 2 -2 1 5  (v večernih urah):

VIKEND ZIDANICO in vinograd na 
Tolstem  vrhu prodam . Naslov v 
upravi lista (2192 /82).

PARCELO (16 a), na sončni legi, 
dostopno z vsakim vozilom, zasa
jeno z mladim sadjem in vinsko 
trto , prodam  Informacije pri 
Weiss, Vojna vas, Črnomelj ali 
telefon 5 1 -4 2 7 .

Pri Črnom lju prodam  približno 1 ha 
mešanega gozda. Anton Tasič, 
Segova 72, Novo mesto.

PARCELO za vikend v bližini Ško
cjana prodam  zaradi oddaljenosti. 
Na parceli je  elektrika in voda. 
Možnost nekaj kredita. Infor
macije vsak dan, razen sobote in 
nedelje, dopoldan po telefonu 
(061) 6 6 2 -0 8 7 , ali na naslov Vid 
Ganoni, Zapotok 15, 61311 
Tutjak, Ljubljana.

PARCELO 22 arov) za vinograd in 
vikend v Vinjem vrhu prodam  
Muhar, Orešje 14, Šmarješke 
Toplice.

R A Z N O

ANGLEŠČINO IN NEMŠČINO 
inštruira profesor. Naslov v upravi 
Usta (2190 /82).

TONE KOSEC, Družinska vas 13, 
Šmarješke Toplice, prepovedujem 
DARKU in JANI PIRČEVIMA 
parkiranje avtomobila na moji 
parceh v Vinjem vrhu. Ce tega ne 
bosta upoštevala, ju  bom  sodno 
preganjal.

ALOJZ GLIHA ml., Dečja vas 8, 
Trebnje, prekhcujem  besede, s 
katerim i sem obdolžil LUDVIKA

ZUPANČIČA iz Dečje vasi 
zaradi izginotja jeklene vrvi, W 
za to nisem imel nobene p 13*  
podlage. Opravičujem in zahvalj®  
jem se mu, da je odstopil w 
tožbe^

TONČKA CUBRAKOVlC, 
drova 1, Ljubljana, prepoveduje® 
Martinu Malnariču iz Cerovca 
pri Semiču razpolaganje s celot«0 
zapuščino pokojnega očeta, Pw  
dajo košnje, paše, sekanje gozdo* 
in oddajanjem zemlje v naje®- 
Prepoved velja tudi za tiste, ki® 
imajo zemljo v najemu in * 
okoriščajo s pašo in košnjo. Ko# 
tega ne bo upošteval, ga bo® 
sodno preganjala. ,

MARIJA CETINSKI, Banjaloka b 
pri Kočevju, prepovedujem 
žnjo in hojo po moji par#® 
„Krivanda“ . Kdor preklica no«0 
upošteval, ga bom sodno PIf 
ganjala.

ANA KOCJAN, Zagrad 3, Škocjan 
prepovedujem vožnjo po travnik« 
(v Zajablani). Kdor tega ne «° 
upošteval, ga bom sodno P1'* 
ganjala.

Dragemu očetu  DOLF1TU CELlC^ 
iz Uršnih sel 50 želimo za njego'r 
50. rojstvni dan mnogo sreče, 
predvsem pa zdravja, žena Manja 
in otroci Adi z družino, Igor 13 
Joži. Vse najlepše mu želi tudi 
mama.

Dragi mami, stari mami in prababici 
ANI SPAHICEVI iz Podklanca 
pri Vinici za njen 72. rojstni dan 
želimo, da bi bila zdrava in se 
veliko let med nami, vsi njeni 
otroci z družinami, 6 pravnukov 
pa ji pošilja koš poljubov.

V soboto, 29. maja, praznujeta 
rojstni dan LOJZE in VERO
NIKA GORENC iz Essna, Staken- 
hold 29. Ob praznovanju vse 
lepo, največ pa zdravja jima želi 
Zvonka. Erni in Alvisu pa lep 
oozdrav.

iffO B V E S T IL A l
AKOMULATORSKA DELAVNICA 

BLAŽO TASEV, Partizanska 1L 
Novo mesto, obvešča cenjene 
stranke, da bo od 1. junija dalje 
delavnica odprta vsak dan od v -  
do 15. ure.

1 2 - ,  1 3 - ,  1 4 - ,  1 5 -  in 16-colske 
gumi vozove, nove, prodam 
konjsko, volovsko ali traktorske 
vprego. Delamo tudi vse vrste 
traktorskih prikolic in osovine r® 
traktorske prikolice. Dostava n« 
dom  po dogovoru. Priporoča f  
STANE BULC, Jurčkova pot 73. 
Ljubljana -  Rakovnik.

NA SERVISU LTH v CrnomU“ 
popravljamo vse vrste hladilni11 
aparatov za gostinstvo, industrij® 
in gospodinjstvo. Izvajamo tud* 
m ontaže hladilnih naprav drug*® 
proizvajalcev z garancijo. Za LTB 
aparate opravljamo usluge tudi 
garantnem  roku. Območje ser01" 
siranja: Mozelj, Trebnje, Krsk®’ 
Kostanjevica na Krki, Metlik* 
Ozalj. Za m ontažo hladil®1® 
naprav tildi dlje. Priporoča 
ANTON VRŠCAJ, K o lo d v o r s k ®  
56, Črnomelj, telefon 51-073-

V času od  13. do 19. maja so 
novomeški porodnišnici rodil«: 
lerija Longar iz Stranske vasi . 
Stanka, Jožica Kastelic iz Dečje v« 

Vesno, Ana Brunski iz lSnI>ove®
' - Barbaro, Jelka Budinjaš iz Ozlj® U  

Andrbjo, Francka Poreber iz Seu®' 
Aleša, Marija Štrucclj iz G r ib e l j  

Anjo, Marjeta Ocvirk iz Gorenj 
Straže Polono,-Zdenka H r o v a t  
Rumanje vasi -  Ireno, Motu® 
Vozelj iz Srednika -  Mirka,
Lah iz Črnom lja -  Tilna, Bis®*"" 
Kotnik iz Cužnje vasi - Francij3’ 
Čestitamo!

Z A H V A L A

Ob smrti našega dragega

ALOJZA BREZOVARJA
se zahvaljujemo vsem, ki ste mu v težkih trenutkih pomagali in ga spremili na njegovi zadnji 
poti. Posebej se zahvaljujemo proštu Lapu za pogrebni obred in tople poslovilne besede, 
govornikoma Keramike in krajanov tov. Porebru in Ajdiču, zdravnikom in sestram za 
požrtvovalno pomoč. Hvala krajanom, sosedu Potočarju in pevskemu zboru. Hvala za vence, 
cvetje in vsem, ki ste nam pismeno ali ustno izrekli sožalje

/
Vsi njegovi 

Novo mesto, Ljubljana, Strabane PA
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M? jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite. 
Spomnite se, kako trpel sem, 
ter mi mir zaželite.

'M

Z A H V A L A

Po težkem  trpljenju nas je v 61. letu življenja zapustil skrbni mož, oče, stari
oče in brat

IVAN 
KONESTABO

iz Slovenske vasi 15 pri Šentrupertu

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem dobrim  sosedom, znancem in prijateljem, ki so nam v 
najtežjih trenutkih priskočili na pom oč, nam izrekli sožalje, pokojnemu darovali cvetje ter ga spremili na 
zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo družini Franjga, sosedom Velikonji, Podlogarju in Peterlinu za 
nesebično pom oč. Zahvaljujemo se delovnim organizacijam KPD Dob, IM V Mirna in Novoles Trebnje, KO 
4ZB, 0 0  ZK Šentrupert, društvu LT Mirna, govornikom, pevcem in godbi. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Vsi njegovi 

Slovenska vas, dne 17. maj 1982

Z A H V A L A

V 84. letu nas je  zapustila naša draga mama, stara mama in teta

ANA 
GRIČAR

iz Žalovič 23 pri Šmaijeških Toplicah

Iskrena hvala vsem prijateljem, vaščanom in znancem, ki so nam v težkih trenutkih stali ob 
strani in nam pomagali. Zahvaljujemo se anestezijskemu oddelku bolnišnice Novo mesto, 
°varni IMV, tovarni Iskra za podaijene vence in cvetje ter pevskemu zboru iz Dobrave, 
osebna zahvala velja proštu Jožetu Lapu za opravljeni obred in lepe tolažilne besede. Vsem 

Se enkrat hvala, ker ste našo drago mamo spremili na zadnji poti.

Žalujoči: vsi njeni

Z A H V A L A

V 19. letu skupnega življenja nas je zapustil naš dobri mož in oče

ALOJZ TURK
iz Podhoste 16

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, prijateljem in znancem, ki ste z nami v težkih 
t trenutkih sočustvovali, nam ustno in pismeno izrazili sožalje, pokojnemu poklonili vence in 

cvetje ter ga v tako velikem številu spremili na njegovi zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo 
vaščanom za denarno pomoč, GG tozd Straža, GŠC Postojna, SŠTU Novo mesto za 
podarjene vence ter župniku in kaplanu za opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: žena Olga. sinovi Branko, Slavko, Roman in stric Janez

Z A H V A L A
*

Ob boleči izgubi našega nioža, očeta, starega očeta, brata, strica in svaka

RUDIJA 
SUŠE

iz Brežic

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so nam pomagali v težkih trenutkih, posebno sosedom 
Jurčiču, Kežmanu, Kovačičevi in Ferenčakovi. Toplo zahvalo izrekamo vsem, ki so nam 
izrekli sožalje in pokojnemu darovali vence. Enako zahvalo izrekamo govornikom Jakliču, 
Ferenčaku in Zorku ter župniku za opravljeni obred.

Žalujoči: žena Frančiška, sinova Rudi in Franci z družinama, hčerka Slavica ter ostalo
sorodstvo

Z A H V A L A
''V

Ob boleči izgubi dragega moža, očeta  in strica

IGNACA 
STRAJNARJA

iz Gornjega Globodola

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem, sosedom in sodelavcem 
delovnih organizacij Varnost in Novomontaža, ki so nam v najtežjih trenutkih stali ob strani 
in pokojnemu darovali cvetje. Zahvaljujemo se članom gasilskih društev Globodol, Mirna peč 
m Hmeljčič. Posebna zahvala vsem, ki ste pokojnega spremili na zadnji poti, župniku za 
opravljeni obred in govorniku za poslovilne besede pri odprtem grobu.

Žalujoči: žena Matilda, sinova Tone in Nace, hčerke Tilka, Marica in Zora z družinami ter
ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

V 81. letu starosti je prenehalo biti 
plem enito srce naše drage sestre in 

tete

MARIJE 
VOVK

s Potovega vrha 37

skreno se zahvaljujemo zdravstvenemu osebju pljučnega 
oddelka bolnice Novo mesto za veliko skrb in nego, 

hovnikom za lepo opravljeni obred, pevcem in vsem, ki 
so na kakršen koli način počastili njen spomin.

Vsi njeni

Z A H V A L A

V 83. letu starosti smo izgubili našega dragega moža, očeta, dedka in
pradedka

FRANCA 
TEROPŠICA
iz Ragovega 2, Novo mesto

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in prijateljem, ki so 
nam v težkih trenutkih stali ob strani, nas hrabrili in nam pomagali. Hvala vsem, ki so 
pokojnemu podarili vence in cvetje ter ga spremili na zadnji poti. Posebna hvala dr. Vodniku, 
ZZB Novo mesto, godbi in pevcem, govorniku za poslovilne besede. Hvala vsem, ki so nam 
izrekli sožalje.

Žalujoči: žena, sinovi in hčere z družinami ter drugo sorodstvo 

Novo mesto, Ljubljana, Zenica

M

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi starega očeta

JOŽETA
ŽALCA

borca za severno mejo

se iskreno zahvaljujem vsem sorodnikom, požrtvovalnim 
sosedom, prijateljem in znancem, ki so nam kakorkoli 
nudili pomoč, izrekli sožalje, pokojnemu darovali vence 
in cvetje ter ga spremili na zadnji poti. Zahvala velja tudi 
župniku za opravljeni obred, godbi na pihala in nosilcem 
praporov. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vnukinja Milena z družino ter ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi drage mame 

• '

SLAVE ROŠTOHAR
se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, znancem, prija
teljem in vsem, ki ste jo  spremili na zadnji poti in s 
cvetjem zasuli njen prerani grob, nam pa izrekli ustno 
sožalje.

Žalujoči: sin Zvone s sinom Tomislavom in družina 
Nikolič

Kje si ljuba mama, 
kje tvoj mili je obraz, 
kje je tvoja skrbna roka, 
ki skrbela je  za nas?

Z A H V A L A

Mnogo prezgodaj nas je za vedno zapustila naša ljuba mama, stara mama, 
sestra, svakinja in teta

ANA KUZMA
iz Male Lahinje

Jskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom in prijateljem, ki ste nam bili v težkih 
renutkih v tolažbo in pomoč, nam izrekali sožalje. Hvala organizaciji OŠ in DU Črnomelj, 
v'Vgenu Cestniku in Fani Tomanovi za ganljive poslovilne besede, pevcem za odpete 
. °stinke in župniku za opravljeni obred. Hvala vsem, ki ste naši ljubi mami darovali cvetje 
^  jo spremili na zadnji poti.

žalujoči: sinova Mirko in Matjan z Bernardko, hčerka Tinka z družino in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

Mn ogo prezgodaj nas je zapustil dragi sin, brat in stric

JOŽE 
LJUBI

iz Ždinje vasi

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, znancem in prijateljem, ki so nam v najtežjih trenutkih 
pomagali in nam stali ob strani, pokojnemu poklonili vence in cvetje ter ga v tako velikem 
številu spremili.na zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo Gasilskemu društvu Ždinja vas, 
govorniku-Jrržetu Škufci za poslovilne besede, tovarni Labod za vso pomoč. Zahvala velja 
tudi župniku za opravljeni obred.

Žalujo«i: mama, sestre Danica, Marija, Angelca, Cvetka, Slavka z družinami, svakinja Julka s
sinom in hčerko ter ostalo sorodstvo
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Novem mestu se

N
^ \ k r 3 k o

N c r e o g r t o P ^

Prijateljska 
regata po Savi 
do Beograda

O dprava K rčanov  bo 4. 
jun ija  krenila  na 7 3 0 1 

k i lom etrov  dolgo  po t

,,Glavni cilj je, da pridemo it 
Krškega v Beograd, v Hišo cvet
ja," razgrne namen 9-članske 
ekspedicije- Franc Bračun,
J/-le tn i knjigotiskar iz krške 
Papirkonfekcije. Seveda taka od
ločitev ne bi bila nič posebnega, 
če se ne bi drzni Krčani odločili 
premagati razdaljo 730 kilo
m etrov po naši najdaljši reki 
Savi. Prijateljska regata jo ime
nujejo zato, ker želijo biti od 4. 
junija, ko bodo krenili na dolg0 
in ne povsem nenevarno pot, ne 
le športniki rekreativci, mar
več tudi ambasadorji dobre 
volje, bratstva in enotnosti ter 
tovarištva.

„Edino Stane Iskra nam kvari 
povprečje, saj ima 44 let, mi Pa 
smo stari od 26 do 37 let" se 
pošali Bračun, ko spregovori 0 
starostni in poklicni sestavi eki
pe. Najmlajsi je 26-letni šofer 
Transporta Zdravko Jaklič, vod; 
ja regate med plovbo bo Sandi 
Bednaršek, tehnik v jedrski elck; 
tram i, poleg Iskre, ki je hkrati 
predsednik krškega Partizana, 
prihajajo iz SOP še kovinar Jan
ko Lubi, direktor tozd Storitve 
Gorazd Kotnik in še drugi kovi-'gi 1 .
nar Jože Levičar, ki bo skupaj a 
Brankom Virantom plul ______    F
spremljevalnem gumijastem čol
nu. V tem bo vsa hrana, pijača, 
šotori in vse drugo, kar sodi k 
opremi za količkaj udobno p?" 
čutje pod milim nebom  kakšnih 
14 dm. Med veslači, ki se bodo

s p o s o j f .n o  t r n j e
Najboljše proizvodne uspehe 

dosegamo na straneh tovarniških 
glasil.

(Iz VECERNJEG LISTA)

Velika romska prireditev v 
Romov po mestu. (Foto: M. Markelj)

začela s sprevodom

ZAPRTA
G O SPO DIČNA

P lan in sk i d o m  V in k a  P aderši- 
č a  p ri G o sp o d ič n i  je  že  n e k a j 
časa  z a p r t ,  k e r ni n ik o g a r, ki bi 
h o te l  z n jim ’ u p ra v lja ti .  P rejšn ji 
u p ra v n ik  je  p o b ra l šila in k o p ila  
te r  se je  o d se lil v K o č ev je , v ra ta  
G o s p o d ič n e  p a  so  od te d a j d a lje  
m irn o  z a k len je n a . Č lo v e k  si ne 
b i m is lil, k o lik o  lju b ite lje v  h o je  
in  p la n in a rje n ja  sp ra šu je  o b  k o n 
cu  te d n a  p o  ž ig ih , p ija č i in 
je d a č i .  Č e  so  dnev i s o n č n i,  b i si 
upa l č lo v e k  c e lo  t rd i t i ,  d a j e  na 
G o rja n c ih  že k a r  p re v e č  lju d i, ki 
b i j im  bil Itom  V in k a  P a d e rš iča  
o d lič n a  to č k a  za  p o č iv a n je  in 
o k re p ite v  z a  n a d a ljn jo  p o t .  ’ 
L is tek  na  v ra tih  o  te m , da b o d o  
s p e t o d p r ta ,  k o  se bo  naše l k d o , 
k i bo  h o te l  d e la ti p ri G o sp o d ič 
n i, j im  p u š č a  le u p a n je . E bklej?

„Smo in bomo ostali Romi!”

PRIZNANJA NA 
JUBILEJNI 

GLEDALIŠKI 
PRIREDITVI

Na zaključni prireditvi jubilejnega 
srečanja gledaliških skupin Slo

venije, ki bo  od ponedeljka, 31. 
maja, do sobote, 5. junija, v Škofji 
Loki, bodo opravili tudi skupščino 
Združenja gledaliških skupin Slo
venije in podelili priznanja za do
sežke v m inuli sezoni. Podelili bodo 
štiri Linhartove plakete in več zlatih 
Linhartovih značk. Odličji bosta 
dobila tud i Ernest Breznikar in  
Marija Učakar s Senovega, in sicer 
za vlogi v Kleistovem ..Razbitem  
vrču".

! BOGATA GOBJA ŽETEV -  
PRESENEČENJE ZA GOJITE
LJE IN SLADOKUSCE -  Na
sliki je  direktor tozda Vrtnarija 
na Čatežu Franc Mohor med

Gobe sejejo kot pšenico
Razveseljiva n o v o s t  iz ras tl in jakov  na Č a težu

V rastlinjakih Agrarie na Čatežu 
so začeli s poskusnim  gojenjem 
ostrigaijev, nadvse okusnih gob, ki 
jih  ljudje pokupijo za med. Ko bodo 
pretekli trije meseci, se bodo najbrž 
odločili za gojenje večjih količin. 
Prostora imajo dovolj, vlage in 
toplo te tudi. Ostrigami uspevajo po
leti in pozim i. Zanje bodo uporabili 
površine, k i doslej niso bile izkori
ščene skozi vse leto. Začetek je 
nadvse obetaven.

D irektor tozda Vrtnarija Franc 
Mohor je  povedal, da se je  njihov 
mladi agronomski strokovnjak Ro
man Baškovič navdušil za gobe v 
Italiji, od koder so tudi uvozili 
micelij za poskus. Posejali so ga na 
rženo slamo. Za en kvadratni m eter 
ga potrebujejo 1 kg, pridelka pa 

. zraste od tri do pet kilogramov. 
Gojišče se izčrpa po  treh mesecih. 
Slamo uporabijo za kom post. Naj
bolj spodbudno je to, da so prve 
gobe zrasle že po desetih dneh. Na 
20 m etrov dolgem, 1 meter visokem 
in pol m etra širokem kvadtu stisnje
ne slame so že prvi mesec pridelali 
okoli 60 kilogramov gob.

Ostrigarji uspevajo v svetlih, zelo 
vlažnih in toplih prostorih , za kar 
imajo v rastlinjakih odlične pogoje. 
Najbrž se bodo odločili tudi za 
gojenje šampinjonov, da bi izkoristi
li prazne hleve v Mokricah. Šampi
njoni nam reč ne potrebujejo dnevne

nabiranjem školjkastih gob, ki 
po okusu prekašajo šampinjone. 
Prodajajo jih  po 200 dinaijev za 
kilogram. (Foto: J. Teppey)

svetlobe. Odjemalcev za gobe bodo 
zagotovo imeli dovolj, saj jih  ne 
gojijo še nikjer v Posavju in na 
Dolenjskem. V primeru, da bodo 
količine . gobjega pridelka m očno 
povečali, se bodo prej povezali še s 
predelovalno industrijo.

JO ŽICA TEPPEY

I
*

!

\ JANEZ BRULC
Tisoči živijo pri nas od 

knjige. Pisatelji, prevajalci, 
uredniki, založniki, knjigar
narji. In še mnogo drugih. 
Ta bolje, oni slabše, saj kosi 
od  skupnega hlebca niso 
enako debeli. V stabilizacij
skih razmerah se je hlebec 
tudi vidno zmanjšal in kruh 
je  sicer manj bel ko t včasih.

Vse, karkoli se zgodi 
dobrega ali slabega na slo
venskem knjižnem trgu, se 
kajpak tako ali drugače 
odrazi tudi v knjigarni novo
meške Mladinske knjige. 
Njen vodja, Janez Brulc iz 
Dolnje Težke vode, te odno
se dobro pozna, saj je v 
knjigarni zaposlen že šest
najst let.

Trenuten položaj knjige 
nikakor ni zavidljiv. O tem  
je bilo zadnje čase veliko 
povedanega in napisanega.
K ot pravi Brulc, pa je vsem, 
ki so svojo usodo kakorkoli 
povezali s knjigo trštvom, 
pognal nemalo strahu v kosti 
nedavno sprejeti zakon, ki 
med drugim opredeljuje 
delež pri dohodku od knjige. 
„Že do zdaj ni bild prave 
spodbude za nas,“ ugotavlja 
Janez Brulc, „poslej, ko  
bomo morali poslovati z 
znatno manjšim rabatom, pa 
bo še slabše. Zmanjšana

^  obratna sredstva ne bodo do
voljevala, da bi imeli na zalo- 

; gi večji izbor knjig, zato bo 
J» prodaja nujno upadla. Re- 
t, zultat bo ta/f, da bomo pri

krajšani m i in kupci. Slednji 
tudi zavoljo stabilizacijskega 
obnašanja založb>ki krčijo 

\  svoje programe. Najhuje pri 
tem je, ker je pod udarom

tudi izvirna slovenska knji
ga■ “

„Dejstvo pa je, “ nadaljuje 
Brulc, ,,da ima knjiga v vseh 
časih in razmerah svoje kup
ce. To med drugim dokazu
jejo klubi Sveta knjige, 
kakršnega imamo tudi pri 
nas. Svet knjige je odlično 
voden in je, ko t je videti, 
našel pravšen, dejal bi posre
čen stik z bralci. Kljub ta
kim oblikam in prizadeva
njem, da bi knjigo ponujali 
na kar se da sodoben način, 
pa se mi zdi, da knjige še 
vedno ne kupujejo in berejo 
tako, ko t zasluži. Sam sem 
med njenimi velikimi častilci 
že od mladih nog, zato to 
dobro vem. Zdi se mi, da so 
minili časi, ko so ljudje daja
li knjigi prednost pred drugi
mi dobrinami. “

Raziskave kažejo, da 
predstavljajo glavno kupno 
m oč ljudje s srednjo izobraz
bo. Tudi podatki iz novo
meške knjigarne to potrjuje
jo. Enake ugotovitve se po
kažejo na Dolenjskem knjiž
nem sejmu. Novomeška Mla
dinska knjiga pomaga pri 
njegovi organizaciji že petič. 
Janez Brulc je sam do vratu 
v pripravah, z eno nogo pa 
tudi ves čas m  sejmu. Zato 
ve o njem povedati marsikaj 
zanimivega in poučnega.

„Po mojem je Dolenjski 
knjižni sejem poleg tega, da 
je že sam po sebi pomemben 
kulturni dogodek, najboljša 
ponudba letne slovenske
knjižne bere v Novem  
m estu," pravi. „ Vse je
obiskovalcem na voljo za 
ogled in nakup. Precej je 
prodanega, zato je sejem 
tudi finančno zanimiv.
Marsikdo se za nakup odloči 
kasneje. Vsa dela, ki so raz
stavljena na sejmu, je nam
reč m oč kupiti redno v knji
garni. “

Janez Brulc veliko bere. 
Marsikdaj svetuje kupcu 
knjigo, ki jo  je sam prebral. 
To je najboljša oblika po
nudbe. Seveda ne more tako 
ponuditi vsake knjige. To 
preprosto ni mogoče. Kljub 
temu pa ni nikoli v zadregi, 
če mora povedati kakšen 
stavek. Za vsak slučaj ima 
vedno pri roki kratke infor
macije, ki jih pripravijo 
založbe. Te pa redno pre
bere. I. ZORAN
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„Rom i se že dolgo borimo za svoj 
obstoj; ta boj je  star stoletja. H oče
mo živeti! Danes imamo enake pra
vice ko t drugi državljani samouprav
ne Titove Jugoslavije, od nas samih 
pa je odvisno, kako se bom o vključi
li v družbo, kajti nimamo samo 
pravic, marveč tudi dolžnosti," je 
vzneseno povedal pred polno dvora
no novomeškega dom a .JLA pred
stavnik Romov iz Murske Sobote 
Vlado Rozman, ko je pozdravil gle
dalce in sodelujoče na veliki kultur- 
no-zabavni prireditvi, ki so jo  orga
nizirali ob pom oči družbenopolitič
nih organizacij novomeški Romi, 
zbrani v ustanavljajočem se društvu 
Rom . Burno ploskanje, ki ga je bilo 
to  soboto, 22. maja, pogosto slišati, 
je nagradilo govornika, ko je odloč
no dejal: „Bodim o Romi! Nas ni 
sram, da smo, kar smo. Mi smo in 
bom o ostali Romi! Dokazali bomo, 
da smo sposobni živeti in delati v 
socialistični samoupravni družbi."

Predstavnik zagrebškega društva 
Rom  je v svojem pozdravnem govo
ru poudaril, da so med zadnjo vojno 
tudi Romi plačali hud krvni davek, 
in s ponosom  poudaril, da so mnogi 
stopili v vrste borcev za novo Jugo
slavijo ter tako pripomogli, da se je 
dogradila družba, v kateri so si 
ljudje zares enakopravni ne glede na 
rasno, narodnostno ali e tnično pri
padnost. Prvič v zgodovini so Romi 
dobili m ožnost, da se tudi kulturno 
razvijajo.

NA LETALIŠČU PET 
TISOČ OBISKOVALCEV

Za 40-letnico jugoslovanskega 
vojnega letalstva so imeli na leta
lišču v Cerkljah velik obisk. V 
četrtek  so prišli v goste pionirji 
sedmih razredov iz brežiške občine. 
Na skupni prireditvi z vojaki so jim  
mladinci pripravili slovesen sprejem 
v mladinsko organizacijo. V soboto 
in nedeljo so na letališču prikazali 
razstavo tehnične opreme za letala. 
To je vzbudilo veliko zanimanje in 
privabilo nad pet tisoč obiskovalcev.

Zanim iva prired itev  v N ovem  m es tu  — „ l m a m o  vse pravice, vendar  tu d i  d o lž n o s t i" !

dogovorjenega časa. Kot gostje 
večera so nastopih Ultimati z Jese
nic, ki imajo za seboj že nekaj 
plošč.

V nedeljo so igrah Bizeljski 
fantje, .ansambla Lojzeta Ogorevca 
iz Brežic in Jožeta Škoberneta iz 
Brestanice, Tamburaši iz Vehkega 
Obreža, sevniški Lotosi in Vetrovi

Zabavni zvoki Posavja
V Sevnici d ru g o  s rečan je  posavsk ih  ansam blov

Lani so v Sevnici ob 30-letnici 
taborniškega odreda Treh smrek 
pripravili srečanje zabavnih 
ansamblov Posavja. V želji, da bi 
postala prireditev tradicionalna, 
so .pripravili to prireditev tudi 
letos.

Ker je bilo lani vseh ansamblov 
za eno popoldne preveč, so sre
čanje letos razdehli na dva dela. V 
petek so si podajah mikrofone 
rock, pop iri punk ansambli, v 
nedeljo pa še narodnozabavni 
ansambli. V soboto, ko večina teh 
skupin igra po pogodbi, so po
vabili Tofa in Rifleta. Občinstvo si 
oč itno  želi zabave, vsakič se je na 
prostem  zbralo od 500 do 600 
ljudi.

Kaj se je dogajalo v petek, 
nekako povedo že imena ansamb
lov: Krvniki, Nuklear 033, Predor 
in Zadnji trenutek  iz Krškega, 
sevniški Lotosi (igrah so tudi v 
nedeljo ter TNT iz Leskovca, 
dodatno so prišle še Modre ptice 
iz Cerkelj. Člani Zadnje sekunde

iz istega kraja so očitno  izgubili 
smisel za čas, saj bi verjetno še 
vztrajali na odru, če jim  ne bi 
izključili ozvočenja že po izteku

ter Kukmaki iz Leskovca. Kot je v 
zabavni glasbi vse prepogosto,_s0 
prenekateri zapeh tudi kakšno 
tujo popevko. Vsi so igrah brez- 
plačno, od jedače in pijače pa Je 
kaj kanilo v blagajno tabornik°v 
in podjetnega gostilničarja. Santo 
taborniki so za ureditev prostora 
prispevah 760 ur dela. .

A- *■

SPET IGRAJO — Vrsta ansamblov igra leto ali dve. 
pritegniti še šest tamburašev in ansambel je spet zaživel.

Antonu Deržiču je to zimo 
(Foto: A. Železnik)

Ves nadaljnji potek prireditve, ki 
jo  je spretno vodil Toni Gašperič, je 
dokazoval, da je  mogoče vneti iskro 
navdušenja v ljudeh, ki smo jih 
vajeni gledati postrani. Nastopajoči 
so v,si doživeli topel sprejem pri 
občinstvu, pa naj je to bil pesnik

S ev erin  Š a h , n o v o m e šk i a n sa m b e l 
D re v o re d , ro m s k a  pevca  B o jan  in 
C v e tk a  T u d ija  iz Š m ih e la  p ri N o v em  
m e s tu , fo lk lo rn a  sk u p in a  iz Z agreba 
ah  k a te ro  k o li z n a n o  in  še n e z n a n o  
im e  s o d e lu jo č ih .

MiM

MLADOST, PODAJ MI KRILA — Prireditev s tem imenom, ki jo 
že več let v počastitev dneva mladosti v Metliki pripravljata Zveza 
kulturnih organizacij in občinska mladinska organizacija, je tudi v 
soboto privabila na Pungart blizu 1.500 gledalcev, ki so imeli kaj 
videti. Ta prireditev je namreč tudi pregled dela tako rekoč vseh 
ljubiteljskih skupin iz metliške občine. Po scenariju in v režiji 
Tonija Gašperiča je nastopilo deset skupin, od godbe na pihala 
preko pevskih zborov do folklorne skupine in mladih članic TVD 
Partizana. Prvič je pred tako številnim avditorijem nastopila tudi 
skupina za izrazni ples metliškega mladinskega kluba. (Foto: 
A. Bartelj)

ŠURDA IN JAKA PRVlC SKUPAJ -  Zaradi znanih imen iz 
zabavnega življenja so ljudje v ponedeljek zvečer dobesedno 
natrpali novomeško športno dvorano. Šraufciger je „vrtel“ stare in 
nove „štose“ , ki so se jim obiskovalci do solz nasmejali, čeprav jih 
je največ letelo' prav na naš račun. Resne je zadovoljil pogled na 
Mišiko in manekenke na modni reviji, vrhunec dveume prireditve 
pa je bil nastop Ljubiše Samardžiča, ki je v Novem mestu sploh 
prvič nastopil na slovenski turneji. (Foto: J. Pavlin)

Franc Bračun: „Vsem, ki 
bodo pomagali regati, bomo 
podelili 2 0 0  značk!"
precej spotili in ..zaslužili" mar- 
sikakšen žulj, da bo 5 kajakov in 
kanu dvosed dnevno prebrodil0 
okrog 80 kilometrov, je tudi 
občinski uslužbenec Dušan Met' 
har. Kartončki o telesni v a d b ' 
veslačev so polni in zdaj se 
odprava pripravlja le še za maj? 
generalko, ki bo 30. maja na °- 
veslaškem m aratonu od Kosta
njevice do Brežic.

Pa še to  kajake so si član' 
odprave kupih sami, kanuja dvo
seda (eden bo v rezervi) pa jim j? 
podaril Novolesov tozd iz Veli
kega Podloga, ki bo tako dobd 
oceno svojih novih izdelkov. J

fom oč odpravi pa sta bili tudi 
OP in krški Partizan ter Ttajlj 

šport, ki bo v Beogradu n a lo ž i '  
čolne. Naj bo plovba mirna m 
brez nezgod.

PAVEL PERC


